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ACTA DEL CONSELL DEL DISTRICTE 
 
Identificació de la sessió  
Núm.: 1/2023 
Data: 23 de març de 2023 
Caràcter: ordinari  
Horari: de 18.30 hores a 22.05 hores 
Lloc: Seu del Districte de Ciutat Vella, plaça Bonsuccés, 3, 3a planta 
 
 
Assistents  
 
President 
Jordi Coronas i Martorell 
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMDPSC-CP) 
 
Regidor  
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
 
Consellers i conselleres  
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Aída San José Rilova (GMDBComú-E)  
Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Patricia Martínez i Àlvarez (GMDBComú-E) 
David Pequeño Gutiérrez (GMDBComú-E) 
Andrés Pérez Conte (GMDBComú-E)  
María José Arteaga Muñoz (GMCPSC-CP) 
Patricia García Torres (GMDPSC-CP)  
Joan Julibert Jiménez (GMDPSC-CP)  
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP) 
Jaume Tomillero Cabot (GMDERC-AM)  
Alba Segura Gomila (GMDERC-AM) 
Jordi Callejo Moya (GMDERC-AM) 
Laura de la Cruz Termes (GMDERC-AM) 
Tahir Rafi Khanun (GMDCs)  
Míriam Bernarda González Tamayo (GMDCs) 
Alfons Molons Antius (GMDJuntsxCat) 
 
Secretària del Consell 
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Josep M Cros Tubert (per delegació del secretari general, en absència de la secretària titular de 
districte) 
 
 

ORDRE DEL DIA 
 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 22 de desembre del 2022. 
B) PART INFORMATIVA  

1. Despatx d’Ofici 
2. Informe de Regidoria 
3. Informe de seguiment del Pla d’Educació de Ciutat Vella 2019-2023 
4. Informe de seguiment del Pla d’acció del Pou de la Figuera 2021-2023 

C) PART DECISÒRIA 
1. Pla Especial Urbanístic de noves activitats en els aparcaments de la ciutat de Barcelona.  
2. Modificació puntual dels plans especials de protecció del patrimoni històric-artístic de la 

ciutat de Barcelona al traçat del Rec Comtal. 
3. Modificació del Pla General Metropolità per la regulació de l’Equipament situat al carrer 

Verdaguer i Callís, 12 (Antic Teatre).  
4. Pla especial urbanístic per establir la titularitat pública de l’equipament situat a les parcel·les 

de la plaça Sant Felip Neri 3, 4 i 6 al Districte de Ciutat Vella, d’iniciativa pública, promogut 
pel Consorci d’Educació de Barcelona.  

5. Medalles d’Honor. 
D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 
1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal BComú perquè, 

- atès que Maria Casas Mira va néixer al Raval i va viure tota la seva vida al barri, al carrer 
d’en Robador i a la Rambla del Raval; 
- atès que va ser una veïna molt reconeguda i estimada al barri del Raval; 
- atès que va ser membre fundadora i presidenta de l’Associació de Veïns i Comerciants de 
La Taula del Raval, des d’on va lluitar per la millora de la qualitat de vida dels veïns i les 
veïnes del Raval; 
- atès que va treballar tota la seva vida per recuperar la memòria històrica del Raval des de 
la Taula de Memòria Històrica i Democràtica de Ciutat Vella, des de l’Institut de Promoció de 
la Cultura Catalana, des de la seva columna al Diari del Raval i altres projectes com El meu 
Raval, memòria fotogràfica o Raval, 6.000 anys d’història; 
- atès que en el darrer Consell d’Equipaments del Casal de barri del Raval a petició de 
l’Institut de Promoció de la Cultura Catalana es va aprovar posar el nom de la Maria Casas 
Mira a una de les sales de l’equipament; 
- atès que va rebre la Medalla d’Honor de la ciutat de Barcelona l’any 2018; 
- atès que, segons dades de l’any 2022 hi havia 392 dones al Nomenclàtor sobre un total de 
4.704 vials, el que suposa un percentatge d’un 8,33%, 
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el Govern del Districte de Ciutat Vella elevi a la Ponència de Nomenclàtor dels carrers de 
Barcelona, en la propera sessió d’aquest òrgan, la proposta de canvi de denominació del 
carrer de Sant Rafael situat al barri del Raval per el de Maria Casas Mira. 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  
- atès el compromís adquirit pel Govern Municipal el 2021 amb l’acord de pressupost per 
realitzar les obres de rehabilitació l'antiga casa-fàbrica Can Tarruella, més coneguda com Can 
60; 
- atès que es va aprovar el setembre de 2016 la compra de la casa-fàbrica a iniciativa i amb 
el recolzament d’Esquerra Republicana; 
- atès que actualment, l’estat de la finca segueix en unes condicions precàries; 
- atès que no s’ha realitzat cap obra que hagi suposat una millora substancial de l'immoble; 
- atès que encara no s’ha habilitat l’espai per a joves acordat al pressupost, 
el Govern Municipal compleixi tots els acords presos des del 2016 per a realitzar la reforma 
integral de la casa-fàbrica Can 60, tenint en compte el compromís del govern de dur a 
terme un espai per a joves i habitatge social en l'immoble, així com de mantenir els 
artesans que hi són. 

 3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè,  
- atès que el solar del passeig Lluís Companys, abandonat des del 2017, i tot i que la 
Generalitat té previst construir l’audiència provincial en aquest lloc, no ha presentat cap 
projecte i no ho té previst en un futur pròxim; 
- atesa la necessitat d’equipaments i d’espais lliures al barri; 
- atès el despropòsit que suposa mantenir un solar d’aquestes dimensions tancat i sense ús 
al centre de la ciutat, 
el Govern Municipal de Ciutat Vella: 

- reclami a la Generalitat l’ús provisional del solar del passeig Lluís Companys per a la 
realització d’activitats de caràcter lúdic, cultural, mentre no es decideixi el destí definitiu 
d’aquest solar; 
- estudiï destinar aquest solar o una part d’ell a equipament sociosanitari, allotjament 
dotacional, i d’altres usos que es considerin adequats i necessaris en aquest emplaçament. 

 4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  
- atès que la Carta Municipal de Barcelona assenyala que el primer instrument del sistema 
de planificació de l'Ajuntament de Barcelona és el Programa d'Actuació Municipal (Art. 56, 
del Capítol IV); 
- atès que el PAM comprèn els objectius i polítiques que es preveu portar a terme en els 
quatre anys del mandat electoral en les diferents activitats i serveis realitzats per 
l'Ajuntament de Barcelona i les seves entitats i societats mercantils dependents; 
- atès que dins el PAM es troba el PAD, (Programes d'Actuació dels Districtes) que són els 
documents que elaboren els 10 districtes de la Ciutat i que contenen els objectius i les 
polítiques a desenvolupar a cadascun dels districtes al llarg del mandat; 
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- atès que el PAD és el full de ruta del govern del districte que orienta quin model volem 
per a la nostra ciutat, fruit d'un procés de participació ciutadana per construir, pensar i 
debatre les actuacions i prioritats d'aquest mandat, 
el govern del districte ens faciliti un informe del grau de compliment del PAD del districte de 
Ciutat Vella (2020-2023), i se’ns faciliti el grau de compliment dels precs i proposicions que 
els grups municipals de l’oposició, Junts, ERC i C’s han dut a terme en el mandat municipal 
(2019-2023). 
 

b) Precs 
 

5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  
- atès que les Zones Acústiques Tensionades en Horari Nocturn són una eina que ens 
permet garantir el descans del veïnat;  
- atès que Ciutat Vella és un dels districtes que pateix més problemes de soroll, incivisme i 
convivència; 
- atès que el veïnat ha demanat reiteradament l’ampliació de les ZATHN; 
- atès que considerem que en cas de ser possible hi ha espais que tenen una major 
prioritat, 
el govern municipal estudiï i apliqui l’ampliació de les Zones ZATHN als següents carrers: 
carrer dels Àngels, passeig Joan de Borbó, carrer Ample i passeig del Born. 

 
 6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè,  

- atès el constant augment de delictes en diversos locals del Districte de Ciutat Vella; 
- atès que en les últimes setmanes els delictes de sang amb armes de foc i tall-punxant 
s’han utilitzat en reiterades ocasions a diferents punts del districte; 
- atès que Ciutat Vella és el cor de la ciutat, concentra un alt nombre de comerç i visitants, 
els quals estan sent presa constant de delinqüents habituals, 
el govern municipal reforci la seguretat en les zones més conflictives del districte, com són: 
el Pou de la Figuera, Folch i Torres, els Jardins de Sant Pau, la Maquinista, amb major 
presència i permanència policial amb recorreguts a peu en aquestes i d’altres zones del 
districte. 
 

 7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè,  
- atès a què els problemes de salubritat al districte són una de les queixes permanents dels 
veïns als últims consells de barri; 
- atès a què moltes places amb alta concentració de persones hi queden restes de menjar i 
altres residus directament al carrer, i això atrau diferents plagues que s’estenen a la zona i als 
voltants; 
- atès que s’ha detectat una proliferació de rates en zones com la Barceloneta, Casc Antic, 
Raval i Gòtic, 
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es faci una desratització i control de plagues als carrers Sidé i voltants, plaça Vila de 
Madrid, plaça de la Mercè, plaça de la Maquinista i entorns del CAS Baluard al Raval, i 
places d’alta concentració: la Garduña, Terenci Moix. 
 

 8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  
- atès que segons s’ha manifestat en els consells de Barri els veïns i veïnes han manifestat 
que una sèrie de cartells a les parets dels establiments, el cablejat de les companyies de 
serveis i altres elements enlletgeixen el paisatge urbà; 
- atès que el districte de Ciutat Vella ha de donar exemple en el bon manteniment i neteja, 
fet que donarà més força alhora de reclamar a tercers; 
- atès que moltes plaques de carrers estan plenes d’enganxines, brutes, trencades, amb les 
lletres esborrades o despintades, les plaques històriques a voltes amagades per diversos 
elements, plaques d’homenatge o recordatori sense manteniment i malmeses... 
el govern municipal del Districte: 

- faci un pla per mantenir netes les plaques dels noms dels carrers i elements recordatoris. 
- tingui una especial atenció a les plaques de record, per exemple la placa dels Aviadors de 
la República a la plaça Pau Vila.  

 

 9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  
- atès que els veïns i veïnes en els diversos consells s’han queixat que no se’ls escolta o no 
se’ls te en compte; 
- atès que veïns i veïnes del carrer Duc han manifestat que no van ser informats del canvi 
de nom del seu carrer a banda de la disconformitat que han fet arribar al govern del districte 
i a tots els partits de l’oposició. Fet que es pot haver produït en altres canvis de nom de 
carrers, 
el govern municipal del Districte: 

- quan faci un canvi de nom d’un carrer informi adequadament els veïns i veïnes del carrer i 
es faci una audiència amb ells per informar-los i treballar amb ells el possible canvi de nom; 
- quan en una plaça, carrer, espai públic o similar es faci un canvi important s’informi el 
veïnat, mitjançant cartells, reunions informatives, etc. 

 
10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  

- atès el decés de la Presidenta del Consell Municipal de Districte de Ciutat Vella, Marina 
Gassol i Ventura; 
- atès que va ser una gran lluitadora del barri Gòtic, el districte de Ciutat Vella i la ciutat de 
Barcelona; 
- atès que va ser una de les impulsores del Borsí pel barri; 
- atès que ja hi ha hagut demandes ciutadanes per honorar la memòria de la regidora i 
presidenta, 
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el Govern del Districte de Ciutat Vella posi una placa commemorativa en honor de la 
presidenta Marina Gassol i Ventura a l’entrada del Borsí situat a la plaça de la Verònica i 
una vegada acabades les obres i rehabilitació de l’equipament municipal, es doni el nom 
de Marina Gassol i Ventura a una de les sales. 
 
c) Preguntes 

 
d) Seguiment de Proposició 

 
e) Seguiment de Prec 
 

11. Seguiment del prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC, acceptat en 
el Ple del 15 de juliol de 2021 pel Govern del Districte de Ciutat, amb el contingut següent:  
«que el Govern del Districte de Ciutat Vella elevi a la Ponència de Nomenclàtor dels 
Carrers de Barcelona, durant la propera reunió d’aquest òrgan, la proposta de donar el 
nom de  carrer de Josefa Vilaret, la Negreta a l’actual carrer del Duc, abans carrer del Duc 
de la Victòria.» 

 
E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

 
12. El 8 de març commemorem el Dia Internacional de les Dones. És una data d’homenatge als 

moviments a favor dels drets de les dones i de reivindicació per continuar fent evidents les 
desigualtats patriarcals que afecten especialment a les dones. Aquesta és una reivindicació 
que va més enllà d’aquesta data i que impregna els 365 dies de l’any i a totes i cadascuna de 
les persones que conformen la nostra societat. 

 
En els últims anys, sobretot amb la pandèmia, s’ha fet evident l’enorme importància del sector de les 
cures, tradicionalment feminitzat i molt poc reconegut social i econòmicament. Malgrat això, ha 
continuat sent així, no s’ha erradicat, ni la precarietat, ni la manca de reconeixement conjunt, les 
situacions de vulnerabilitat que pateixen les dones s’han agreujat. Segons l’últim informe de Govern 
de la Generalitat, la bretxa salarial entre homes i dones se situa en un 22,2% a Catalunya, mentre que 
al País Valencià, a les Illes i la Catalunya Nord suposa un 21,6%, un 15,9% i un 13%, respectivament. 
Això es tradueix en què les dones cobren de mitjana entre tres i set mil euros menys a l’any que els 
homes; tenen pitjors salaris en tots els nivells formatius; només un 10% de dones accedeix als llocs 
de direcció i gerència; són penalitzades en l’àmbit professional quan són mares i pateixen una major 
precarietat laboral, la qual cosa es tradueix en una feminització de la pobresa i en un atemptat 
contra la seva independència personal. Cal que prenguem consciència que és una qüestió 
fonamental i estructural i que hi hem de dirigir l’acció política.  
A més d’això, el mercat del treball productiu expulsa o precaritza moltes dones pel fet que 
assumeixen majoritàriament les cures familiars. Si volem acabar amb aquesta injustícia, així com 
assegurar que les dones tinguin dret a accedir a totes les feines i gaudir de temps de lleure i 
participació de la mateixa manera que els homes, cal apostar per unes polítiques del temps 
saludables i amables.  
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Aquest seria un pas important cap a la coresponsabilitat i la conciliació, però n’hi ha d’altres. Des de 
la Conselleria d’Igualtat i Feminismes s’estan tirant endavant polítiques de conciliació de la vida 
laboral, personal i familiar, i des de l’Ajuntament de Barcelona s’ha impulsat el projecte de 
canguratge municipal, però encara tenim reptes importants, com garantir la implantació d’horaris 
més racionals que permetin cobrir les necessitats socials i personals. El temps també és una mesura 
de llibertat, equitat i benestar. I si parlem de llibertat cal seguir reivindicant el dret de les dones a 
decidir sobre el seu cos i el dret a la maternitat. Això vol dir per exemple garantir el dret d’avortar a 
qualsevol municipi del país de manera lliure, segura i legal. 
 
Finalment, no podem oblidar que estem immersos en una cultura heteropatriarcal que massa sovint 
es tradueix en actes de violències masclistes. I ho diem en plural perquè la violència sexual, la 
violència econòmica, la violència simbòlica, la violència institucional i la violència vicària són diferents 
expressions de la violència masclista, que pateixen les dones pel simple fet de ser-ho. Les hem de 
combatre fins a erradicar-les. L’any 2022 ha estat especialment cruent amb 12 feminicidis a 
Catalunya.  

 
D’acord amb el que estableixen els articles 65 i 73 del Reglament Orgànic Municipal, i de l’article 34.5 
del Reglament intern d’organització i funcionament del Districte de Ciutat Vella formula la següent: 
 

 DECLARACIÓ INSTITUCIONAL 
 
Per tots aquests motius, per continuar contribuint a una societat més justa i igualitària, avui i cada 
dia de l’any, el consell plenari de Districte de Ciutat Vella acorda:  
 
1) Posar totes les eines de què disposa l’Ajuntament de Barcelona i del districte de Ciutat Vella al 

servei de la defensa dels drets de les dones i lluitar activament contra qualsevol expressió de 
desigualtat, discriminació i violència, en col·laboració amb les entitats de dones i feministes del 
districte. 
 

2) Seguir aplicant la perspectiva de gènere i incrementar les unitats de transversalitat de gènere a 
tot l’Ajuntament. 

3) Continuar treballant per l'erradicació de la discriminació i l’assetjament sexual en qualsevol 
espai, fent especial incidència en l’àmbit laboral i els espais d’oci amb la creació de Plans 
d’Igualtat i Protocols de prevenció i abordatge de l’assetjament, en compliment de les lleis 
catalana i espanyola d’igualtat efectiva. 

4) Col·laborar amb les empreses del municipi en l’elaboració de plans d’igualtat que facin possible la 
reducció de la bretxa salarial i l’eliminació del terra enganxós, la paritat de dones i homes als 
càrrecs de decisió, la formació del personal en matèria d’igualtat, i l’adopció de mesures que 
permetin la conciliació de la vida personal, familiar i laboral.  

5) Impulsar accions per reduir la pobresa femenina. En aquest sentit, implementar polítiques que 
ajudin a reduir els casos de pobresa energètica que, de manera molt majoritària, afecten dones 
grans que viuen soles. 
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6) Promoure Pactes del Temps en l’àmbit municipal per avançar en el dret a tenir temps i per 
aconseguir que l’any 2025 els horaris de Catalunya s’hagin equiparat als dels països europeus i 
siguin més racionals i saludables. 

7) Donar suport a les mobilitzacions organitzades per les feministes de diferents països del món i 
convocades a Catalunya, Barcelona i al districte de Ciutat Vella pel conjunt del Moviment 
Feminista. 

8) Comunicar aquests acords a totes les associacions, entitats i sobretot a les associacions de dones 
i col·lectius feministes del districte de Ciutat Vella.  

 

 

Desenvolupament de la sessió  
 
El president saluda els assistents i els dona la benvinguda al darrer plenari del districte de Ciutat 
Vella del mandat municipal. Agraeix al regidor Rabassa la possibilitat de presidir el Ple avui. Recorda 
que el va presidir també a l’octubre del 2020, on es va traspassar la presidència a la Marina Gassol. 
Diu que hauria de ser ella la que estigués presidint el Ple com a companya, amiga i activista 
lluitadora, que estimava Ciutat Vella i el Gòtic, i proposa fer un minut de silenci però abans demana 
llegir les seves últimes paraules:  

«Companyes i companys, sabeu que fa un temps que estic lluitant contra un càncer que m’ha 
allunyat de la vida política. En les darreres hores s'ha agreujat la malaltia, i davant d'això, us envio 
aquest missatge.  

»El pronòstic no és bo i vull que estigueu preparats per al que pugui passar. També necessito dir-vos 
que per a mi ha estat un privilegi treballar al vostre costat, compartint l'amor que sento per Ciutat 
Vella, que la vull més justa; Barcelona, que la vull més social, i Catalunya, que la vull del tot lliure. Us 
demanaria que continuéssiu amb aquesta feina i que hi poseu tota la integritat i dedicació que es 
mereix.  

»També us demano que respecteu la necessitat que tinc de passar aquest tràngol en família i en 
privat. M'agradaria veure-us un a un, però no pot ser. Una abraçada ben forta. No us rendiu mai, 
estimeu i creieu en el que feu. Vostra, Marina.» 
 
(Pausa per fer un minut de silenci.) 
(Aplaudiments.) 
 
A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 22 de desembre del 2022 
 
El president anuncia que comença l’ordre del dia aprovant l’acta de la sessió ordinària del 22 de 
desembre de 2022. Es dona per aprovada per unanimitat. 
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B) PART INFORMATIVA  
 
1.- Despatx d’Ofici 
El president informa que a Despatx d’Ofici s’ha entregat la convocatòria del plenari a tots els grups, i 
demana si algú té alguna observació. Es dona per informat. 
 
2.- Informe de Regidoria 
El president informa que són 18 minuts en tres torns per al regidor i 9 minuts en dos torns per a la 
resta de grups i dona la paraula al regidor. 
 
El regidor  
Molt bé. Doncs moltes gràcies a tots i a totes, i amb el cor encongit, doncs, per la mort de la Marina, 
anem a fer el que serà el darrer informe de Regidoria d'aquesta legislatura i, per tant, farem una 
mena de balanç de mandat. Un balanç de mandat que voldria començar agraint la feina de tot l'equip 
tècnic del districte, un equip extraordinari de persones compromeses amb la vida del districte, des de 
tots els departaments que hi ha en aquesta casa, a Foment de Ciutat, a la Guàrdia Urbana, amb Drets 
Socials i a tants d'altres estaments i departaments municipals, que m'heu acompanyat durant 
aquests quatre anys. Per tant, us dono a tots les gràcies, encapçalat per la seva gerent. I després 
també, donar les gràcies a l'equip polític, dels dos dels dos partits que composem aquest govern de la 
ciutat, i de Ciutat Vella. Amb aquests agraïments, que són sincers malgrat que són així, com seriosos i 
poc afectuosos en el sentit de la proximitat, però vull que consti l'agraïment, perquè allà on no arriba 
el coneixement dels polítics arriba, sens dubte, la dels tècnics, que no passen i es queden, 
afortunadament.  

Aquest mandat ha estat un mandat en el que ens vam proposar endreçar i prioritzar moltes de les 
accions que havíem dut a terme en el mandat anterior, el mandat de la regidora Gala Pin, i l'hem 
entès com una continuïtat d'aquell mandat. I ha estat també un mandat per posar ordre. Per posar 
ordre en un districte que massa vegades està desgavellat. I hem volgut posar ordre, però ens vam 
trobar amb una pandèmia mundial, que durant un any i mig va trastocar tots els nostres plans, va 
trastocar tots els nostres pressupostos, va modificar bona part, o, com a mínim, va arrossegar cap a 
una banda tots els objectius que teníem. I només vull recordar que durant més d'un any no vam poder 
celebrar plenaris d'aquesta manera, no ens vam poder veure, no vam poder fer festes majors, no vam 
poder fer activitats, i això, sens dubte, també té un pes en la vida política que ha de ser la de més 
proximitat, que és la municipal. Hem tingut una política municipal que és la de més proximitat sense 
proximitat, i això fa que la feina també de les persones que estem liderant, en aquest cas el districte, 
hagi estat més difícil, precisament perquè no hem pogut tenir aquest contacte necessari.  

Vull prioritzar algunes de les de les polítiques, vull explicar algunes de les polítiques que hem dut a 
terme, i tenim un informe de Regidoria molt extens, que aquesta vegada es titula «Balanç de 
mandat» i que, a més a més, us el farem arribar a veïns i veïnes. Prioritzaré algunes de les accions que 
hem dut a terme.  

Educació. Ha sigut una de les nostres prioritats, tant amb el Pla d'Educació com amb la creació de 
dues sales de cultura comunitària, amb les millores en centres educatius, com per exemple 
l'Alexandre Galí, incorporant un pressupost municipal per millorar les seves instal·lacions, però també 
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molts d'altres, amb els patis, amb els entorns escolars a totes les escoles, per tal de protegir la vida 
dels infants. Hem passat dues escoles a pública, l'Elisabets i Sant Felip Neri, i tenim, per exemple, 
extraescolars gratis per a tots els infants del Raval. Són algunes de les polítiques que hem pogut dur a 
terme durant aquests quatre anys, i a l'informe en veureu moltíssimes més.  
En Seguretat, hem complert alguns dels compromisos que vam assumir, com tenir una nova 
comissaria, igualar els torns, que només hi hagués un intendent per a tots els torns de la Guàrdia 
Urbana i, a més a més, incrementar el nombre d'agents fins a arribar als 437 agents i, sobretot, 
incrementar el torn de nit, que és el que estava, en aquest sentit, més infradimensionat.  

En Habitatge, hem comprat Jaume Giralt, 7; Arai, 3; Ronda Sant Pau, 46; Gimnàs del Sant Pau, en el 
que aniran 36 habitatges; a Jaume Giralt, 15; a Arai, 3, 11; acords amb Compte de Santa Clara, 80, 
per exemple, que són 12; i d'altres que hem dut a terme i que trobareu a l'informe. Hem activat 
absolutament totes les promocions de pisos públics que vam comprar en el mandat passat. Totes, 
totes estan en obres, en execució o pendents ja, a la porta, perquè s'executin, i això ha estat una feina 
intensa i molt important, posant també, per exemple, en pràctica algunes iniciatives novadores, com 
La Xarxaire, a la Barceloneta.  

La política d'Habitatge en aquest districte i en aquesta ciutat ha estat molt intensa, i malgrat que no 
hi ha hagut grans notícies com grans compres, el que sí que hi ha hagut ha sigut una feina d'activar 
absolutament tot el que podíem activar. I podem dir això, eh? Que ara mateix està tot activat, i que 
en els propers anys veurem com hi haurà un degoteig constant de pisos públics, i de veïns i veïnes que 
entren en tot el que vam comprar i en tot el que hem comprat. Estem a tota màquina en aquest sentit 
i, per exemple, també tenim una operació per guanyar 60 habitatges al Gòtic, amb la resolució de la 
nova ubicació del CAP del Gòtic.  

Pel que fa als desnonaments, hem actuat en més de 1.200 expedients de desnonament al districte de 
Ciutat Vella, i a la ciutat, i també al districte podem dir que s'han posposat o aturat un 90 per cent. És 
quelcom absolutament inèdit en qualsevol ciutat de l'Estat espanyol, que hi hagi un equip com el que 
tenim nosaltres, que treballa tots i cadascun dels desnonaments per aturar-los, ni que sigui a la porta.  

Amb les inspeccions també, a l’informe de regidoria teniu totes les dades. S'ha fet una tasca ingent 
del servei d'inspeccions en un districte en el que, sobretot després de la covid, hi havia qui es pensava 
que podia fer el que volia. Hem fet més inspeccions que mai, hem posat més expedients i més multes 
que mai. Tenim un servei engreixat que necessita encara del compromís també del sector privat, de 
fer les coses bé. És molt frustrant haver d'inspeccionar constantment, i que inspecció rere inspecció, 
els mateixos sempre incompleixin. Per tant, teniu un annex, del que després també podeu fer 
preguntes, amb tota la tasca preventiva d'inspeccions. Això ho vam posar en funcionament ja el 
mandat passat, no només inspeccions a reacció, sinó també prèvies a qualsevol demanda o denúncia. 
Això ens ha permès, entre altres coses, darrerament també tancar una discoteca del front marítim 45 
dies, una altra 15 dies i properament una altra 90 dies. I seguirem amb aquesta política, perquè ja és 
una política estructural del districte de Ciutat Vella.  

Hem fet una atenció especial al tràfic de drogues i a les conseqüències que té el tràfic sobre 
consumidors i sobre veïns i veïnes, amb el Pla integral, per abordar la prevenció a les 
drogodependències al Raval. Un pla integral que hem anat desenvolupant, amb una comissió de 
seguiment de drogues cada sis mesos que hem mantingut, i en la que hem anat explicant, de manera 
pormenoritzada, tot el que s'estava treballant.  



 
 
 Districte de Ciutat Vella 
 
 
 

 
  11 

 
 
 
 

Hem tirat endavant també algunes obres emblemàtiques que estaven desencallades a la ciutat des de 
feia molts anys, i vull destacar-ne només dues, dues artèries centrals de la ciutat de Barcelona com 
són Via Laietana i Rambla. Hem començat totes dues, una per la part alta, l'altra per la part baixa i, 
per tant, ara mateix ja no hi ha aturador d'unes obres, d’unes vies que estan pensades no només com 
a obres urbanístiques, sinó com a obres integrals, per modificar entorns, per modificar maneres 
d'entendre el barri.  

Hem desencallat alguns temes que històricament també eren problemàtics, com la nova ubicació del 
CAP del Raval Nord, com la nova ubicació del CAP Gòtic, que tant un com l'altre clama al cel la 
situació en la que estan. Hem solucionat el conflicte que teníem també amb el Gimnàs de Sant Pau, 
aconseguint 36 pisos on ara mateix hi ha el gimnàs, i el gimnàs social del Sant Pau torni després de 
les obres al seu lloc. També avui portem, per exemple, l'expropiació de l'antic Teatre, una vella 
reivindicació d'una sala de cultura comunitària que estava en perill d'haver de tancar per l'increment 
del preu del lloguer, i l'hem salvat. També darrerament, una altra de les obres que hem pogut tirar 
endavant i concloure és la de la plaça Sant Miquel, una vella reivindicació de veïnes i veïns del Gòtic, 
que ara mateix és un èxit i és un model per a la ciutat de Barcelona. O estem també a punt de tancar 
l'acord que permetrà, doncs, la cessió, o el que convingui, amb l'antiga Massana, tal i com es va 
aprovar en aquest plenari municipal.  

Així mateix, hem donat suport en un moment terrible i complicadíssim al comerç de proximitat. 
Només entre 2021 i 2023 hem invertit més d'11 milions d'euros per donar suport al comerç de 
proximitat, el petit comerç, 11 milions d'euros només per als comerços ja existents entre el 2021 i el 
2023. Però si ens anem entre el 2016 i el 2021, ha estat una inversió de 18 milions d'euros, amb 
programes, amb ajuts, amb subvencions, amb formacions. Per tant, estem parlant de gairebé 30 
milions d'euros des del 2016 per als comerços ja existents. Tenim una dotzena de baixos de protecció 
oficial, i hem comprat 11 locals també per al comerç de proximitat, per un volum de 6 milions d'euros.  

Una altra de les de les polítiques que ha estat bàsica en aquest districte ha sigut la lluita contra la 
delinqüència, ja ho he explicat, millorant equipaments, incrementant també recursos, de manera que 
hem aconseguit que, malgrat que la delinqüència segueix existint, primer, ja no som, el Districte de 
Ciutat Vella, en nombre de fets coneguts. I segon, estem en un moment en el que no hem arribat 
encara als números de delinqüència del 2019, cosa que vol dir que la feina de prevenció s'està fent 
ben feta. És una feina conjunta entre Mossos d'Esquadra i Guàrdia Urbana, treballem colze a colze, 
treballem junts, i no repetiré el nombre de punts de venda de droga tancats tant al 2022 com al 2023. 
Si no m'equivoco, en portem més de 20 durant aquest any, del que portem tres mesos, els últims ahir 
o abans d'ahir, si no m'equivoco, que van ser tres el casc antic i al Raval. I aquesta és una feina que no 
para. 

També una feina per buscar els propietaris dels pisos buits. I quelcom també que ha estat inèdit i 
innovador, en diré només dues coses. Primer, la lluita contra el soroll, una problemàtica que va agafar 
molta embranzida, per dir-ho així, després de la pandèmia, amb les aglomeracions que teníem de 
gent a la via pública, però que sens dubte provocaven un problema i segueixen provocant un 
problema de salut, desenvolupant les ones acústiques tensionades en horari nocturn, amb les 
mesures més agosarades de tota la ciutat. Tenim quatre ZATHN, de les quals hem desenvolupat dues, 
amb reducció d'horaris d'activitats comercials, amb reducció de terrasses, amb reducció d'horaris de 
supermercats, amb reducció d'horaris de restauració. Les més agosarades que avui per avui estan 
funcionant, i hem de continuar. I després hi ha un prec d'Esquerra Republicana que ens demana que 
les ampliem, i evidentment, hi votarem a favor. Parlava del soroll, però també parlava de una altra 
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mesura inèdita, nova, innovadora a l'Estat espanyol, com és el control també dels grups guiats de 
turistes que ens ocupen de manera abusiva, moltes vegades, el nostre espai públic.  

Per tant, un mandat en què hem posat ordre, en el que hem estat colpejats d'una manera terrible per 
la crisi de la covid, i que després hem seguit posant ordre i desencallant algunes de les 
problemàtiques que tenia aquest districte, algunes problemàtiques concretes, i després també 
treballant per la millora de les condicions de vida de veïns i veïnes.  

El president obre el torn a la resta de grups municipals.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Gràcies, president. Avui és un dia molt complicat per al nostre grup, és evident. La Marina ens ha 
deixat un buit, i sobretot, hem perdut una amiga, a més de la nostra referent política. Per això... 
(Pausa.) Per això demano disculpes, perquè segurament no és el treball que volíem fer, no és la 
manera en què volem expressar-nos, i que tenim un petit problema de concentració i d'intentar 
treballar.  

Vull agrair públicament a tots els grups que heu estat ajudant-nos. Gràcies, de veritat, ens hem sentit 
molt recolzats per tothom, i bé, anem a parlar del plenari, si us plau.  

Podria continuar Ciutadans, i després... Sí? Gràcies. 

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Gracias. Hoy, en el último pleno, quisiera reconocer que se han registrado diversos logros. También 
agradezco que en este distrito siempre se haya presentado el informe de regidor, que en otros sitios 
no lo hacen. Por eso, muchas gracias. 

Sin embargo, estos dos años de gobierno de Barcelona en Común no han sido tan exitosos a la vista 
de los ciudadanos. La última encuesta de percepción de la ciudad refleja que 2 de cada 3 ciudadanos 
piensan que la ciudad ha empeorado. Más de un 60 por ciento de las personas. Esto es significativo, 
porque vuestro informe y análisis nos describe una ciudad formidable, pero en la realidad, los hechos 
dicen otra cosa.  

La seguridad sigue siendo un tema de preocupación en todos los barrios del distrito. Es interesante 
que tras asistir a las diferentes juntas de seguridad, las preocupaciones sean las mismas. Es más, tras 
salir este martes de la de la reunión de seguridad del casco antiguo, en una visita a comercios de Sant 
Pere Més Alt, me comentan, y cuentan que la noche anterior habían entrado a robar un local, pero 
que el comerciante decidió no denunciar. Y aquí cabe reflexionar: ¿Por qué la gente ha dejado de 
denunciar?  

Y la segunda viene de la mano del tema de la limpieza. Hay denuncias en todos los barrios del distrito 
de la presencia de ratas, además de algunas otras plagas. Faltan contenedores. En el Gótico faltan 
contenedores de rebuig. Se ha reclamado de manera constante este tema, y no se ha solucionado. 

En el tema de vivienda, estamos muy lejos de lo prometido, de las 8.000 viviendas. Pero en contra, 
seguimos siendo líderes en ocupación de vivienda a nivel de España, con Barcelona a la cabeza.  
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El comercio vive de la ciudad, que necesita una transformación. Hay que respetar y proteger al 
comercio emblemático, ayudando a adaptarse a los nuevos medios y a los nuevos tiempos. Este 
gobierno actual no ha sido proclive al desarrollo del comercio en Ciutat Vella. Se deben saber 
combinar los nuevos tiempos con la tradición. El comercio es frágil no por sí mismo, sino por las 
características de los barrios. El comercio debe ser un valor agregado, es uno de los aspectos que 
confiere identidad a las ciudades. Un buen trabajo en el comercio incluye mayor limpieza y mayor 
seguridad. En Ciutat Vella, el comercio es un ente que está vivo, los comerciantes participan de la vida 
pública, pero es, a la vez, un comercio inestable. 

Vuestro gobierno ha tenido 8 años para dar solución al turismo de bajo coste, 8 años y una pandemia 
que pudo servir para implementar mejoras, pero la realidad es que el modelo de turismo sigue siendo 
el mismo. La media de gasto por visitante es de 60 euros al día. Barcelona necesita un turismo de 
calidad, Ciutat Vella necesita un turismo de calidad.  

La participación ciudadana, el gran eslogan de este gobierno, que se enorgullece de contar con varias 
estancias de participación para la ciudadanía, incluido el «Decidim». Sin embargo, esta gran bandera 
que enarbolan es solo un símbolo sin contenido real. La verdad es que he asistido al último Consell de 
Dona, donde había solo 3 mujeres, y las personas que estaban ahí del gobierno eran 5. Bueno, y en 
una consultiva hubo solamente una persona, Antonio solamente. Una persona. En la Mesa de 
Seguridad del Gótico, durante más de media hora sólo estaba presente un vecino. Después llegaron 
otros 3, pero éramos 12 personas entre policías, gobierno, grupos municipales. Doce personas para 3 
vecinos, en una población de 108.000 habitantes empadronados. Si esto no es un fracaso, no sé qué 
otra cosa se puede llamar.  

Voy a hacer una analogía con el teatro, me voy a tomar esa libertad. En el teatro, una compañía 
pequeña tira las dos primeras funciones de los amigos, vecinos y familiares. Pero las demás funciones, 
es la obra por sí misma, su contenido, el que atrae al público y llena la sala. Pues lo que sucede con la 
participación ciudadana es que no les interesamos. Lo que es a este gobierno, no le interesan los 
vecinos, no quieren escucharnos, somos una mala obra dirigida por una mala directora, que no es 
capaz de llenar la sala. Pueden cambiar esto, esta obra es un fracaso, un fiasco absoluto. Se tiene que 
coordinar, no a 4 años, se tiene que coordinar con una mirada a futuro, con coherencia, con sentido 
común. Ustedes han estado 8 años. Gracias. 

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Bon vespre, regidors, regidores, consellers i conselleres, al públic de la sala. Últim plenari i últim 
informe del mandat. Gràcies per poder-lo tenir a temps, poder-lo tenir. Com ha dit la meva companya 
que m’ha precedit, no és una cosa general de tots els districtes. Un record per a la Marina, 
malauradament només la vaig poder conèixer un instant, en una sola junta de portaveus, que ja no es 
trobava bé i, per tant... Però el que m’ha arribat és que realment era una gran persona i una gran 
persona implicada a Ciutat Vella.  

Ens trobem amb un informe del Regidor que en el primer paràgraf posa ja la bena abans de la nafra. 
Posa el retrovisor uns anys enrere, com qui no vol la cosa, anomenant l’alcalde Trias i posant-li totes 
les culpes, i així seguiran justificant-se en tots els mals externs que ens dificulten i no ens deixen fer. 
Curiosa manera de governar. I ho exposen, com es diu, sense despentinar-se.  
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Sempre és culpa dels governs anteriors, de la Generalitat, del sistema, del Govern espanyol, per les 
lleis; que de fet estan també al Govern espanyol, alguna cosa podrien canviar d’aquestes lleis. I en 
algun cas fins i tot posen la culpa a les xarxes socials. La culpa és dels altres.  

També és una bona notícia la baixada de l'atur, però això, que és bo, ens ve en gran part de l’entorn, 
no tot és dolent. No obstant, caldrà treballar per diversificar l'economia, estar atents a les noves 
oportunitats que Ciutat Vella ha d’aprofitar. Per exemple, el port és una. La Barceloneta, en 
particular, i el districte en general, ha d'aprofitar les noves accions que es fan al port, per crear noves 
activitats, formació, espais per a les persones, aprofitar les activitats per reforçar l'economia, 
l'economia blava. Barcelona sovint ha viscut massa d'esquena al mar en aquest sentit. 

El comerç de proximitat i els mercats no se senten recolzats ni escoltats. En l'últim Consell de 
Dinamització Econòmica ho van explicitar. Tota acció que es fa en l'entorn dels eixos comercials i dels 
mercats té un impacte. Les regulacions tenen un impacte. Cal treballar amb els sectors per saber qui 
és i com és aquest impacte, i en cas que sigui necessari, com poder-ho minorar, com, per exemple, els 
canvis en la mobilitat, en els plans d'usos, etcètera, tots necessaris, però treballant amb els 
interessats.  

L'activitat inspectora, de la que ens presenten un extens informe, no es té la percepció que serveixi, ni 
tan sols s'hagi notat. Potser ens cal ser més constants, més seguiment, més informació a tots els 
actors implicats. Informació, sensibilització, cooperació, plans de civisme, eficients i eficaços, cercant 
la col·laboració de les administracions superiors si cal, i també exigint allò que sigui competència de 
les mateixes, i s'hi apliqui. 

L'habitatge. Aquí, per molt que se'ns diu a l'informe de les accions dutes a terme, no se n'han sortit 
massa bé, a voltes compres costoses i/o un gran sobrecost per a la rehabilitació. I ens trobem que a 
Ciutat Vella, des del 2015 fins ara, s'ha apujat el lloguer un 53 per cent, sent el barri del Raval el que 
s'emporta, malauradament, el premi, arribant al 55 per cent de pujada. Cal revisar l'actuació i de nou 
no escudar-se en el sistema, als anteriors o als que es pugui acollir.  

Participació. Aquí ens parla de moltes accions, i fins i tot certa innovació, però la gent no està 
satisfeta. En alguns casos semblen accions per refermar la decisió presa, i si no ve del Govern, no se 
sol contemplar.  

Mobilitat. Cal fer amables els carrers i vies. Cal guanyar espais per a les persones. Cal promocionar el 
transport públic, millorar-lo. I tant, aquí estem d'acord amb el Govern. Amb el que no estem d'acord 
és en el com. Tot pla de mobilitat sol comportar que els canvis no agraden al 100 per cent a tothom, 
però a vostès els passa que aconsegueixen que no agradi al 100 per cent. En alguns casos, el remei és 
pitjor que la malaltia. Problemes per arribar als llocs, augment desmesurat dels temps per a les rutes 
alternatives, més congestió, més contaminació al final. Problemes per a la càrrega i descàrrega, i 
l'espai de la Via Laietana mal plantejat, tot d’esquena als implicats. I torno a dir: ningú està content.  

Accions i transformacions. N’han explicat moltes, començant per les Rambles amb molt de retard i 
amb un calendari lent. El proper dia 31 de març, esperant els 2.500 dies que fa que esperen que la 
Rambla es pugui urbanitzar de nou.  
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Altres accions s'han gestionat malament, com és el cas de la plaça Carme Simó. No serveix, de 
moment, per al pati de l'escola, no drena bé. De nou, ningú content, i amb un sobrecost per reparar el 
que no s'està executant bé.  

El desmantellament de la llosa de la Ronda Sant Antoni, sense tenir clar el futur. La remodelació de la 
Rambla del Raval, que també genera problemes, fins i tot amb un tema de parades de transport 
públic. A la Barceloneta sembla que ens hem quedat amb el manteniment i no li hem fet cap gran 
actuació. Seguretat, neteja, soroll, incivisme. En aquests temes estem pitjor que mai, sobretot en la 
percepció. Cal que l'acció inspectora per fer complir sigui més intensa i contínua amb seguiment. 
Realitzar les campanyes d'informació sobre el civisme, sensibilitzar. El civisme té dues grans potes, i 
no funciona si no funcionen bé les dues, la funció de sensibilització i la funció sancionadora. Cal dotar 
la Guàrdia Urbana de les eines necessàries perquè puguin dur a terme la seva tasca, empoderant-los i 
donant-los suport per realitzar la seva tasca.  

La seguretat i l'acció de la Guàrdia Urbana forma part del benestar social i dels drets socials. Qui sol 
patir més inseguretat, soroll i manca de neteja és la població més vulnerable. Les estadístiques ens 
poden dir que els delictes han baixat, però també ens diuen que els més violents han augmentat. Les 
estadístiques són indicadors necessaris, però poden vestir-se, i com se sol dir, el paper ho aguanta tot.  

El dia de la reprovació presentada per Junts contra l'alcaldessa Colau, el regidor Batlle ens deia que 
Barcelona no era el Bronx, però en poca estona vàrem tenir un tiroteig al Pou de Figuera, la setmana 
següent un apunyalament, i l'altra setmana una apunyalament als jardins de Sant Pau. Això genera 
sensació d'inseguretat. 

Vivència personal: el dilluns, dia 13 de març, surto a la tarda de la seu del districte. A la plaça 
Bonsuccés, uns agents que van darrere algú que havia robat o havia fet una estrebada a algú. Pujo 
cap a les Rambles i abans d'arribar a Plaça Catalunya, una dona crida i plora, perquè a la seva filla li 
han robat el moneder i la documentació. I arribant a Plaça Catalunya, un home diu en veu alta que 
sembla que li han robat el mòbil. Jo, perquè sé de què va i sé que allà tenim una bona Guàrdia Urbana 
i els Mossos que hi estan, però la sensació d'inseguretat, mans a les butxaques, agafar fort la bossa i 
mirar a tots els costats. Per tant, ens cal aprofundir en tot aquest tema. 

La neteja, el soroll. Tots aquests temes són molt..., encara estan per solucionar. Gràcies.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Avui estem en l'últim plenari del mandat, i em vull sumar al regidor en agrair la feina de tots els 
tècnics de l'Ajuntament, perquè és evident que han fet una gran feinada durant tot el mandat. També 
vull agrair als meus companys tota la feina que han fet durant aquest mandat. I bé, ara anem al tema 
que ens ocupa, que és l'informe del Regidor. 

En la documentació que ens heu fet arribar, Jordi, veig un gran esforç per explicar-ho. Un informe de 
Regidor més un annex d'informe de balanç del Pla d'inspeccions, que només reflecteix una justificació 
al descobert generat, perquè fer no és garantia de res. Amb només bones intencions no es pot 
governar una ciutat, i vostès han demostrat que no saben gestionar. Ciutat Vella demana a crits 
solvència, demana rigor, demana ordre, demana competència, diguem-ho clar. Hem de passar del 
tacticisme a l'estratègia, de la improvisació a la planificació, i crec sincerament que des de l'oposició 
sempre hem volgut ajudar-los, amb la mà estesa, però de veritat que ens ho posen molt difícil.  
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Hem parlat moltíssimes vegades, molt, de la neteja, o més aviat, de la falta de neteja. Sembla un 
mantra, i sempre hi ha una justificació. La d'aquest trimestre és que ha pujat molt el nombre de 
residus pel canvi de model de consum, i porten repetint-ho gairebé des del novembre. Sembla un 
mantra dogmàtic: «Ha pujat el nombre de residus pel canvi del model de consum.» I no nego que 
sigui així, però en comptes de dir-ho, per què no busquen una solució? 

Un altre exemple són els negocis que llencen malament els residus. Fa molts anys que en parlem, per 
exemple, al carrer Sant Antoni Abat, i fins a finals de l'any passat no hem posat fil a l'agulla. Sembla 
que fins que un problema no crema, vostès ho ignoren, com si pogués solucionar-se sol. Doncs no, 
senyor Rabassa, se soluciona governant, una cosa que vostè no ha fet en molts aspectes, i el de la 
neteja i el manteniment dels carrers és un d'ells. 

L’habitatge públic també és un tema especialment sensible per al nostre grup. El manteniment de les 
finques públiques, els espais comuns i també la sensació d'inseguretat en moltes d'elles. Segons les 
seves dades, els problemes estan resolts, però crec que moltes vegades nosaltres demanem una visió 
general i continuada, és a dir, un canvi de manera de fer, i vosaltres veieu una solució immediata a 
unes problemàtiques, i anem apagant focs, com ocupacions delictives. I en aquest cas ja vam tenir 
problemes a Nou de la Rambla, problemes que nosaltres havíem detectat i havíem denunciat molt 
abans del greu incendi que va haver-hi. Potser si les mesures s'havien aplicat abans, no hauria passat 
això. 

O els pisos de les finques comprades durant el mandat. Vostè ens ha dit que ja estan totes 
començades, però sempre que surten els informes de Regidor, «comencen les obres al 2022». Al 
següent informe: «Comencen les obres el 2023.» I no hi ha més que renders: Reina Amàlia, 10, ha 
canviat tantes vegades de data d'obres que de bancs ha canviat el Pou de la Figuera. Però, és clar, de 
les polítiques d'habitatge tenim poca informació, perquè ja vam reclamar al Consell Plenari passat 
que es convoquessin dos consells d'habitatge abans d'aquest plenari d'avui. On són? On és la seva 
paraula? La seva paraula són els renders. Per cert, quina diferència entre la renda inicial de la zona de 
jocs infantils de Salvador Seguí, que vam veure el mandat passat, a la foto que va penjar ahir al 
Twitter, com n’estava de net, eh?, a la realitat. Li aconsello que passi a donar-se una volteta ara 
mateix, perquè vegi com està el parc infantil. 

Més renders de Twitter ahir. On són les partides econòmiques dels pressupostos per fer aquests 
renders? Perquè està molt bé fer renders i dir que hi hauran escoles bressols noves, però jo crec que 
no hi ha partida econòmica. Com diu la cançó, «Parole, parole», que s'emporta el vent. 

I la participació, o la falta de participació del veïnat, que menysprea els processos infinits i que acaben 
per no complir, com el parc infantil de Salvador Seguí. I la gent es cansa i deixa de participar. Quin 
desgavells, els últims consells de barri i les taules de seguretat. Perquè la política, des d'Esquerra 
Republicana, i sobretot, des del nostre equip de Ciutat Vella, es basa en arribar a acords, fer lligams 
que es reflecteixin als nostres barris, i vostès porten quatre anys que han menystingut la nostra feina. 
Falta de coordinació, falta de transparència, falta de diàleg, i avui constatem que vostès ho volen així. 
L’única millora i sorpresa del mandat ha sigut que l'informe del Regidor ha arribat quan es van 
comprometre. Era la primera vegada que ocorria en tot el mandat, estic molt contenta, però l'Excel 
d’acompliment no va poder ser, va arribar ahir. 

Un altre exemple: quan és quan es convida a la representació institucional de l'Ajuntament, de la que 
l'oposició forma part, tampoc ens avisen. És una constant. Enviem missatges que mai contesten. Mai, 
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fora d'aquest espai, m'he trobat en una situació igual. En una feina seria impensable. Perquè, com 
sempre diem, l'objectiu que tenim és comú, és millorar Ciutat Vella. Ho hem tractat en juntes de 
portaveus i no és la primera vegada que ho comento en aquest espai. Les justificació són múltiples, 
però el resultat sempre és el mateix: un menyspreu. I, sincerament, crec que a dia d'avui Barcelona no 
té un govern, té dos partits que es reparteixen el poder, sovint actuen en paral·lel, defensant 
posicions contradictòries, sense complexes, sense projectes, sense una idea clara de ciutat. El seu 
desordre es trasllada a l'espai públic, als carrers, a les places, i la víctima n'és Ciutat Vella. Cal 
retornar Barcelona als seus ciutadans. El seu govern no escolta, és incapaç de teixir acords amb el 
teixit associatiu, empresarial o de la mateixa ciutadania. Un desgovern que, més enllà de les 
proclames, no és capaç de gestionar amb èxit la representació d'un cicle esgotat.  

Un apunt curiós de l'informe de Regidor: el tema de la taxa turística. A veure si m'ho pot aclarir, jo 
crec que sí, segur. Segons les dades de la notícia feta pública per l'Ajuntament a la seva pròpia web, 
els projectes que estan destinats a Ciutat Vella són de 180.000 euros, de 5 milions d'euros. Però 
vostès, a l'informe posa que s'estan invertint 2,2 milions d'euros, suposo que del total recaptat, que 
són quasi 55 milions d'euros. En el primer cas representa el 3,6 per cent del total del pressupost. En el 
segon cas, el 4 per cent. Tenint en compte que a Ciutat Vella suporten gairebé tot el pes de visitants 
de la ciutat, crec que mereixem més suport i més retorn als veïns per les molèsties causades pel 
turisme i tota aquesta pressió. Si us plau, posin llum a la foscor de les dates. Gràcies. 

El regidor 

Gràcies. La taxa d'atur a Barcelona és del 9,1 per cent, per sota de la de Catalunya i per sota de la 
d’Espanya. S'ha recuperat el PIB d'abans de la pandèmia. És la ciutat amb més inversió social de tot 
l'Estat espanyol, percentualment i en termes absoluts.  

El 51 per cent dels alumnes d'infantil van al sector públic. L'única ciutat de l'Estat espanyol que hem 
aconseguit revertir aquesta tendència.  

Barcelona és la ciutat que lidera a tot l'Estat espanyol la reducció dels fets delictius. Aquestes són 
dades que no dona l'Ajuntament de Barcelona, sinó que són dades pròpies de l'Estat. I per tant, bé, 
doncs hi ha discursos i després hi ha realitats. I evidentment, també hi ha percepcions, només faltaria. 
I malgrat que els fets delictius estiguin baixant i estiguin baixant molt al districte de Ciutat Vella, 
nosaltres el que fem no és reduir els recursos que lluiten contra la delinqüència, fem al contrari, els 
ampliem. Hi ha més Guàrdia Urbana que mai, perquè sabem que hem d'atendre la percepció i hem 
d'atendre també la realitat. Hi ha un compromís ferm d'estar al costat de veïns i veïnes, i malgrat tot 
el que alguns de vosaltres heu comentat, hi ha la voluntat de no atendre només els números, sinó 
d'atendre allò que ens demanen, ens demaneu veïns i veïnes.  

Aturem 9 de cada 10 desnonaments, i això a Ciutat Vella no és gens menor. I menys quan abans 
d'arribar nosaltres, abans del 2015, l'única política que es feia per aturar els desnonaments en una 
ciutat que no tenia regidor d'Habitatge, era demanar una nota de premsa, les notes de premsa dels 
articles que havien sortit als diaris del desnonament. Aquesta era la política pública de l'Ajuntament 
de Barcelona fins l'any 2015.  

Des del 2016 fins al 2022 s'han incrementat 4.000 habitatges públics, de 7.600 que n’hi havia. Ara n'hi 
ha 11.600, 7.600 previs, des del 2015 fins avui 4.000 més, per tant, 11.600, i uns quants més en 
màquines.  
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Cent vint-i-set milions d'euros per a la rehabilitació, construint més que la Generalitat de Catalunya i 
la Comunitat de Madrid juntes, la ciutat de Barcelona, amb pressupost municipal. I la Mesa 
d'Emergència, que és el 60 per cent de la Generalitat de Catalunya i el 40 per cent de l'Ajuntament de 
Barcelona, encara estem esperant que la Generalitat posi algun pis. Estaria molt bé. I si fos a Ciutat 
Vella, aquest regidor estaria content, però si és a qualsevol altre lloc de la ciutat, també. 

El projecte, de Ciutadans. Vostè diu que el nostre projecte és un fracàs. «Vam començar 6, ara en som 
3, demà ningú sap què seran, el seu és un projecte absolutament fracassat, Ciutat Vella necessita 
menys turistes i necessita polítiques d'esquerres».  

Hem fet, Alfons, conseller de Junts, una mesura de govern d'economia blava, però no em parli de pla 
d'usos. El pla d'usos de l'alcalde Trias va estar declarat nul per un jutjat, perquè deia una cosa i feia 
exactament la contrària. Es declarat nul per un jutjat, després de diverses denúncies. Nosaltres en 
tenim un que ha estat premiat per organismes estatals, per la manera de tractar l'urbanisme i 
l'activitat econòmica. Per tant, no hi ha lliçons ni de pla d'usos ni de regulació d'activitat econòmica, 
que per a vostès és la desregulació i no fer absolutament res. Nosaltres creiem, al contrari, que 
l'activitat econòmica en aquest sistema s'ha de regular, i com més regulació, millor. I per a vostès, 
l'únic és obrir l'aixeta, i d'aquesta manera aconsegueixen el que han aconseguit: que a Ciutat Vella hi 
hagi cinc vegades més restauració que a la Vila de Gràcia; que a Ciutat Vella hi hagi cinc vegades més 
terrasses que a qualsevol altre lloc de la ciutat. Per tant, no ens expliqui pla d'usos, perquè l'únic que 
van fer vostès és il·legal. Això ho va dir un jutge.  

I tampoc no em parli d'habitatge. L'alcalde Trias no tenia regidor d'Habitatge. I què diu de la 
inspecció? En el districte de Ciutat Vella no s'inspeccionava mai de manera preventiva durant el 
mandat de l'alcalde Trias. Només es feia de forma reactiva, quan hi havia una trucada. Nosaltres vam 
fer el contrari, s'ha d'inspeccionar sempre, hi hagi trucada o no hi hagi trucada, hi hagi queixa o no hi 
hagi queixa. Vostès, que només parlen d'ordre, ordre, ordre, el que volen és el seu ordre, l'ordre que 
manen els diners i el benefici econòmic, i no allò que interessa a veïns i veïnes.  

Hem de regular l'activitat econòmica, hem de regular els creuers. Posin-se d'acord, senyors d'Esquerra 
Republicana, es poden regular els creuers o no es poden regular els creuers? L'Ajuntament de 
Barcelona, l'Ajuntament de Tarragona, l'Ajuntament de Palamós, no poden regular els creuers. L'únic 
que ho pot fer en aquest estat, més o menys imperfecte, és la comunitat autònoma. Per tant, volen o 
no volen regular els creuers? És important, eh? Nosaltres n’estarem al costat. L'actual president del 
port no ho vol fer, creu que el port és únicament i exclusivament una empresa de concessionàries per 
guanyar diners, quan nosaltres creiem que el port ha d'estar al servei de la ciutat, al servei de la 
Barceloneta, i per això posem diners per al trasllat de l'Institut a la Nàutica. L'Ajuntament de 
Barcelona i el Consorci, impulsat per l'Ajuntament de Barcelona. Per això creiem que necessitem més 
formació. Hem de saber què és el que espera el president del Port i què és el que espera d'aquesta 
gran indústria, que és, efectivament, la industria blava.  

Per tant, necessitem més regulació, necessitem més control, necessitem més control de l'activitat 
econòmica, necessitem menys desgavell, i necessitem polítiques públiques que estiguin al costat dels 
veïns i de les veïnes, i que qui s'asseu amb el regidor és igual que formi part d'una empresa o d'un 
lobby econòmic, o si és un veí que no té papers, perquè en aquest districte obrim les portes 
exactament a tothom amb igualtat de condicions i amb igualtat de tracte, cosa que moltes vegades, 
abans de l'arribada d'Ada Colau i d'aquest govern de canvi, no passava.  
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Per tant, Ciutat Vella segueix necessitant política de canvi, política per a veïns i veïnes, i regulació de 
tota activitat econòmica.  

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Gracias. Mencionar las políticas que… Barcelona, Ciutat Vella, necesita políticas de izquierdas. A mí, 
la verdad, las políticas da igual que sean de izquierdas o de derechas, mientras sean con sentido 
común y con una visión con coherencia, con una responsabilidad social. Eso es lo que importa, y en 
eso estamos de acuerdo, en plantear siempre estar a favor de una política que tenga el beneficio 
siempre puesto en la ciudadanía. Gracias. 

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies. Bé, senyor Rabassa, és evident que igual, i segurament a vegades veient alguns informes i 
alguns espais dels consells de barri, sempre m'ha semblat que a mi m'agradaria viure en allò que crec 
que exposen, eh? Evidentment, han estat 8 anys i s'ha fet feina, però sempre acabar, quan es diu la 
feina actual, sempre tornar enrere, doncs sí, segurament el senyor Trias, quan va governar, va fer 
coses malament, ell mateix algunes les ha reconegut, perquè com es diu en el meu poble, qui renta 
plats, en trenca, per tant, està clar. El que passa és que el que no podem fer és fer veure que no ha 
passat. Ha tornat a fer, com he començat la meva intervenció, posant la bena abans de la nafra, i el 
que fem és culpar als externs de tot plegat. Gràcies.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Gràcies. Només li havia fet una pregunta, senyor Rabassa. Només una. El tema de la taxa turística, 
que està a la seva mà. I jo, jo no soc Generalitat. Jo puc dir que el port de Barcelona vol reduir el pas 
de creuers, que això sí que ho ha fet públicament Lluís Salvadó. I és una cosa que se sap. Però la meva 
pregunta, que era sobre la taxa turística i el retorn a Ciutat Vella, ha oblidat respondre-la, 
casualment, que això sí que està en la mà de l'Ajuntament de Barcelona.  

Però, com li deia, no tot va be al districte de Ciutat Vella. Bé, és que ja és evident que la ciutadania 
està cansada, considera que Barcelona ha anat a pitjor. Els barcelonins i barcelonines, i sobretot la 
gent de Ciutat Vella, està cansada de veure com les coses elementals de la ciutat no funcionen, i com 
tot allò que feia brillar Barcelona ha anat desapareixent.  

Cada vegada tenim les problemàtiques més enquistades. El soroll, el turisme de masses desbocat, els 
pisos turístics, una sensació d'inseguretat en l'espai públic, la neteja, i tants problemes que els veïns 
constaten. O sigui, és evident. Ciutat Vella ha anat perdent tot el que l’identificava, s'ha anat 
degradant a base de governs que no l'han cuidat. La ciutat s'ha convertit en un desgavell que demana 
que recuperem el control, però un control no de la manera que potser ho faria Junts, sinó una manera 
des de l'esquerra, però amb cert control i exigència, i, sobretot, perquè vostès van de la mà del PSC, 
no se n’oblidin, perquè no és...  

3.- Informe de seguiment del Pla d’Educació de Ciutat Vella 2019-2023. 

El president dona pas al punt número 3. 

El Sr. Andrés Pérez Conte 
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Avui presentem l'informe de seguiment del Pla d'Educació de Ciutat Vella, un informe en el que volíem 
donar una foto de la situació del pla abans de finalitzar el mandat, i poder fer un balanç de la feina 
feta a través d'aquest pla, tot i que el pla continua fins a finalitzar el 2023, on finalment es presentarà 
un informe final amb una avaluació d'aquest pla, i indicacions també per continuar.  

Un informe que consta dels següents apartats: fem una introducció, un context i justificació, un 
mapatge d'accions i projectes en desplegament, que és quantitatiu, ja que encara s'està avaluant, 
està en tot el procés d'avaluació i, per tant, no hi ha encara un desenvolupament de l'avaluació; un 
apartat de governança, seguiment i avaluació, on s'expliquen les diferents fases, les quatre fases en 
les que s'està creant aquesta diagnosi i avaluació, de cara a la continuació del pla. 

Bé, recordar que el Pla d'Educació de Ciutat Vella 2019-2023 estableix el marc en el qual es 
desenvolupen les polítiques d'educació del districte de Ciutat Vella durant la durada del mateix. 
Aquest pla no parteix de zero, sinó que pren el relleu del Pla d'Educació de Ciutat Vella 2013-2018, un 
pla educatiu de districte que deia voler treballar les polítiques d'educació en xarxa, articular diferents 
administracions i agents socials.  
 
L'actual pla pretén aprofundir en la perspectiva del treball en xarxa, de la coherència de polítiques 
públiques, i donar continuïtat al treball realitzat des del 2013, a la vegada que fa un pas més 
incorporant nous agents i nous àmbits educatius, que no havien estat tan presents en els plans 
anteriors, com l'educació comunitària, l'educació no formal i informal, i d'altres.  
 
Aquest pla tenia sis eixos: perspectiva comunitària i ciutat educadora; eix 2, acompanyament, suport 
als itineraris i transicions educatives; eix 3, acompanyament a les famílies i promoció de la seva 
relació amb els centres educatius; eix 4, millora de l'èxit educatiu des de l'equitat; eix 5, educació al 
llarg de la vida; i eix 6, governança a la xarxa educativa territorial.  

En aquest sentit podem dir que hi han hagut alguns eixos on s'ha treballat moltíssim més que en 
d'altres, perquè les competències d'educació no són del districte ni només de la ciutat, hi ha alguns 
països en les quals no hem pogut fer aquesta entrada com haguéssim volgut. Sobretot voldria, tot i 
així, crec, estic convençut, de fet, que aquest mandat ha sigut clau a les polítiques d'educació, i 
podem estar contents de tota la tasca feta. En aquest sentit, podríem destacar alguns àmbits.  

Voldria recordar, ja que parlàvem això d'aquesta reminiscència que estem tenint del torna a Trias, 
no?, que vam arribar en un context en què en aquesta ciutat no s'estava creixent en la competència 
plena, que són les escoles bressols municipals, per exemple, sinó que estava decreixent, s'estava 
privatitzant, s'estaven privatitzant escoles públiques que aquest ajuntament havia anat construint al 
llarg de la seva història com a ajuntament democràtic, i estaven fent un retrocés, i, alhora, hi havia 
un oblit del manteniment de moltes escoles.  

En aquest sentit, un dels grans àmbits ha sigut la millora dels equipaments i els seus entorns. Podem 
destacar que protegim les escoles amb més de 10 centres, transformem els patis fent-los més verds i 
coeducatius, amb 7 centres educatius de Ciutat Vella, incorporant dues escoles, com ja havia dit el 
regidor, concertades, a la xarxa d'escoles públiques, com són les l'Institut-Escola Elisabets i l'Escola 
Sant Felip Neri, amb la construcció de l'escola Bressol Municipal Aurora, i amb la projecció, estic 
convençut que si seguim es faran, tal com s'han fet la resta de 15 escoles bressols municipals a Ciutat, 
d'una nova escola bressol al Raval, i de l'ampliació de l'escola Bressol del Mar, a la Barceloneta.  
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Alhora, l'altre àmbit on s'han desenvolupat moltes polítiques ha sigut a tot el que és l'accés a la 
cultura i el treball comunitari. Aquí hem de destacar, òbviament, tot el treball en pla de barris. Ojalá 
poguéssim estendre aquestes polítiques, però són competència de la Generalitat, i, en tot cas, fem 
proves pilot, i esperem que també es puguin recollir i treballar conjuntament en el marc del Consorci, 
amb projectes com «Caixa d'Eines», amb projectes que apropin el coneixement, l'aprenentatge i la 
producció cultural dins de l'horari lectiu, garantint en el Raval i el Gòtic Sud extraescolars artístiques i 
culturals gratuïtes per als infants, un dret a l'accés a extraescolars, que han sigut durant tota la 
història fins ara un altre espai de segregació escolar més enllà de l'horari lectiu. El dret a accedir a 
coses com poder aprendre música o ball contemporani és un dret clar. 

Per últim, també voldria dir l'ampliació del conveni amb escoles de música com Xamfrà, Riborquestra 
o JPC.  

Bé, aquestes són algunes de les polítiques, i estem continuant aquest Pla d'Educació de Ciutat Vella, i 
continuarem amb les següents fases de diagnòstic i avaluació.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Avui ens presenten un informe de seguiment del Pla d'Educació 2019-2023, un pla que considerem 
que sí que és cert que té unes bones intencions i que té una idea global molt encertada, però que 
alhora creiem que en voler abastar tants àmbits i tantes competències, diguem-ne, en sabem que els 
resultats no seran els esperats com quan ens el van explicar en un principi. 
També és cert que va arribar una pandèmia que ningú preveia, però considerem que en aquest 
moment de pandèmia segurament es podria haver avançant en una part molt més de diagnosi, no 
com el que deia vostè ara, que encara estan en la part de diagnosi, potser això s'hauria d'haver fet 
prèviament.  

I entrant més a petar el pla que, com he dit, creiem que té un bon objectiu i una idea general, creiem 
que hi han alguns aspectes que sí que s'haurien de tenir en compte, no? Primer, la col·laboració que hi 
ha hagut –o que no hi ha hagut– amb l'alumnat, i dels joves i adolescents d'avui en dia, que puc 
entendre que en certs aspectes és complicat que els joves i els adolescents i infants els sembli 
atractiva una administració que a vegades es pot fer feixuga, si no estàs a dins, no? Crec que 
s'haurien de fer més esforços, tot i així, per part de l'Administració, per apropar aquests joves, com 
per exemple amb un pla d'educació, un pla que els implica directament perquè és la seva..., estan en 
aquesta part vital. I sí que és cert que hem vist que tots els projectes, activitats i formacions s’han fet 
dirigits als joves, però com deia una amiga meva, el futur som els joves, i per això els joves hem de 
construir el present. Potser una de les raons que falla d’aquest pla d'educació és la participació 
d’aquest col·lectiu.  

En segon lloc, també dins del mateix pla, veiem algunes desigualtats, tant pel que fa entre l'escola 
concertada i pública com pel que fa als barris amb pla de barri i els que no en tenen. Considerem que 
l'Administració ha de buscar la igualtat entre territoris per tal que tothom estigui també en igualtat 
de condicions. Sabeu que Esquerra defensem l'escola pública de qualitat, i per això el Departament ha 
aconseguit també passar a pública l'Escola-Institut Elisabets i l'Escola Sant Felip Neri, que després de 
molts anys de lluita del Departament d'Educació, encapçalat per Esquerra, ha aconseguit aquestes 
dues escoles i un nou institut al districte. 
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Però també som conscients que l'escola concertada al nostre districte compleix en part amb una 
funció pública. Per això, també creiem que hauria de tenir les mateixes condicions d'igualtat per 
poder-se acollir a certs projectes.  

Per últim, també considero que a Administració ens hem de plantejar si s'està fent una bona 
campanya de participació, ja que com comentaven prèviament altres companys de Ciutadans i Junts, 
sí que és cert que vostès han abanderat, doncs, aquesta era de participació, però sincerament, crec 
que en aquest pla també ha quedat demostrat que falta que es treballi sobre aquesta participació, ja 
que 3 dels 5 eixos, o no s'han pogut crear –3 dels 6 eixos, perdoneu–no s'han pogut crear, o grups de 
treball per falta de participació, o no s'han pogut executar en la major part. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gràcies, president. El informe del Pla d'Educació de 2019-2023 que nos presenta hoy el Gobierno, por 
el nivel de contenido está muy bien, porque tiene más de 50 hojas, ¿no? Pero creo que estos planes, 
este tipo de planes, nos podían ayudar y servir también a mejorar la calidad de educación en nuestro 
distrito. Además, puede ser una buena herramienta para conseguir, entre otros objetivos, escuchar 
los problemas de los padres y buscar las posibles soluciones. 

Pero no olvidemos que este plan no se comenzó desde cero. O sea, como bien se explicó, es un plan 
que ya se comenzó hace 8 años. Lo que nos sorprende es que, durante dos mandatos, todavía no 
hayáis podido validar todo el trabajo realizado para obtener los indicadores que os permita evaluar, y 
es por eso que todavía no hay evaluación.  

En el plan no hablan claramente de comedores escolares, sobre todo el menú halal. No especifican 
medidas sobre entrada y salida segura de los niños y niñas de colegios e institutos. Eso sí que nos 
preocupa, porque en algunos de los consells hemos visto que los vecinos se están quejando de esto. 
No especifican medidas sobre el consumo de droga en los alrededores de los centros. Hace un rato, 
cuando venía a este pleno, veía a dos persones al lado del Instituto Miquel Taradell pinchándose en 
plena calle, y estaban pasando los niños. ¿Usted no se da cuenta de que esto también es una cosa 
importante para hablar?  

Como eran 6 y ahora ya son 3 ejes ahora, en el 3 ponen: «Mejorar las relaciones entre los centros 
educativos y las familias.» Habéis marcado 9 acciones y, si no me equivoco, unos 21 proyectos 
también, que habéis decidido trabajar. Muy bien, me parece muy bien, pero como bien sabemos, en 
Ciutat Vella hay un porcentaje alto de cultura diversa. ¿No habéis pensado traducir algunos folletos 
informativos para estas familias, para poder trabajar y para poder caminar con sus niños durante el 
trayecto escolar?  

Según el plan, bueno, como había 6 y han hecho al final 4 grupos de trabajo, tienen muy bien 
marcados sus objetivos, sus acciones y el número de proyectos recogidos. También son muy buenos, 
pero lástima que sigan coloreando los papeles. Reuniones tras reuniones, ideas tras ideas, teórica tras 
teórica, ¿no?, pero no vemos ninguna práctica que realmente nos pueda servir. Usted ha dicho muy 
bien, que estáis contentos. Puede estar contento todo lo que queráis, pero no es coherente con la 
situación que encontramos en Ciutat Vella. Gracias.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 
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Gràcies, president. Bé, doncs no repetiré, tenim un ple llarg per endavant, el que la companya i el 
company que m'ha precedit, perquè gran part del que han dit ho comparteixo. Tenim un informe que 
no sé si era preceptiu o no de presentar-se, però que és una exposició del que és el pla d'objectius i 
projectes, que està bé i algun segur, segur, que els compartim plenament pel treball fet. Però no té 
indicadors, no té quin pressupost té, no té quina manera de poder pensar si el pla s'ha anat avançant 
o no avançant. És una exposició de fet. 

Reitero el tema de que cal incorporar tota la comunitat educativa i que els infants, nenes i nens que a 
Ciutat Vella, i joves, van a escola i instituts, tinguin les mateixes oportunitats. De fet, en el consell 
educatiu es va així manifestar per part d'una escola. Totes les bones intencions i tot el que aquest pla 
especifica, reitero que val la pena aprofundir també, com ha dit la companya d'Esquerra, en la 
participació dels joves, entenent que de participació he practicat bastant en tots els meus àmbits, 
tant polítics com laborals, i els joves costa que s'acostin a l'Administració, però potser l'Administració 
ens hem d'acostar als joves i trobar en quin espai podem fer aquesta participació. 

I donat que vostè també ha fet una referència al senyor Trias, deixi'm posar una mica d'ironia. Diuen 
que en política l'important és que parlin d'un, encara que sigui malament. Per tant, avui aquest ple 
per al senyor Trias serà fantàstic. Gràcies.  

El Sr. Andrés Pérez Conte 

Sí, no, no, espero que no torni, perquè serà anar cap enrere en drets educatius, això està clar.  

Bé, sincerament, agafaré... Estic d'acord amb aquest repte amb relació a les joves i adolescents, la 
participació, i aquí hi ha molt a fer i molt a treballar, sobretot en aquest districte, tenim un gran repte 
en aquest sentit en tots els àmbits. Hem d'aconseguir implicar-los i fer-los guanyar espai, també 
ajudar-los a guanyar espais.  

Bé, sí, també estic d'acord amb el que deia Esquerra amb relació al Pla de Barris, però la Generalitat 
ens pot ajudar en això. Hi han algunes coses que s'estan fent, com les educadores socials als centres 
del Pla de Barris, les extraescolars gratuïtes. Sí que ho ampliarem a tota la ciutat, però hi ha algunes 
coses en què des del Consorci ens poden ajudar, i també des del Departament d'Educació, i animo a 
què si li agrada, apretem totes perquè es pugui fer. 

El president dona el punt per debatut. 

4.-Informe de seguiment del Pla d’acció del Pou de la Figuera 2021-2023. 

El president dona pas al punt número 4, l’informe de seguiment del Pla d’acció del Pou de la Figuera 
2021-2023. 

El Sr. Andrés Pérez Conte 
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El Pla d'acció del Pou de la Figuera es va presentar en una mesura de govern al juny de 2021, i 
finalitza el desembre de 2023, superat aquest mandat. Per això, aquest document té la voluntat de 
retre comptes abans que finalitzi, amb l'objectiu de fer balanç i seguiment de les accions dutes a 
terme fins avui dia, de les que no s'han pogut iniciar i apuntant algunes consideracions i reptes per a 
la continuïtat del pla fins a la seva finalització.  

Aquest pla es fa 20 anys després de la lluita i el triomf veïnal del «forat de la vergonya», que va donar 
lloc a la plaça del que és objecte aquest pla, i va ser concebut en un context de necessitats de 
manteniment de l'espai físic i una certa tensió veïnal, que va provocar que els veïns no volguessin 
passar per aquesta plaça. Cal sumar també les desigualtats socioeconòmiques de l'entorn, l'elevat 
nombre de locals comercials tancats i l'alta desertització comercial que hi havia. 

 El pla d'acció neix amb l'objectiu clar d'afavorir que el pou continuï sent un espai cabdal per a la vida 
veïnal i comunitària de Sant Pere i Santa Caterina. Aquesta complexitat, creiem pròpia de l'espai 
públic, ens va fer ordenar la intervenció en el forat i en el seu entorn, amb un conjunt de propostes 
integrals que recullen la diversitat de les problemàtiques d'una forma transversal, i que fessin aflorar 
les intel·ligències i memòries col·lectives, i la riquesa de la xarxa comunitària que hi ha molt present a 
la plaça. Per això hem tractat de fer un abordatge respectuós amb les reivindicacions veïnals, l'espai i 
les persones que l'habiten, reconeixent la seva estructura com a resultat de la lluita veïnal, i també el 
procés de participació que van configurar els diversos espais de la plaça.  

Afegir també que, com també amb El Pla d'Educació, a l'inici del procés participatiu del Pla d'Acció del 
Pou de la Figuera ens vam trobar amb una situació de pandèmia que va dificultar cercar espais físics, 
presencials, on trobar-nos. Tot i així, considero que vam arribar de forma transversal, i amb diferents 
estratègies, a molta gent. Jo crec que ha sigut un dels plans participatius més grans de Ciutat Vella.  

Tenim clar que les intervencions havien de ser curoses i ben aterrades, fetes amb delicadesa i d'una 
forma integral perquè quedessin incorporades tant a l'espai com a la comunitat, un cop finalitzi el pla. 
Mentre el pla s'ha anat implementant, hem estat amatents als canvis que es van anar produint, i 
també a les oportunitats que han aparegut, aprofitant-les per incorporar-les en el pla. Un exemple 
d'això ha estat la compra de l'edifici d'habitatges de Jaume Giralt, 7, que tants problemes havia 
generat al Pou anys anteriors. Aquestes actuacions les hem compartit en els diferents espais de 
governança existents en el pla, on s'han validat les accions que anàvem implementant.  

Avui dia podem dir que hem assolit moltes de les accions previstes en el pla: la compra de locals en el 
mateix forat, les diferents propostes de dinamització amb els agents comunitaris, de la mà de la 
dinamitzadora i mediadora que hem incorporat, que té l'encàrrec de treballar propostes culturals i 
mediadores des de la plaça; l'acompanyament econòmic i jurídic per regularitzar i donar treball a 
joves migrats; la priorització d'aquest entorn en els programes de suport econòmic, com l’Impulsem, 
el que fa és que, entre altres, ha permès l'obertura de projectes socioeconòmics com «Caixa d'Eines i 
Feines», que ha esdevingut un agent clau en la creació de propostes i dinamització de l'espai.  

Encara queden algunes accions clau per dur a terme i que es faran abans de finals de 2023, com, per 
exemple, la remodelació de l'espai jugable, d'acord amb els criteris de disseny actuals. Tot i les 
accions que resten per fer, valorem positivament l'execució del Pla i el seu impacte en l'impuls de 
l'activitat social, veïnal i econòmica del Pou de la Figuera. Per això, tenim el repte de consolidar la 
transformació del forat, comptant amb les seves xarxes comunitàries, per garantir que les accions 
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que encara no s'han fet es facin i que, un cop finalitzat el Pla, el puguem avaluar i fer propostes de 
millora que considerem necessàries.  

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Gràcies, president. Avui, abans de començar la meva intervenció, m'agradaria dedicar unes paraules 
a la meva estimada companya Marina Gassol i Ventura, presidenta del Consell del Districte de Ciutat 
Vella, una dona lluitadora i compromesa amb Ciutat Vella i el Gòtic. El trobarem molt a faltar. Encara 
que no estiguis entre nosaltres, el teu record perdurarà per sempre.  

Ara entrem a valorar l'informe del Pla d'Acció del Pou de la Figuera. Crec que aquest pla hauria de 
tenir un objectiu principal: millorar la qualitat de veïns i veïnes, perquè no ha sigut així, tal com ha 
quedat contestat en els darrers consells plenaris. Ens va semblar bé realitzar una inversió al Pou, 
s'han comès errors garrafals. Us ficaré uns exemples. Els bars i restaurants que no tenen llicència per 
ficar taules i estan ocupant l'espai públic, fins i tot ocupant la part de l'espai infantil que dona al 
Palau Alòs, malgrat que els veïns i veïnes van decidir en el vostre espai participatiu que no volien 
terrasses dins del Pou.  

Dos, els famosos bancs, els bancs de formigó. La partida pressupostària destinada a aquests bancs ha 
estat de 84.000 euros. Com ja sabeu, teniu tot el veïnat totalment en contra, ja que aquells bancs no 
són gens ergonòmics. Hauríeu d'haver après d'experiències anteriors. Si no han funcionat en cap altre 
lloc, per què hauria de funcionar aquí? El regidor ha explicat als veïns i veïnes que corregirà aquesta 
situació, però no hi ha diners per solucionar-ho ara. Un desastre. 

Tres, les porteries les heu fixat en un altre lloc per optimitzar l'espai i fer dues activitats a la vegada, 
però a les entitats del barri no els agrada, ja que com vosaltres sabeu, fa molts anys que al Pou 
s'organitzen tornejos de futbol que no es poden celebrar ara. Us donaré la solució fàcil: en lloc 
d'invertir 84.000 euros en bancs poc ergonòmics, invertir en ficar les porteries portàtils, tal com els 
demanen totes les entitats, i ficar bancs més funcionals. 

El Pla d'acció, a la pàgina 59, el punt 3.3 literalment diu: «El tercer àmbit se centra en la millora física 
de l'espai. En aquest sentit, en el diagnòstic s'ha posat de manifest la necessitat d'actualitzar alguns 
elements del Pou de la Figuera, es realitzarà un pla de manteniment i millora de l'espai públic que 
doni solucions a les diferents necessitats de la renovació i adequació.» Quin diagnòstic? El que 
vosaltres mateixos heu fet sense tenir en compte les necessitats reals dels veïns i veïnes? 

Amb un pla tan important per al barri, amb un pressupost de 650.000 euros, crec que ha faltat la 
col·laboració amb l'oposició. No heu tingut en compte la nostra opinió ni les nostres propostes. Heu 
generat unes expectatives molt altes als veïns i veïnes amb el vostre procés participatiu que tant heu 
publicitat. La nostra percepció, després de parlar amb els veïns i veïnes de la zona, és que la inversió 
que s'ha realitzat, el resultat a dia d'avui no mostra grans canvis. Cal que feu una mica d'autocrítica i 
trobeu solucions reals. Gràcies. 

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Gracias. Hay que reconocer que las cifras que se incluyen en esta memoria son espectaculares. Han 
invertido mucho en el Pou de la Figuera. Una plaza que se ha convertido en el principal objeto de 
actuación de este mandato, tanto, que parece que esta sea la única plaza del distrito. Pero no lo es. 
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¿Cuánto han gastado en la plaza del Duque de Medinaceli, o en la de San Miguel, de la Barceloneta? 
¿O en la de Terenci Moix? O tantas y tantas otras plazas que hay en el distrito de Ciutat Vella. Nada 
en comparación con lo que están gastando en esta.  

El plan preveía un presupuesto de 650.000 euros, de los cuales, menos de la mitad son mejoras en los 
espacios públicos, es decir, mejoras urbanísticas. La mayor parte son acciones de dinamización y de 
comunicación, y se añaden otros conceptos a medida que avanza el plan, fuera de presupuesto, entre 
compra de locales, compra de vivienda, subvenciones a comercios. En total se han gastado 5 millones 
y medio en tres años, en una sola plaza. El Pou de la Figuera, como bien decía, que llegó a llamarse 
«El forat de la vergonya», ahora lo han convertido verdaderamente en un forat, pero en un forat que 
es un pozo sin fondo de dinero público. No se puede gastar una parte tan desproporcional del 
presupuesto municipal en una sola plaza. Esto es un despilfarro y un agravio comparativo. Hay 
muchos otros espacios que necesitan mejoras y a los que se les presta atención. En el distrito hay 
cientos de calles, paseos y plazas con problemas que necesitan solucionarse, y ustedes se han 
centrado en un solo espacio, donde espero consigan muchos votos, pero desde luego, no en los 
demás. Así que, lo que de otro modo sería una buena noticia, en realidad no lo es, puesto que lo que 
han hecho en esta plaza es lo que han dejado de hacer en el resto de la ciudad. Gracias. 

El Sr. Alfons Molons i Antius  

Gràcies, president. Bé, de nou tenim un informe d'unes actuacions fetes. És important la participació i 
la implicació dels veïns i veïnes en els espais, de lligar la transformació d'un espai amb la seva 
dinamització econòmica, la social de l'espai cultural i lúdic, i que tothom s’ho senti seu i, com a tal, es 
conservi, es millori i es faci cívic.  

De nou he de fer sortir que veïns i veïnes no estan d'acord amb el resultat. La companya de Ciutadans 
ha expressat aquests milions d'euros gastats, i la gent no ha quedat contenta. Abans ho ha dit, mai es 
fa tot a gust de tothom, però que tanta gent estigui descontenta amb aquesta inversió, doncs sembla 
que és com una mica difícil fins i tot d'aconseguir, no? 

El tema del canvi de les porteries. Em reitero, que segurament és bo i pot dinamitzar millor la plaça, 
però no es va consensuar prou. Si les entitats que l’utilitzen, les persones que l’utilitzen no estan 
contentes, és que alguna cosa no s'ha fet bé.  

Reitero el tema dels bancs. És un tema de mala gestió. Si hem fet tanta participació, si hem parlat 
tant amb els veïns, doncs s'ha de valorar molt què es posa en un espai. Un bon tema de participació 
potser hauria estat de fer una prova, posar uns bancs, demanar..., fins i tot hi han empreses que 
s’avenen a dir: «Posem els bancs, que la gent ho provi», es voti i es pot fer com la prova pilot.  

Encara queden espais foscos i espais amb sensació d'inseguretat, i realment a la plaça a vegades 
encara hi ha massa inseguretat, per la seva acció que hi ha. Per això cal escoltar activament. Cal que, 
a més de reunir-nos i fer accions, fem un bon retorn del treballat, de pactar les accions, de 
consensuar-les, que la gent quedi realment convençuda que aquell espai és seu i que, si ho fa, és el 
millor que entre tots hem sabut designar i fer.  

No es pot fer un discurs horitzontal que parlem amb la gent i treballem amb la gent, i governar 
verticalment, perquè això el que genera és el que hem dit abans, en l'informe del Regidor: un 
descontentament de la participació. Moltes gràcies. 
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El Sr. Andrés Pérez Conte 

Sí, bé, no sé com afrontar algunes de les coses que es diuen, perquè em semblen, bé, vergonyoses. Dir 
que és llençar diners invertir en habitatge... Si a vostè li sembla que és desproporcionat gastar 3 
milions d'euros en habitatge públic, doncs bé, què dir.  

Per comparar pressupostos de places. O sigui, el pressupost d'aquesta plaça és de 650.000 euros, la 
de Sant Miquel va ser d'1 milió i mig d'euros. Potser, no sé, que és estudiï una mica, eh?, que se 
estudie un poco los presupuestos de las plazas, en general, no en esta ciudad, en todas las ciudades.  

Bé, a Esquerra dir-li: no sé si vostè ha parlat amb totes les entitats. Jo sí he parlat amb totes les 
entitats. Crec que no té molta idea de com ha sigut el seguiment de governança. El convido a què 
parli amb el Palau Alós, que parli amb Esquitx, que parli absolutament amb totes. Jo sé també d'on 
provenen aquestes crítiques i les entenc, jo també soc proper als moviments llibertaris dels barris i 
comprenc també aquesta posició, però estenguin una mica més les converses i veurà que la proposta 
de les porteries no va ser una ocurrència nostra, sinó que, de fet, va sortir de les pròpies entitats. A mi 
m'és igual que les porteries estiguin d'un costat o estiguin de l'altre, va ser una proposta de les 
pròpies entitats.  

En tot cas, ja vam dir que els bancs, si no agradaven... Van passar per l'espai de governança, amb les 
mateixes fotos que nosaltres teníem, i es va aprovar per aquelles mateixes persones a les que després 
no els ha agradat. Bé, no passa res, ens fem càrrec, ha sigut un error, però basar tot el pla d'acció, 
quan hi han hagut persones que han estat regularitzades, han aconseguit papers i treball, quan hem 
posat habitatge públic, quan hem comprat locals, que encara no estan oberts però hi seran i crearan 
activitat, quan hem invertit en projectes econòmics, quan impulsem el «Què Fas», quan farem un nou 
parc infantil, quan aquell estava ja antic i degradat.  

I també dir-li que no sé d'on ha tret això de les terrasses, perquè això és del procés participatiu de fa 
20 anys, no el nostre. No, s’està equivocant. No, això no és d'ara. Aquestes llicències ja estaven 
donades fa molts d'anys. S'està confonent perquè imagino que algú li ha dit, però s'està confonent 
amb el procés participatiu de fa 20 anys. Allà és quan es va pactar allò. Nosaltres ni hi érem. 

El Sr. Jordi Callejo Moya 

No entraré en cap discussió, però, si us plau, solucioneu el tema dels bancs i de les porteries, perquè 
realment és important. I he parlat amb tothom, que ho sàpigues, val? Perquè això queda contrastat 
en els últims consells de barri, i ho saps. 

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Voy a ser breve. Bueno, sí que reviso los presupuestos, sí. Y no creo que hayan invertido lo mismo en 
la plaza Duque de Medinaceli ni en la Barceloneta, ni en la de Terenci Moix, que era las que yo 
mencioné. Yo mencioné esas. Bueno, independiente de eso, este es el triunfo de una plaza en la que 
los vecinos no quieren estar. Tú vas, invitan a una calçotada, uno va a la calçotada, que empieza de 
las 12 a las 6, llegas a las 2 y no hay nada, están los carteles solos. ¿Por qué? Porque la gente no va a 
la plaza. Es que no va.  

(Veus de fons.) 
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Pues sí, pasé. No van, y ya está. Gracias. 

El president demana no fer diàlegs creuats per no complicar la seva tasca. 

C) PART DECISÒRIA 

1.- Pla Especial Urbanístic de noves activitats en els aparcaments de la ciutat de Barcelona. 

El president passa a la part decisòria, amb el punt número 1.  

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, president. Presentem en aquest plenari, per a la seva informació, el Pla especial urbanístic de 
noves activitats en els aparcaments de la ciutat de Barcelona. L'objectiu d'aquest pla és la regulació 
de les activitats complementàries en les instal·lacions soterrades, en els aparcaments soterrats, 
habitualment destinades a ús d’aparcament, de manera que es permeti recuperar l'espai públic per 
destinar-lo a usos urbans més sostenibles, cívic i ambiental. Això hauria de ser possible anticipant-se 
als problemes futurs en el seu ús, derivats de l'increment de serveis urbans i la distribució de 
mercaderies, i avançar en la idea dels aparcaments com a prestadors de serveis, més enllà de la seva 
utilització actual, com a contenidors de vehicles de quatre rodes.  

Per aconseguir aquest objectiu, el pla concreta les noves activitats admeses en l'ús aparcament, que 
serien emmagatzematge i distribució, és a dir, estació de repartiment i unitat de càrrega/descàrrega, 
consignes intel·ligents, consignes refrigerades, subministrament i recàrrega de vehicles elèctrics, amb 
punt de recàrrega, i estacions per a intercanvi de bateries, instal·lació amb serveis públics, armaris 
d’instal·lacions, serveis i altres elements anàlegs en serveis vinculats a l'espai públic per substituir els 
que estan al carrer, i serveis als usuaris com caixers automàtics i màquines expenedores. Ja estic, 
gràcies. 

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Gràcies, president. La reconversió dels aparcaments de la ciutat de Barcelona és un tema 
suficientment important per merèixer un debat serè. No oblidem que és un projecte que busca 
transformar els aparcaments públics de la ciutat en espais multifuncionals, encara que no sabem quin 
pot ser l'impacte en termes generals que pot generar la ciutat. Necessitem encara fer una diagnosi en 
profunditat, ja que aquesta modificació pot marcar un canvi significatiu per al nostre districte. Dit 
això, hi votarem abstenció. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gràcies, president. Primero, yo creo que tenemos que ser respetuosos, aquí todos somos iguales y 
tenemos que vigilar mucho a la hora de hablar. Hablamos cuando nos permite el president. 

El objetivo de la regulación de las actividades diferentes del aparcamiento de vehículos en los 
aparcamientos subterráneos de la ciudad, la mayoría de estas actividades ya se están realizando y 
son complementarias a la actividad principal, como estaciones de reparto, distribución de 
mercancías, recarga de vehículos eléctricos y armario de instalación de servicios públicos. 
Consideramos adecuado que se regulen más concretamente estas actividades, que es previsible que 
sean más frecuentes en el futuro, y que también se apruebe la instalación de otras no tan habituales, 
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como las de cajero automático, máquinas expendedoras. Aun estando a favor de que se regulen estas 
actividades, dado que esta es una aprobación inicial, quedando pendiente de trámite de información 
pública y presentación de alegación, en este momento optaremos por manifestar abstención. Gracias. 

El Sr. Alfons Molons i Antius  

Gràcies, president. Aquí tenim la proposta d'aquest pla urbanístic, que es va iniciar la tramitació 
d'aquest pla a la Comissió de Govern, i es requereix, doncs, que es doni aquest tràmit en el nostre 
plenari. Posteriorment, aquest pla serà objecte d'anàlisi i d’estudi a la Comissió d'Ecologia, 
Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat, de l'Ajuntament de Barcelona.  

Des de Junts creiem que és important avançar cap a una distribució més eficient i sostenible de 
mercaderies. En aquest sentit, trobem interessant cercar espais de repartiment d'última milla, i 
incrementar i millorar les zones de càrrega i descàrrega. Per aquest motiu, tenim interès a poder 
analitzar i debatre el Pla Especial que el Govern municipal presenta amb relació a incrementar les 
activitats permeses als aparcaments de la ciutat de Barcelona, sobretot aquelles activitats que van en 
la línia d'oferir serveis que milloren la mobilitat a l'espai públic.  

Ara bé, el posició, el posicionament amb relació a aquest Pla especial urbanístic requereix d'un estudi 
exhaustiu, que tindrem ocasió de fer a l'esmentada comissió. Malgrat que el nostre posicionament 
serà favorable, anuncio el vot a favor, volem posar de manifest que cal entendre aquestes noves 
activitats com a serveis complementaris, ja que l'objectiu principal d'una zona d'aparcament és 
l'estacionament de vehicles, i que caldrà poder mesurar els impactes en l'entorn i el comerç de 
proximitat, perquè això el que faci sigui una sinergia positiva amb el comerç de l'entorn, i no sigui un 
entrebanc. Gràcies. 

El president dona el punt per aprovat, amb el vot a favor dels grups de govern i Junts per Catalunya, i 
l’abstenció d’Esquerra Republicana i Ciutadans. 

2.-Modificació puntual dels plans especials de protecció del patrimoni històric-artístic de la ciutat 
de Barcelona al traçat del Rec Comtal. 

Dona pas al següent punt, la modificació puntual dels plans especials de protecció de patrimoni 
històric-artístic de la ciutat de Barcelona al traçat del Rec Comtal. 

El regidor 

Bé, doncs, sotmetem a votació del plenari aquesta modificació urbanística, que atribueix un nivell de 
protecció D a tot el recorregut de l'antic Rec Comtal de la ciutat, una infraestructura hídrica sense la 
qual, doncs, no és comprensible la història d'aquesta ciutat, i s'inclou inclou també un espai de 
protecció de 10 metres a banda i banda de la traça, establerta en tot el recorregut. Això parteix d'un 
pla director iniciat en el mandat passat, en el que s'han detallat tots i cadascun dels indrets pels quals 
passava i passa el Rec Comtal i, per tant, se li dona un rang de monument de ciutat.  

És una proposta urbanística innovadora, inèdita, que té en compte valors patrimonials que no són els 
habituals i els estàndards, i que té una incidència a Ciutat Vella, donat que el Rec Comtal passava i 
travessava Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera, fins a arribar al mar. 

El Sr. Jaume Tomillero Cabot 
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Des d'Esquerra Republicana de Catalunya hem demostrat sobradament el nostre interès per 
recuperar, conservar i difondre el patrimoni de la nostra ciutat. Un patrimoni arquitectònic, artístic, 
documental, paisatgístic, immaterial, etcètera, que entenem que no només és un vestigi del passat, 
sinó sobretot com una eina per a comprendre el present i projectar-se cap al futur. Amb més de 1.000 
anys d'història de la infraestructura hidràulica del Rec Comtal, acaba configurant l'estructura urbana i 
paisatgística de la ciutat i de les antigues poblacions del pla per on circulava, des del Besòs.  

Com explica en detall el llibre de l'historiador Enric March, l’antiga sèquia comtal va jugar un paper 
determinant en el desenvolupament agrícola medieval i en el posterior procés d'industrialització del 
Pla de Barcelona, i va ser fonamental per al subministrament de l'aigua a la ciutat fins ben entrat el 
segle XX. Afortunadament, encara són molts els vestigis de Rec Comtal que es conserven dempeus a 
la ciutat, al llarg dels seus 12 quilòmetres de longitud. Els nostres avis i àvies encara bevien la seva 
aigua, netejaven la roba i passejaven sota les arbredes dels seus canals. No hi ha cap dubte que el seu 
traçat és un element patrimonial de primer ordre de la ciutat, des del barri de Vallbona, al districte de 
Nou Barris, fins al barri de Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera, el districte de Ciutat Vella, travessant 
diferents barris del districte de Sant Andreu, Sant Martí i l'Eixample. És inqüestionable que el Rec 
Comtal actua com un element vertebrador dels darrers 1.000 anys de la història econòmica, social, 
urbana i paisatgística de Barcelona, que s'estén cap a la llera del riu Besòs.  

Per això, des d'Esquerra Republicana de Catalunya ja fa 7 anys que demanàvem un pla director 
estratègic de la totalitat del traçat del Rec Comtal, pla que ha estat en un calaix fins a la presentació 
que es va fer fa uns mesos, i un pla que, com demanàvem, havia d'incorporar la seva catalogació, 
difusió i senyalització a la que avui es dona compliment. L'estudi de l'àmbit i renaturalització dels seus 
entorns del planejament afectat, la seva posada en valor i les possibles actuacions a realitzar, seguint 
la restitució o recuperació, tant a nivell general com en trams concrets. Hauria de ser el primer pas i el 
votarem a favor. Que no ens adormim, ja que encara queda tota la feina de recuperació del Rec. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gràcies, president. Actualmente subsisten muy pocos restos del antiguo trazado. Es evidente la 
necesidad de preservar y conservar la memoria de esta infraestructura, pero su conservación no 
implica necesariamente que no pueda recuperarse su trazado para otro uso; al contrario, una buena 
manera de recuperar la memoria de esta infraestructura sería la de reutilizar estos mismos espacios 
para transformarlos en paseos que puedan recorrerse a pie o en bici, ya que sirven para conectar 
varios, y que actualmente se encuentran muy desconectados entre sí, como Sant Andreu del Palomar, 
la Trinitat Vella, la Vallbona, hasta el municipio de Montcada.  

En la confianza de que este sea el enfoque que guie este MPE, nuestro grupo se abstendrá en la 
aprobación inicial, a la espera de tener una posición definitiva tras el trámite de exposición pública y 
alegaciones. Gracies. 

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. Aquest és un punt important: protegir el Rec Comtal i el que representa 
històricament per a la ciutat, el que descriu el seu curs, que, com l'esdevenir de la història, flueix, ens 
influeix i ens genera identitat.  
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Com a partir d'un element com el rec, la ciutat es dibuixa i es desenvolupa. Com l'aigua, que genera 
vida, activitat i genera nous espais. Parlem d'aigua, d'un rec. Ahir era el Dia Mundial de l'Aigua, el rec 
en el rec era una manera d'aprofitar l'aigua. Hem de tenir consciència del bon ús de l'aigua, més que 
mai, en un any com aquest. 

Des de Junts creiem que protegir el nostre patrimoni històric, i més en un districte com és Ciutat Vella, 
on està el cor de la ciutat i els seus inicis, és importantíssim. L'hem de conservar, catalogar, protegir, 
mantenir-lo i difondre'l per a les generacions futures, perquè el puguin valorar igual que ho valorem 
nosaltres. El nostre vot serà a favor. 

El regidor 

Pot semblar estrany l'afirmació que diré ara, però un pla urbanístic també emociona, i en aquest cas, 
aquest pla urbanístic a mi m'emociona particularment, perquè el Rec Comtal és l'estructura pública, 
sense la qual no es pot entendre la ciutat de Barcelona, la seva formació. I es parla molt de tot el 
tema de la industrialització, del conreu, etcètera, però tot sovint s'oblida quelcom que també és molt 
important, que és que és la història de les classes populars, és la història de la vida quotidiana, és la 
història de les dones que anaven a rentar roba, dels joves que anaven a banyar-se, dels espais de 
sociabilitat quan no n’hi havia a les Casas. La història del Rec Comtal s'escriu en femení. És la història 
de la sociabilitat, és l'expressió material de la relació de la ciutadania amb l'aigua, amb el lleure, amb 
la cultura, també amb la transmissió. És testimoni immaterial de la sociabilitat, de la vida, de 
l'economia, de l'economia de la ciutat i, per exemple, també podem recordar com en els marges, el 
Rec Comtal moltes vegades també va servir perquè expressions que no eren les habituals poguessin 
donar-se, o que no eren les respectades per la moral del moment.  

Per tant, fer un pla urbanístic innovador com aquest, que no té en compte els criteris estètics 
tradicionals, sinó que té en compte els criteris patrimonials, culturals i socials, és un avenç important 
per a la ciutat de Barcelona i, a més a més, fer-ho conjuntament amb la ciutat de Montcada, perquè 
s'ha presentat a tots dos llocs, a Montcada i la ciutat de Barcelona.  

La ciutat de Barcelona no s'entén sense el Rec Comtal. Aquest, el Rec Comtal, és el monument de la 
ciutat de Barcelona, no n'hi ha cap altre més gran que el Rec Comtal, i amb aquesta planificació 
urbanística el que fem és protegir-lo, protegir-lo des del punt de vista material, però també des de 
l'immaterial, perquè la memòria és un element transversal i ha de ser present en totes les actuacions 
municipals. La memòria també ha de ser quelcom que estigui en els plans urbanístics.  

I doncs, moltes gràcies a tothom que hi ha treballat. Tenim un Pla director per saber cada vegada que 
intervinguem en un dels traçats del Rec Comtal, que sabem on són, de quina manera s'haurà de fer, i 
cada vegada que es descobreixi un vestigi del Rec Comtal, també hi ha una forma i una metodologia 
per promoure'l, per investigar-lo, per tractar-lo i perquè posteriorment es pugui ensenyar, o no, a la 
ciutadania.  

Des de Montcada, passant per 11 barris, des de Vallbona, la Trinitat, arribant fins a Sant Pere, fins a 
Santa Caterina i fins la Ribera, i sens dubte, aquest pla director marca un abans i un després de la 
manera de tractar l'urbanisme a la ciutat de Barcelona, que segueix sent pionera. No estem parlant 
només de conservar catedrals o de conservar grans palaus, sinó que estem parlant de preservar la 
cultura de la sociabilitat, l'expressió material de la relació de la ciutadania, de les classes populars, de 
les dones a Barcelona, amb l'aigua. Moltes gràcies.  
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El Sr. Alfons Molons i Antius  

Seré breu. Simplement, doncs, en aquest moment compartir el que ha dit el regidor, i que, a vegades, 
petites coses que no són tan evidents ens generen, doncs, més arrelament i més entitat. Per tant, 
totalment d'acord. Gràcies.  

El president dona per aprovat el punt amb els vots a favor del Govern, Esquerra Republicana de 
Catalunya i Junts per Catalunya, i l’abstenció de Ciutadans. 

3.- Modificació del Pla General Metropolità per la regulació de l’Equipament situat al carrer 
Verdaguer i Callís, 12 (Antic Teatre).  

Dona pas al punt 3, que és la modificació del Pla General Metropolità, per a la regulació de 
l’equipament situat al carrer Verdaguer i Callís, 12, l’Antic Teatre.  

El regidor 

Bé, doncs torna a ser una modificació de planejament que té per objectiu i aconsegueix una vella 
reivindicació de la gent de la cultura, de la gent del barri de Sant Pere i de Santa Caterina, i de la gent 
que treballa i que tira endavant l'Antic Teatre, perquè l'Antic Teatre durant anys ha estat en perill, i 
amb aquesta modificació urbanística el que fem és salvar-lo. No hi haurà pujades de lloguer, no hi pot 
haver pujades de lloguer que facin fora la cultura de base i que facin fora la cultura comunitària, que 
facin fora el teatre fet amb els avis i les àvies del barri, que facin fora la cultura militant. Per tant, des 
de l'ICUB, des del districte de Ciutat Vella, ens posem al servei de la cultura de base, de la cultura 
comunitària, d'aquell espai que crea artistes perquè després vagin a d'altres plataformes, que acull 
artistes que molts altres teatres no volen i, per tant, salvem la cultura, salvem el teatre i ens posem al 
costat de la ciutadania.  

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Gràcies, president. En el decurs dels 20 anys d'existència de l'Antic Teatre, s'ha consolidat com un 
equipament de referència de la cultura de base barcelonina, parella artística de la ciutat, i 
desenvolupa una funció d'interès públic essencial, com a espai de palanca cap a la professionalització 
dels creadors i creadores; com a espai de recerca artística, és a dir, d’emergència de nous projectes; 
com a espai on experimentar noves tendències, és a dir, com a espai de risc; com a espai vertebrador 
de la democratització cultural; com a espai de vinculació entre l'art de l'educació, mitjançant 
l'articulació amb els centres educatius de l'entorn. Es tracta d'un espai de creació que posa a la 
disposició d'associacions, altres entitats, companyies emergents o particulars en el seu espai escènic, 
per a la realització d'activitats culturals, conferències i xerrades.  

L'inici d'aquest tràmit urbanístic és una bona notícia per a Ciutat Vella. Una bona notícia, ja que ens 
permet garantir la continuïtat de l'Antic Teatre, un equipament que ha esdevingut un referent 
cultural de base per a tot el barri del Casc Antic i del districte. Ara, també deixar clar que aquesta 
modificació de la MPGM només és un primer pas, caldrà esperar al període d'al·legacions, i que el 
pròxim Govern porti l’aprovació definitiva d'aquest planejament, que ens permetrà l’explotació, si 
abans no s'arriba a l'acord de la compra. Per tot això, només podem fer que votar a favor. Gràcies. 

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 
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El Antic Teatre reconocemos que es un local arraigado en el barrio. Es un espacio de creación que 
contribuye en el barrio, y no solamente a la comunidad sino a los artistas emergentes. También suma 
su aporte al barrio con el entorno que tiene su bar, la vida que se genera en torno a él. Sin embargo, 
la incógnita es cuál será la gestión de este espacio una vez que el Ayuntamiento se haga cargo de él. 
Por eso, dado que estamos en el trámite de aprobación inicial y no se detalla en los presupuestos, 
votaremos abstención.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. Anar afegint espais i equipaments públics en uns barris com els del nostre districte, 
sempre és una bona notícia. No obstant, aquesta modificació del pla ens va arribar en primera 
instància per la premsa, per un acte que es va fer just a l'Antic Teatre, i on l'oposició no hi vàrem ser 
convidats. En el barri Sant Pere tenim algun espai cultural que pot generar sinergia amb l'Antic 
Teatre, com ja s'ha fet, i la importància que té la cultura, i més quan ve des dels veïns i veïnes i des de 
la societat. Ara tindrem aquest nou espai si el procés arriba a bon terme en tota la tramitació.  

Dintre de la manca d'informació que hi ha, la gestió, el cost, tot el tràmit, i donat que tenim aquesta 
pobre informació, que serà un procediment llarg i que passarà per altres instàncies municipals, ho 
treballarem i en farem un seguiment. De moment, el nostre vot és d'abstenció.  

El regidor 

Constatar com la dreta, doncs, efectivament, està, o com a mínim es posa de perfil i s'absté a una 
expropiació que permet que la cultura de base es quedi al barri i que frena els abusos de l'increment 
del lloguer, en aquest cas per a equipaments culturals. I felicitar l'equip de l'Antic Teatre, capitanejat 
per la Semolina, però no només. I felicitar-los per la seva tasca, per la seva lluita i per la seva defensa 
de la cultura de base, malgrat que moltes vegades també ens posa a tots plegats contra les cordes, i 
això és el que té la cultura de base, estar contínuament criticant, estar contínuament amb esperit 
crític, estar contínuament fiscalitzant les actuacions també culturals de l'Administració municipal. 

El Sr. Jordi Callejo Moya 

En la cultura barcelonina, sempre ens trobaran al costat. Gràcies. 

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Creo que les críticas de por qué nos abstenemos, sobra. Somos muy claros en decir que no tenemos 
claridad de qué va a pasar con el tema del presupuesto. No tenemos información, y esto es un tema 
preliminar, y creo que eso no significa que no estemos a favor de la cultura, para nada. Solamente 
necesitamos claridad, ya está.  

El Sr. Alfons Molons i Antius  

Gràcies, president. Crec, regidor, que... No sé si no m'ha estat escoltant quan feia la meva intervenció, 
perquè he dit només coses positives. Simplement he dit que no sens ha tractat... O sigui, jo he estat 
abans en altres governs, sempre havia estat al govern, i havia tractat l'oposició d’una manera, 
donant molta més informació a temps i fet. Per tant, l'únic que estic dient és que no he tingut la 
suficient informació i, per tant, de moment m’abstinc. Abstenint-nos no dificulten res. Segurament ni 
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votant en contra, per la representació que tinc en aquest consell. Però una abstenció és un vot de 
confiança cap al Govern perquè us pugueu explicar millor i ens poseu més al dia, cosa que fins el 
moment d'ara potser no se'ns ha fet. Gràcies.  

El regidor 

Felicitar-nos per aquesta modificació urbanística. Això ha passat per comissions municipals, el dia de 
la presentació hi havia regidors de l'oposició també, els que van voler venir, van venir i van estar al 
meu costat, atenent a la notícia, perquè va ser el dia en què es va fer la celebració del vintè aniversari 
i, per tant, hi va haver persones regidores de grups polítics que no governen, que van venir. I en tot 
cas, hi insisteixo, felicitar-nos perquè, efectivament, el vot de la dreta és irrellevant, malgrat que és 
important, però l'Antic Teatre es quedarà al barri.  

El president informa que el punt s’aprova amb els vots a favor del Govern i d’Esquerra Republicana 
de Catalunya, i l’abstenció de Ciutadans i Junts per Catalunya. 

4.- Pla especial urbanístic per establir la titularitat pública de l’equipament situat a les parcel·les de 
la plaça Sant Felip Neri 3, 4 i 6 al Districte de Ciutat Vella, d’iniciativa pública, promogut pel 
Consorci d’Educació de Barcelona.  

Es dona pas al punt 4, que és el pla especial urbanístic per establir la titularitat pública de 
l’equipament situat a les parcel·les de la plaça Sant Felip Neri 3, 4 i 6, al Districte de Ciutat Vella, 
d’iniciativa pública, promogut pel Consorci d’Educació de Barcelona.  

El regidor 

Bé, doncs, un altre pla especial que ens portarà a l'expropiació, en aquest cas d'una propietat d'una 
entitat de l'Església, perquè els seus espais siguin en la seva totalitat per a una escola pública al barri 
del Gòtic. La comunitat educativa de Sant Felip Neri ha portat una lluita de molts anys, perquè la 
deriva que podia portar Sant Felip Neri com a més conservadora s'aturés. Ho van aconseguir. 
Posteriorment han aconseguit que sigui pública i, malgrat tot, el pacte que vam aconseguir amb la 
propietat és un pacte que no és bo, és un pacte que no permet desenvolupar tota l'activitat que 
hauria de desenvolupar l'escola pública, i per això el que fem és, donat que no s'ha arribat a un acord 
econòmic per aconseguir adquirir l'escola, promoure un pla urbanístic per poder expropiar els edificis, 
i que s'integrin a la xarxa pública. Això és el que hem presentat i sotmetem a votació dels grups.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Sí, votarem a favor de l'aprovació inicial d'aquest pla urbanístic, que ens permetrà dur a terme 
aquesta expropiació d'espais actuals que ocupa l'escola Sant Felip Neri i el convent de l'Orde de 
l'Oratori de Sant Felip Neri.  

El dia 7 de novembre del passat any, la lluita de les famílies, l'equip docent i el barri, culminava amb 
l'anunci del Departament d'Educació pel qual l'escola s'incorporava a la xarxa pública. Amb aquest 
anunci, el Barri Gòtic s'assegurava la continuïtat d'una de les seves escoles referent, pionera, 
especialment amb el projecte Rainbow i també amb el seu únic institut, permetent també així, de 
retruc, que els infants del barri mantinguin la seva escola. 



 
 
 Districte de Ciutat Vella 
 
 
 

 
  35 

 
 
 
 

Tot i el pas a pública, l'escola va passar amb una certa interinitat a la recerca de nous espais que 
poguessin completar els espais actuals per poder garantir aquests metres necessaris per complir les 
condicions i els estàndards de les escoles públiques. Avui passa allò que tenia més sentit: el Consorci 
es posa d'acord perquè l'escola s'ampliï en el convent, en un edifici que és un equipament que ara 
està buit i està sense ús, i que està només ocupat fins al final de curs com a menjador de l'escola, i 
que l'AFA ja havia reclamat en el seu moment i fa temps, per complementar els espais.  

Ara bé, com hem dit, és només una aprovació inicial i el que cal és compromís ferm i compromís clar 
que el pròxim govern de la ciutat haurà de portar-ho a aprovació final. Els diversos grups votar-ho 
també favorablement i dotar la de la inversió necessària per executar aquesta expropiació. Dit això, i 
tal com va demanar l’AFA també de Sant Felip Neri, demanem als diversos grups municipals que es 
comprometin i diguin de veritat, si aprovaran aquesta, si tiraran endavant aquesta expropiació si 
governem. No sé si els altres grups ho faran, ja ens ho diran.  

Per acabar, també felicitar sobretot l'AFA, l'equip docent, als infants també, per la seva lluita, i que si 
no hagués estat per ells, aquesta expropiació o aquesta aprovació inicial no seria possible. Gràcies.  

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Gracias. Si bien esta iniciativa en un inicio fue controvertida, y conociendo que se ha llegado a 
acuerdos, daremos un voto de confianza, esperando que se respeten lo expuesto en los informes. Por 
todo ello, y considerando que de la importancia que es para el distrito contar con más aulas, nuestro 
posicionamiento será a favor. Gracias. 

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. En aquest punt, estem d'acord amb la necessitat de tenir un espai consolidat i 
garantit per a la comunitat educativa de Sant Felip Neri. No obstant, potser amb les maneres no hi 
estem d'acord. S'ha arribat a un trencament, quan sembla que s’estava en un procés de negociació. 
Un procés d'expropiació amb la propietat en contra i enfadada podria portar lloc a un seguit de 
tensions i contenciosos que només farien que allargar processos i encarir-los.  

No obstant, estem en una aprovació inicial, ha de passar pels diversos òrgans i comissions de 
l'Ajuntament, i quan tinguem més informació, doncs realment sí que estem disposats a què l'escola 
Sant Felip Neri tingui el seu espai i consolidat. No obstant, a dia d'avui el nostre vot serà d'abstenció.  

El regidor 

El regidor d'Educació de Trias, 2011, va dir, parlant de les places de les escoles bressol, que les 
despeses en places públiques són una bomba de rellotgeria per a les finances de l'Ajuntament, i per 
això el seu pla era privatitzar escoles privades. Nosaltres hem canviat radicalment aquesta tendència 
i fem exactament el contrari. Des del 2015 hi ha 9.500 places públiques més a la ciutat de Barcelona, 
45 nous centres educatius, 7 escoles concertades incorporades a la xarxa pública. A Ciutat Vella són 2. 
Tenim la projecció, a més a més d'haver fet la escola bressol Aurora, de fer l'escola bressol al carrer 
Sant Bartomeu, al Raval, i l'ampliació de l'escola bressol El Mar, a la Barceloneta. I a més a més, tot 
això fet amb uns criteris d'equitat educativa, desenvolupant projectes com el «Protegim les escoles, 
transformem els patis, renovem el mobiliari». Paguem també temes d'eficiència energètica, etcètera.  
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Si fa deu anys Xavier Trias volia enterrar el model d'escoles bressol públiques a la ciutat, la nostra 
aposta és exactament i diametralment l'oposada. Anem per totes, anem a fer tantes escoles 
públiques com podem, perquè tots els infants de Barcelona estiguin escolaritzats en una escola 
pública. I evidentment, tenim una necessitat de conservar els espais educatius en el Barri Gòtic, un 
barri especialment sensible a l'especulació immobiliària, al màxim benefici provocat pel turisme, i que 
fa que hàgim de protegir l'espai públic, els serveis, els equipaments i l'escola pública. I per això, això; 
per això passem escoles concertades a públiques, i si els acords no són positius, emprem les eines 
municipals que tenim a les nostres mans per expropiar a qui no vol l'escola pública, i posar-la a 
disposició de veïns i veïnes, i dels infants i comunitat educativa.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Bé, jo realment, aquesta mena de míting públic que ha fet a la meva resposta, que no té res a veure 
amb la meva intervenció, la veritat és que jo dic una cosa avui, i vostè porta «Vengo a hablar de mi 
libro», i ha enraonat el seu llibre, no? Però nosaltres també apostem per aquest espai. De moment 
ens reservem una abstenció. Fins i tot vostè sap que una abstenció no ens permetria ni presentar 
al·legacions, perquè només pots presentar al·legacions si votes en contra. Per tant, aquest és el vot de 
confiança. Per tant, sí, senyor regidor. Però, per tant, no he entès, no he entès aquesta..., perquè ha 
hagut d'explicar tot això quan no té res a veure amb la meva intervenció, però en tot cas ens trobaran 
al costat, si cal tirar endavant això, això segur.  

El regidor 

Sí, sí que cal que estiguin al costat. Vull dir que no és que «ens trobaran al costat, si cal», és que el 
Gòtic ho necessita –el Gòtic ho necessita. Tothom ha d'estar al costat de l'escola pública.  

I, efectivament, jo he fet un discurs per mostrar com les polítiques públiques en aquesta ciutat, en els 
darrers 8 anys, han canviat de manera absolutament radical. Qui volia que no hi haguessin escoles 
públiques, doncs avui tenim 9.500 places més, i en necessitem moltíssimes més. I aquest condicional 
que ha fet servir delata que hi ha una recança. Doncs no, vostè el que he de dir és, s’hi abstingui o no 
s'hi abstingui, que està al costat que hi hagi el màxim nombre d'escoles públiques i de places 
públiques a la ciutat de Barcelona i al Barri Gòtic, perquè si no, el que està dient és que el Gòtic no 
mereix més escoles públiques, i això no ho podem dir de cap de les maneres. Volem un Gòtic amb 
veïns i veïnes, que ja hi són, en volem més. Volem un Gòtic amb habitatge públic. Volem un gòtic amb 
places per als veïns i per a les veïnes, amb menys turistes i amb escola pública. I aquest condicional és 
un condicional que, malauradament, o afortunadament, el delata. Hem de parlar sense 
condicionants.  

El president anuncia que el punt queda aprovat amb els vots a favor del Govern, Esquerra 
Republicana de Catalunya, Ciutadans i l'abstenció de Junts per Catalunya.  

5.- Medalles d’Honor. 

Es passa al punt 5, que són les medalles d’Honor, a proposta del Districte de Ciutat Vella. Explica que 
n’hi ha dues, per al senyor José Manuel Juárez, patró major de la Confraria de Pescadors, i per a 
l'Agrupament Esplai de Santa Maria del Pi. Passa a llegir la biografia i part històrica per tenir context 
qui no els conegui. Després es farà la intervenció dels grups municipals, i finalment es donarà un 
temps als medallistes perquè puguin dirigir unes paraules al plenari. 
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Bé, en primer lloc, l'any 1945, quan va ser constituïda l'actual Confraria de Pescadors de Barcelona, 
els seus fundadors van ser els pescadors del Port de Barcelona. Però la història dels pescadors i 
Barcelona es remunta als orígens de la ciutat. De família de pescadors de tota la vida, José Manuel 
Juárez va ser el primer pescador en ser escollit com a patró major. Fill i net de pescadors, ha treballat 
per defensar la cultura de la pesca, obrint l'activitat de la mar a la ciutat, exponent d'una activitat 
econòmica fonamental a la ciutat que ha anat perdent pes amb l'ampliació del port a activitats 
centrades en el turisme.  

Ha liderat durant més de 15 anys la lluita dels pescadors per dignificar el seu treball, reivindicant la 
transformació dels espais del port destinats als pescadors davant les inversions centrades en altres 
activitats econòmiques. Lluitador incansable per millorar les condicions de vida dels pescadors, el 
reconeixement de la seva labor i la connexió amb el territori, especialment amb el seu barri, la 
Barceloneta. José Manuel Juárez es defineix a sí mateix com un humil home de la mar que, amb 
dedicació, sacrifici, aprenentatge continu i vocació de servei, va prendre la decisió i fer un pas més per 
liderar el necessari canvi a la Confraria de Pescadors de la nostra ciutat.  

Era l'any 2008, i avui dia encara manté la seva il·lusió i lideratge proper, deixant dia a dia la seva 
empremta per millorar les condicions, no sols dels confrares en actiu, sinó també dels treballadors 
propis i els jubilats i jubilades de la institució a la qual representa, orgullós de ser el patró major de la 
Confraria de Pescadors i representant no sols d’unes famílies que viuen directament o indirectament 
de la mar, sinó també comptar amb la seva estima i consideració, i el respecte de les organitzacions a 
nivell local i nacional.  

Molts han estat els reptes que durant aquests 15 anys s’han afrontat per part de la seva persona i el 
seu equip. Reptes que un aficionat a jugar a la petanca, i aquell club que entre amics va crear i 
mantenir durant molts anys, no es podria pensar en tot allò que estava per venir per a un home de la 
mar. Una situació econòmica de la institució molt complexa, que necessitava de polítiques eficients 
per a la seva reflotació, conflictivitat social, acords amb altres institucions, polítiques actives per a 
oferir millores socials, negociacions amb tots els organismes per mantenir la viabilitat i sostenibilitat 
del sector, mediador, per a garantir la pau social davant les diferents inquietuds manifestades dins 
del gran grup familiar del qual es compon la institució, motor d'iniciatives per al creixement sostingut 
de la institució, veu dels qui han dipositat la confiança en la seva bona fe i, en definitiva, tot allò que 
ha estat, és i serà necessari per a portar a bon port una institució i les famílies que pertanyen a ella.  

Partidari de la comunicació, del diàleg, de la no confrontació, però ferm en la defensa dels drets que 
assisteixen a la institució de la Confraria de Pescadors de Barcelona, ha rebut el reconeixement del 
seu barri i dels seus companys en diverses ocasions, per tot el seu esforç, el compromís en la defensa 
dels seus companys de la mar, pels seus valors, per la seva dedicació i amor per la ciutat i la mar, 
proposem atorgar la Medalla d'Honor aquest any 2023 a José Manuel Juárez.  

També, per altra banda, fa mig segle, al 1973, un grup de persones de la comunitat parroquial de 
Santa Maria del Pi, va decidir crear l'Agrupament Esplai Santa Maria del Pi, amb la voluntat de 
desenvolupar un esplai de lleure educatiu. Un projecte que pogués oferir als infants de la comunitat 
del Pi i del Barri Gòtic un espai i un temps per realitzar activitats que fomentessin la transmissió de la 
cultura, l'aprenentatge, i el respecte i cura per la natura i el medi ambient, així com la transmissió i 
aprenentatge de nocions cíviques clau com són el respecte, la convivència, la corresponsabilitat i el 
compromís amb els altres.  
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Ja són 50 anys d'història d'un projecte pel que han passat, probablement, milers d'infants, i on 
generacions de veïns i veïnes del Gòtic han tingut l'oportunitat de socialitzar-se en un entorn de 
transmissió de valors que arrelen, que comprometen i creen comunitat, i que generació rere 
generació han anat forjant aquest projecte fins a esdevenir tot l'engranatge i acumulació de saber 
que configura avui l'esplai i el seu ideari.  

En aquest sentit, és simbòlic i paradigmàtic els noms dels cinc grups en què es divideix i que 
conformen l'Esplai del Pi, segons l'edat dels seus components. Així, les arrels, els troncs, les branques, 
les pinyes i els pinyons ens remet precisament a aquesta idea d'arrelar al territori per un lloc i, per 
l'altre, a la idea del creixement i de transmissió de tot aquest saber, des de les arrels, passant pel 
tronc, per les branques, fins creuar els fruits del futur que són les pinyes, i els pinyons, que 
garanteixen aquesta continuïtat i ens transmeten l'esperança d'un futur possible.  

El Gòtic i Ciutat Vella es troben avui en un atzucac que posa en joc el seu propi futur com a barri, amb 
la presència d'un turisme depredador i un capitalisme salvatge que amenaça la seva vida veïnal i fa 
trontollar aquest arbre. Aquestes arrels, amb els seus troncs, branques, pinyes i pinyons. En un 
context com aquest, la persistència d'esplais que arrelen, cohesionen i construeixen comunitat, com 
l'Esplai del Pi i també l'Agrupament Escolta Ermessenda, que també fa deu anys aquest 2023, ens 
demostren que no hem perdut encara aquesta batalla.  

Per això, avui volem jugar i reconèixer des de l'Ajuntament de Barcelona l'activitat de l'Esplai del Pi, 
on actualment una quinzena de joves que, amb ganes i motivació han trobat temps entre els seus 
estudis i les seves feines per autoorganitzar-se i dedicar-se a educar a través del lleure a infants i 
joves de Ciutat Vella, uns joves que han aconseguit mantenir un projecte que ofereix voluntàriament 
activitats educatives per a infants i joves durant ben bé tot l'any, promovent alhora la participació 
activa d'infants i joves en el projecte i el barri. Uns joves que es fan càrrec dels reptes actuals del 
barri, i que davant la pèrdua d'espais al barri no es conformen i organitzen activitats que es realitzen 
majoritàriament a l'espai públic, en espais del gòtic, amb una elevada presència de turisme, 
contribuint i reclamant l'ús de l'espai públic per part del veïnat del barri.  

Voldríem també posar en valor la seva tasca per la construcció comunitària, participant de la 
Comissió de Festes del Gòtic i enxarxant-se amb entitats i serveis del districte per donar-se a conèixer 
i arribar a noves famílies.  

Per últim, voldríem també destacar com tant l'Esplai del Pi i l'Agrupament Escolta Ermessenda estan 
apostant per actualitzar la tasca històrica que ha representat i desenvolupant l'esplai i el cau a 
Catalunya, com a eina integradora i cohesionadora de la nostra població al nostre país. En aquest 
sentit, els últims dos anys han estat treballant per incorporar la perspectiva intercultural a l'entitat, 
revisant els processos i les dinàmiques quotidianes de l'esplai i tenint cura dels processos d'acollida 
dels nous infants i de les seves famílies, per tal d'anar teixint vincle i que es puguin sentir còmodes en 
el dia a dia de l'entitat. Una tasca que enfronta un repte clau del nostre districte, que serà exemple i 
llavor a la resta del país. Gràcies a totes les joves i infants que conformeu l'Esplai del Pi per la vostra 
tasca, per seguir construint comunitat pels nostres barris, afrontant els reptes del nostre temps. 

(Aplaudiments.)  

El president passa la paraula als grups, amb 2 minuts per grup.  
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El regidor 

Companys de l’Esplai del Pi i Juárez, oblideu aquests segons de dubtes. Hi ha hagut unanimitat per 
part de tots els grups per atorgar-vos aquestes dues medalles, a una persona i a una entitat. El Juárez 
ha sigut més que un patró, ha cuidat el barri, ha cuidat els seus pescadors, ha cuidat el port, ha cuidat 
les seves barques, ha cuidat una activitat econòmica que no és només una activitat econòmica, és 
una manera d’entendre el món. Ha cuidat una activitat cultural i social, i per això, el Barri de la 
Barceloneta et dona les gràcies, sense cap mena de dubte. Gràcies en nom de la ciutat de Barcelona, 
perquè ets més que mereixedor d'aquesta Medalla d'Honor de la ciutat. És una medalla simbòlica, 
que el que vol fer és agrair-te i donar-te les gràcies per la tasca que has desenvolupat durant tants 
anys i que, evidentment, seguiràs fent d'alguna altra manera.  

I pel que fa a l'Esplai del Pi, doncs igualment, 50 anys en un barri com el Gòtic no és gens fàcil per a 
una agrupació juvenil. Abans parlàvem de l'escola pública, abans parlàvem de l'expulsió de veïns i 
veïnes del Gòtic, i en el context de la Festa Major de Sant Josep Oriol, crec que és més que encertat 
que la ciutat us reconegui aquesta feina que feu, que seguiu fent i que seguireu fent, aquesta tasca 
comunitària, de construcció, comunitària de construcció de xarxa, construcció de barri i de, bé, 
formar-vos també en l'esperit crític des dels carrers i les places del Gòtic. I us vull demanar que no 
deixeu de fer servir els carrers i les places del Gòtic per omplir-los de vida. Massa vegades estan plens 
de persones que n’abusen, de persones que el massifiquen. Per favor, utilitzeu-lo; per favor, feu-lo 
servir. No defalliu en fer servir les places del Gòtic per portar-hi la vostra vida, la vostra alegria, el 
vostre coneixement i la vostra tasca comunitària. Amb l'Ajuntament hi podeu comptar. Moltíssimes 
gràcies. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Gràcies. Jo començaré per l'Esplai del Pi, i volia agrair-vos i felicitar-vos per tres motius en concret. El 
primer és per aquests 50 anys d'història, que no són pocs. El segon, per aconseguir mantenir un 
projecte com el vostre, viu, i més havent passat una pandèmia que ha fet molt de mal a 
l'associacionisme juvenil, però també a tot el tot el que és el lleure, i també per mantenir viu el Barri 
Gòtic com el com el manteniu.  

Tercer, també m'agradaria donar-vos l'enhorabona per ser medallistes d'una medalla d'honor de la 
ciutat, que no és menys, i haig de dir que jo també... Bé, jo vaig anar al Cau i també en tinc una mica 
la sensació aquesta de les arrels i de l'acompanyament que fa una entitat, un espai com aquest. I 
això, que moltes gràcies per la magnífica feina, per molts anys més, i perquè creixin moltes més arrels 
al Barri Gòtic.  

El Sr. Jaume Tomillero Cabot 

Avui, José Manuel Juárez rebrà la Medalla d'Honor i és el patró major de la Confraria de Pescadors de 
Barcelona. Ho és des de l'any 2008 al 2023, exactament fins abans d'ahir. Bé, això creia ell, perquè 
quan va anar al cabildo a presentar la seva renúncia per poder descansar i jubilar-se, li van demanar 
que no ho fes, allargant el seu mandat tres anys més, adduint que encara queda molta feina per fer i 
fa falta la seva experiència per endreçar, controlar i vigilar tot el canvi que es produirà en el pròxim 
futur el seu estimat port de pescadors. 
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Té 61 anys, va néixer el 14 de maig del 62, i des que té ús de raó, el seu món és la mar i la pesca. El 
José volia ser futbolista, era molt bo, fins que una greu lesió al genoll el va apartar de la pilota. Com 
que no podia córrer, al 1981 se li va ocórrer fundar un club de Petanca, el Club de Petanca Marítimo, 
amb 12 persones amateurs, i als dos anys, al 1983, eren 400 i federats. Ha sigut president d'aquesta 
entitat 25 anys, i està molt orgullós d'això, com també d'haver aconseguit federar a dones, que en 
aquell moment era això molt complicat.  

El port pesquer de Barcelona és en infraestructures, segons el José Manuel, la més vella... Ja he 
acabat? Espera. Llarga vida a José Manuel Juárez i a la Confraria de Pescadors! 

(Aplaudiments.) 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Doncs, no sé què dir de José Manuel Juárez. Fa molts anys que et conec. Un alto activista del Barrio de 
la Barceloneta. Fue el fundador del grupo de la petanca del barrio, yo estuve 25 años. Organizó el 
primer equipo femenino de la petanca en 1984. Lleva 15 años liderando la Cofradía de Pescadores de 
la Barceloneta, y es el primer patrón mayor que sale de la base social de los pescadores, ya que 
siempre suelen ser armadores y nunca un pescador. Queremos remarcar el trabajo y la dedicación 
desinteresada que ha tenido, tanto para la Cofradía como para el barrio. 

Es un ejemplo y orgullo que hoy le otorguemos la medalla de la ciudad. Gracias, José Manuel, por 
toda tu aportación a la ciudad y, sobre todo, a la Barceloneta. Como hijo y nieto de pescadores, él 
siempre se define como un humilde hombre de mar, orgulloso de ser patrón mayor de la Confradía de 
Pescadores y representante, no solo de las familias que viven directa o indirectamente del mar, 
también cuenta con el cariño respeto de las organizaciones locales y nacionales. Por tu esfuerzo y tu 
compromiso, muchas gracias por defender a tus compañeros del mar y, sobre todo, por tus valores y 
dedicación a la ciudad y al mar. ¡Felicidades!  

Continuo amb l'Esplai del Pi. Moltes felicitats, sobretot pel cinquanta aniversari de l'Esplai del PI. Per 
a mi és molt important fer aquesta introducció i parlar de vosaltres. En l'Esplai de Santa Maria del Pi, 
l'Agrupament Escolta va néixer de la idea del rector mossèn Josep Campos l'any 1973, sobretot amb 
la necessitat d'educar en el lleure la canalla. Avui en dia fa feliços molts nens i nenes, i no tan nens. 
Tardes de diversió, aventures i coneixences, excursions i teatre. Aquestes són les paraules d'un antic 
monitor de l'esplai, que va entrar quan era un nen, el meu cunyat. Va aprendre molts valors i tan 
importants quan va entrar, com són compartir, respectar, ajudar, estimar i saber conviure amb els 
altres. Gràcies a tots els nois i noies que han fet i fan possible aquesta magnífica tasca al barri i a la 
ciutat. Doblement gràcies per la part que em toca. Felicitats!  

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gràcies, president. José Manuel Juárez, patrón mayor de la Cofradía de Pescadores de Barcelona. Los 
compañeros, lo que han dicho lo comparto todo, no lo voy a repetir porque no quiero repetir las cosas 
que han hablado, comparto todas las cosas que le han dicho. Gracias por el trabajo hecho y sigues 
haciendo, así que muchísimas felicidades, mereces esta medalla. ¡Felicidades!  

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 
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Muchas felicidades por dar a los jóvenes y pequeños del Barrio Gótico un espacio, pero también por 
ofrecer una educación con actividades. Y para tener 50 años de vida, os conserváis super bien. 
Enhorabuena y a por esos 100 años más. Muchas felicidades.  

(Aplaudiments.) 

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. Quan a algú li toca l'últim, després de tot el que s'ha dit, la veritat que, o té algun 
as a la màniga, que no és el meu cas, o no diria res de nou. Per tant, José Manuel, moltes felicitats. 
Que t'hagin demanat de seguir ja diu que et mereixes segur la medalla i que hauràs de fer feina. 
Potser ja pensaves poder descansar, però segur que és per una bona cosa i faràs una feina amb tot el 
que ja s'ha dit, que s'ha de transformar tot el que és aquell espai. 

A la gent de l'Esplai, felicitats pels 50 anys. Que joves estiguin tan implicats, que es faci aquesta 
activitat... Hi ha hagut un moment del debat en què no hi éreu vosaltres, que hem dit que els joves i 
les joves a vegades no venen als processos participatius, però potser la bona notícia és perquè esteu 
fent altres coses i millors que potser escoltar-nos a nosaltres, no? Per tant, felicitats per la medalla, 
per aquest any i per la feina que feu.  

El president dona la paraula als premiats. 

El Sr. José Manuel Juárez Juárez 

Primer de tot, gràcies a tots i a totes. Autoritat. En segon lloc, dir- li moltes gràcies. Mi trabajo es una 
recompensa del que em va donar la ciutat a mi quan vaig arribar aquí, perquè jo mai he pogut anar al 
cole. (Aplaudiments.) I la meva universitat va ser Barcelona, i és la universitat que encara avui, tenint 
el coneixement que tinc després d’aquests anys, segueix sent per a mi la millor i la més gran, perquè 
n’hi ha molta cultura, moltes coses a aprendre, negatives i positives, i cadascú ha d'escollir el que ell 
creu que li va millor. Per això aquest debat que han tingut abans és tan bonic i a la vegada tan difícil. 
Perquè jo crec que tot nosaltres hem vingut al món a aportar per millorar, i desgraciadament, avui 
dia quasi tots estem fent una miqueta el contrari. Incloc els pescadors i a tots. No estem aportant 
massa i compartim massa poc. És una opinió particular, una filosofia de vida que sempre he tingut, i 
m'agradaria morir amb ella. 

(Aplaudiments.) 

Como veis, no traía nada escrito, lectivamente tampoco estoy muy lucho que dijéramos, pero os lo 
acepto de todo corazón, y sobre todo, no es un trabajo mío sino de la sociedad que tenemos en 
Barcelona, que és molt millor del que tots pensem, el que passa és que de vegades és molt millor i 
molt més atractiu estar amb el continu enfrontament, perquè això ven massa avui dia a tots els 
mitjans. Jo crec que sumant fent força, com diu el Barça, però la societat, la societat –i soc del 
Madrid, eh?, ho he dit a...  

(Rialles.) 

Però tot sumant fem força, i és així, i és una veritat. Gràcies, gràcies a tots i a totes, ànim, i lluitarem 
per seguir a la Confraria i el que faci falta, tot i que ja, amb aquest currículum em sento massa gran. 
Jo fins ara pensava que era un jove com els següents que venen aquí, em sentia jove, i amb la història 
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que m’heu fet, mare meva! Em sembla que tinc cent anys. Gràcies, moltes gràcies. Salutacions a 
tothom. Gràcies.  

El president dona la paraula a l’Esplai Santa Maria del Pi. 

La representant de l’Esplai Santa Maria del Pi 

En primer lloc, volíem agrair la medalla i tal, moltes gràcies. L'Esplai del Pi és una entitat que s'ha 
anat formant i construint amb el pas del temps. La base de tot això són unes bones arrels, que en 
aquest cas som nosaltres, les monitores, que cada dissabte, amb reunió, excursió i colònies, ens 
omplim d'il·lusió, constància, esforç i valentia. Valors que han estat sembrats dins nostre gràcies a 
tota la generació de monitores que ha estat anteriorment i que tant ens han marcat a molts de 
nosaltres quan hem entrat sent pinyons, pinyes, branques, tronques, o ja com a monitores.  

L'Esplai del Pi ha estat actiu durant 50 anys educant en el lleure d'una forma excepcional, educant 
amb valors basats en els nostres ideals, com el companyerisme, la convivència i el respecte, i ho 
seguirem fent durant molts anys més. Moltes gràcies. 

Agrair també a les nostres companyes d'altres entitats, que ens acompanyen en tots els nostre procés 
educatiu, com el Casal de Joves de Ciutat Vella, l'Antiga Massana, amb les seva súper escoleta 
popular, el Cau Ermessenda, i molt més. Visca l'Esplai del Pi, i visca l'educació en el lleure!  

El president dona les gràcies als premiats i diu que és la ciutat qui ha d’estar agraïts amb els 
medallistes.  

D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal BComú perquè, 
- atès que Maria Casas Mira va néixer al Raval i va viure tota la seva vida al barri, al carrer d’en 
Robador i a la Rambla del Raval; 
- atès que va ser una veïna molt reconeguda i estimada al barri del Raval; 
- atès que va ser membre fundadora i presidenta de l’Associació de Veïns i Comerciants de La 
Taula del Raval, des d’on va lluitar per la millora de la qualitat de vida dels veïns i les veïnes del 
Raval; 
- atès que va treballar tota la seva vida per recuperar la memòria històrica del Raval des de la 
Taula de Memòria Històrica i Democràtica de Ciutat Vella, des de l’Institut de Promoció de la 
Cultura Catalana, des de la seva columna al Diari del Raval i altres projectes com El meu 
Raval, memòria fotogràfica o Raval, 6.000 anys d’història; 
- atès que en el darrer Consell d’Equipaments del Casal de barri del Raval a petició de l’Institut 
de Promoció de la Cultura Catalana es va aprovar posar el nom de la Maria Casas Mira a una de 
les sales de l’equipament; 
- atès que va rebre la Medalla d’Honor de la ciutat de Barcelona l’any 2018; 
- atès que, segons dades de l’any 2022 hi havia 392 dones al Nomenclàtor sobre un total de 
4.704 vials, el que suposa un percentatge d’un 8,33%, 
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el Govern del Districte de Ciutat Vella elevi a la Ponència de Nomenclàtor dels carrers de 
Barcelona, en la propera sessió d’aquest òrgan, la proposta de canvi de denominació del 
carrer de Sant Rafael situat al barri del Raval per el de Maria Casas Mira. 

El president passa a la part d’Impuls i Control, i dona la paraula als grups.  

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Sí, gràcies, president. Atès que Maria Casas Mira va néixer al Raval i va viure tota la seva vida al barri, 
al carrer Robador i a la Rambla del Raval; atès que va ser una veïna molt reconeguda i estimada al 
barri del Raval; atès que va ser membre fundadora i presidenta de l'Associació de Veïns i Comerciants 
de la Taula del Raval, des de on va lluitar per la millora de la qualitat de vida dels veïns i les veïnes del 
Raval; atès que va treballar tota la seva vida per recuperar la memòria històrica del Raval des de la 
Taula de Memòria Democràtica, de Memòria Històrica i Democràtica de Ciutat Vella, des de l'Institut 
de Promoció de la Cultura Catalana, des de la seva columna del diari El Raval i altres projectes com El 
meu Raval, Memòria Fotogràfica o Raval, 6.000 anys, feta amb el CSIC; atès que al darrer Consell 
d'Equipaments del Casal de Barri del Raval, a petició de l'Institut de Promoció de la Cultura Catalana, 
es va aprovar posar el nom de la Maria Casas Mira a una de les sales equipament; i atès que va rebre 
la Medalla d'Honor de la Ciutat de Barcelona l'any 2018, i que segons dades de l'any 2022, hi havia 
392 dones al nomenclàtor sobre un total de 4.704 vials, el que suposa un percentatge del 8,33, 
proposem que el Govern del districte de Ciutat Vella elevi a la ponència el nomenclàtor dels carrers de 
Barcelona, en la propera sessió d'aquest òrgan, la proposta de canvi de denominació del carrer de 
Sant Rafael, situat al barri de Raval, pel de Maria Casas Mira. 

Després d'aquesta parrafada més institucional, jo voldria dir que crec que estem totes d'acord amb 
què si hi ha una dona que mereix un carrer al Raval és la Maria. Ara, segurament entre tots i totes, 
també amb la Maite i l’Enric, dibuixarem a la Maria, espero que tan bé com ho feia ella. Jo, en aquest 
dibuix, només vull repetir unes paraules de l’Enric Canet, que em sembla que ajuden molt i que són 
aquestes: «La Maria unia el passat amb el present, era la flama viva de la força de les xarxes de 
solidaritat que han construït el barri. I també era el nus de l’ordit entre entitats, entre veïnat, el punt 
que equilibrava i unia.» Gràcies.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Bé, la Maria Casas, com bé ha dit el meu company, va néixer i viure a Robadors i a la Rambla del 
Raval. Va estudiar a l'escola Milà i Fontanals, ben a prop de casa. Ella mateixa va escriure fa uns 
anys: «La meva família ha viscut sempre al Raval, concretament en el que sempre s'ha anomenat el 
rovell de l'ou, el rovell de l'ou que ningú es volia menjar, perquè deien que era tòxic. No sé si ho era o 
no, però per als que hi vivim, la convivència a l'entorn era normal.» Aquestes van ser les seves 
paraules.  

Treballava, però paral·lelament a la seva feina va estudiar il·lustració i va aprendre les tècniques que 
li van permetre col·laborar en il·lustracions de diversos llibres infantils i juvenils. Jo, potser destacaria 
el llibre El meu Raval, un llibre preciós que reflecteix el seu amor pel Raval. No obstant, potser 
podríem oferir un emplaçament per portar el seu nom, i què millor que la Rambla del Raval, on ella va 
viure. Això, i que tant va fotografiar. Això li hem fet arribar el grup de Barcelona en Comú, per fer una 
esmena, i no ha considerat contestar-nos, amb la qual cosa la farem in voce, a veure si vol contestar.  

Gràcies a la Maite i l'Enric per venir i estar presents a la sala.  
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La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Gràcies, president. Bé, jo parlaré de la Maria Casas amb la meva experiència personal, com a 
consellera del Partit Socialista.  

Què dir de la Maria Casas? Per a mi va ser una persona molt estimada. Sempre deia que ella i jo ens 
s'entenien súper bé, perquè la Maria vivia al cor de la ciutat i jo vaig néixer al mateix carrer, al carrer 
Robadors. Sempre anava amb la seva mare, la Maria Mira, tan adorable com ella. No repetiré tots els 
reconeixements que va rebre. Va ser una de les persones més lluitadores que mai he conegut i que 
més estimava el Raval. La seva tasca per recuperar la memòria històrica del barri va ser imparable. 
Recordo el dia que vaig anar a veure-la a l'hospital. Ella em donava ànims a mi. He de dir que era 
impossible no escoltar-la, perquè la seva educació era exquisida, i la manera de parlar amb tothom 
era magnífica.  

Quan va muntar la memòria fotogràfica del Raval, ens perseguia a tots perquè li portéssim fotos del 
barri. Només puc donar les gràcies per haver tingut el plaer de conèixer la Maria Casas durant molts 
anys. Moltes gràcies. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gràcies, president. Sant Rafael es el nombre original de esta calle del Raval, que según el nomenclátor 
de Barcelona de fue impuesto en el 1798, y que nunca se ha cambiado desde entonces. Ha tenido más 
de dos siglos, o sea, 225 años, ha resistido revueltas, guerras, dictaduras, república, y hasta ahora el 
gobierno del Común. En general, no somos partidarios de cambiar los nombres históricos de las calles. 
Cada cambio de nombre es una pérdida de la identidad y la historia del lugar y, además, supone 
molestias para las persones que tienen su residencia o su negocio en estas calles, y que se ven 
obligados a modificar su dirección postal. Creemos que hay otras maneras de mejorar, homenajear y 
recordar la memoria y la labor realizada per la señora Maria Casas. Recordemos que en 2018 obtuvo 
una medalla de honor, y se ha bautizado una sala del casal de barrio con su nombre. Ahora bien, 
muchas generaciones de barceloneses, muchos de ellos llegados de otros lugares, han vivido y 
trabajado en la calle Sant Rafael. Por ejemplo, no olvidemos que Gaudí vivió en el número 26. Por 
respeto a todos ellos y la historia del Raval, y por no saber la fecha hasta día de hoy, creemos que es 
muy importante la participación de la ciudadanía, de los vecinos también, que viven en esta calle, de 
los comercios que están allá, pues es importante. No estamos en contra, podemos mirar otra calle, no 
estamos en contra, pero de momento, hasta que no tengamos la opinión de los vecinos, pues nos 
abstendremos en esto. Gracias.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. Bé, crec que tot el que es podria dir sobre la Maria Casas l'han dit els companys i 
companyes que m'han precedit. Una persona que s'implica en el barri, el carrer, en la vida de la 
ciutat, és sempre motiu de reconeixement i el districte, els barris, les ciutats i la societat la fan a 
vegades aquesta gent, amb la seva implicació i les seves petites aportacions, que no són petites, que 
s'acaben convertint en grans.  

Nosaltres estem d'acord amb dedicar el nom d'un carrer. Després ja m'hi estendré, hi ha un prec en 
què parlo de què passa quan canviem el nom del carrer, quin compromís volem que el Govern en el 
futur tingui. Però en aquest cas, nosaltres hi votem a favor.  
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La Sra. Maite Roca 

Jo, assentada valgo molt, però dreta tinc problemes. Bé, primer de tot, moltes gràcies. Bona tarda a 
tothom. I, com no, el meu record per la Marina, perquè la Marina la conec des de molt petita, i a la 
seva família. I quan me'n vaig assabentar, nosaltres dos vam tindre un gran disgust, perquè una 
persona tan jove i, la veritat, tan revolucionària, que ens deixés ens va saber molt greu.  

Bé, parlant de la Maria, m’heu aixafar tot el discurs, ara jo què dic, de la Maria? Doncs, de la Maria 
diré una cosa, perquè mira, saps què? Aquí es queda. Nosaltres la vam conèixer quan el famós PERI. 
Estàvem tots revolucionats contra aquest projecte, i la Maria va vindre a l'Associació del carrer La 
Cera. I llavors allí, vam fer amistat. Llavors, com que sabia que hi havia la Taula del Raval, que 
estàvem en la lluita veïnal per defendre els veïns perquè no els tiressin de casa seva, ella es va 
involucrar amb nosaltres, i ella va dir que ella volia ajudar en el que fos. I sempre me'n recordaré que 
quan es va tirar la primera part de la Rambla del Raval, que va costar 10 anys, em va dir: «Maite, 
hem perdut la nostra història, la nostra història no la tenim, tot ens ho ha anat enderrocat. Com fem 
la nostra història del Raval, i del meu Raval, precisament?»  

Llavors, vam dir: bé, mira, no ho sé, tu mateixa, tu ets la creadora, a veure per on vols sortir. I va ser 
així que va començar a demanar fotos, a buscar coses a les biblioteques, la seva lluita. Bé, jo tinc 
documentació de la Maria, que crec que d'exposicions de fotografies del Raval podria fer..., em podria 
morir i encara hi hauria fotografies i memòria d'ella.  

Llavors, la seva lluita. Relativament, a ella la van expropiar del carrer Robadors, o sigui, va ser una 
perjudicada. I què van dir mare i filla? «Nosaltres som del Raval i ens volem quedar al Raval.» O sigui, 
la gent se'n va del Raval, però hi ha molta gent que no ens volem anar del Raval. I llavors, van 
aconseguir una altra vivenda a la Rambla del Raval.  

Ella ha sigut una dona molt lluitadora, molt propera, molt feminista, molt defensora de les dones, 
perquè... Potser això sí que ho llegiré, perquè si no, aquí em perdo. Heu dit això dels projectes. Ella va 
ser una escriptora, va escriure molts contes, que aquests contes s'han quedat no sabem a on, perquè 
quan vam anar a buscar els records d'ella, ja no hi eren. Però el llibre que tu dius, El meu Raval, és la 
història del carrer Robadors. És la història. O sigui, qui vulgui saber la història del carrer Robadors, ha 
d’anar a aquell llibre. Els noms, com se sap, s'han canviat, però tots són verídics.  

Llavors, què va passar quan... Es va enderrocar la piscina de Folch i Torres, va sortir el gran tresor 
neolític que tenim al Raval, i llavors allà es va bé defendre, amb totes les seves forces, que allò havia 
de quedar a Patrimoni, pam, pam, pam. I bé, la seva lluita, per aconseguir-ho va ser ajudada dels 
CSIC, clar.  

El president avisa la senyora Roca que ha esgotat el temps. 

La Sra. Maite Roca 

Bé, és igual, simplement dir que ens va donar molta feina a l'entitat per tots els seus projectes. 
Gràcies.  

(Aplaudiments.) 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 



 
 
 Districte de Ciutat Vella 
 
 
 

 
  46 

 
 
 
 

Jo no volia dir res més, òbviament, ja ho hem dit entre tots i hem dibuixat a la Maria entre tots. Sí 
contestar la pregunta, per què no? No hi estem d’acord, la Maite ho ha dit: per a molta gent del barri, 
la Rambla del Raval és una ferida. Deixa’m acabar. Crec que tot i que ella hi vivia, i després va viure a 
la Rambla del Raval, el que va passar a la Rambla del Raval i el que va passar a Robadors és una 
ferida i és una cosa que queda allà encara, en la memòria, i està dient que volia recuperar-se.  

També hem parlat amb la Maite i l’Enric, de quin carrer. Un carrer que, a més a més, aquest carrer 
del Sant Rafael uneix la seva vida, té el que heu explicat: primer Robadors, després Rambla del Raval i 
aquell vincle d'unió.  

I després també perquè creiem que els barris, hi ha molts barris de la ciutat que tenen la Rambla del 
Poblenou, la Rambla del Poble Sec, la Rambla del Carmel, la Rambla del Raval, que ha de tenir un 
espai central, superant tota aquella ferida que es va fer, i que creiem que no té massa sentit, sobretot 
desdibuixats dels noms: Rambla del Raval, Maria Casas desdibuixaria els dos noms. Vull dir, seria 
Rambla Raval amb un afegit, i Maria tindria un afegit pel davant. En tot cas, no estem d'acord en la 
transacció.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Podríem discutir tota la nit sobre el sentit de per què demanem Rambla del Raval Maria Casas, i per 
què hi ha també més dades. Per exemple, el tema que Salvador Seguí va ser assassinat a la 
cantonada de Sant Rafael amb carrer Carretes, i això no s'ha contemplat. Carretes no, carrer 
Cadenes, perdó, que ja no existeix. Es perdran els dos noms d'un fet històric com va ser la mort del 
Salvador Seguí. 

La Rambla Raval Maria Casas és intentar cosir i marcar la història. Van passar uns fets que van fer 
molt mal al barri, per això, transformem-ho en el nom de dona que lluitava per això, per aquestes 
famílies que es van quedar sense casa. Però vaja, no arribem a un acord, i jo mai, mai de la vida, 
m'oposaré. Amb la qual cosa, faré una votació favorable, tenint en compte la gestió per la seva part, 
que jo crec una resposta a temps em mereixia, al meu mail. Gràcies.  

El regidor 

Bé, doncs, molt content que la Maria Casas d'aquí a un temps tingui un carrer al Raval, un carrer que 
explica la seva història. Necessitem més Maries Casas al món. Si hi hagués més Maria Casas, sens 
dubte no oblidaríem el nostre passat, treballaríem per la memòria, treballaria per la memòria 
popular, la de les dones de la classe obrera, no? I tots els que la vam conèixer creiem que la Maria ho 
mereix absolutament tot, perquè tot el que va fer ho va fer de manera absolutament altruista i 
generosa, i treballant moltíssim i, a més a més, amb molt de rigor. Jo vaig poder compartir durant 
molt de temps la Taula de Memòria amb ella, i realment era una dona que parlava poc, però que 
tenia un rigor i un estudi i un coneixement del barri del Raval únic i excepcional, i per això, doncs, ni 
que sigui amb un nom, ja sabem que aquest 8 per cent de dones que – i no ho hem dit– la gran 
majoria són santes o reines, o nobles, o altres coses que diuen, però el que necessitem són dones de 
classe obrera que expliquin la història popular dels nostres barris. 

Per tant, doncs, ho celebrarem i farem una festa en honor de la Maria Casas, i canviarem Sant Rafael 
per Maria Casas, per ella.  
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(Se sent de fons la senyora Maite Roca.) 

El president diu que no es pot fer debat i que no li pot donar la paraula perquè no toca, encara que li 
sap greu. Dona per aprovada la proposta amb el vot a favor de tots els grups i l’abstenció del Grup de 
Ciutadans.  

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  
- atès el compromís adquirit pel Govern Municipal el 2021 amb l’acord de pressupost per 
realitzar les obres de rehabilitació l'antiga casa-fàbrica Can Tarruella, més coneguda com Can 60; 
- atès que es va aprovar el setembre de 2016 la compra de la casa-fàbrica a iniciativa i amb el 
recolzament d’Esquerra Republicana; 
- atès que actualment, l’estat de la finca segueix en unes condicions precàries; 
- atès que no s’ha realitzat cap obra que hagi suposat una millora substancial de l'immoble; 
- atès que encara no s’ha habilitat l’espai per a joves acordat al pressupost, 
el Govern Municipal compleixi tots els acords presos des del 2016 per a realitzar la reforma 
integral de la casa-fàbrica Can 60, tenint en compte el compromís del govern de dur a terme un 
espai per a joves i habitatge social en l'immoble, així com de mantenir els artesans que hi són. 
 

El president dona pas al següent punt, la proposta d’Esquerra Republicana de Catalunya. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Sí, gràcies, president. Bé, avui tornem a parlar de la casa-fàbrica Can 60. La veritat és que és un tema 
que és bastant repetitiu en aquest mandat i també a l'anterior. Portem des d'abans del 2016 
treballant en aquesta línia, i com no pot ser d'una altra manera, seguirem treballant en aquesta línia 
fins que la rehabilitació, l'adequació i la creació dels espais sigui una realitat.  

Després d'una llarga lluita de la plataforma Salvem Can 60, després que el nostre grup presentés una 
proposició a la Comissió d'Ecologia, Urbanisme i Mobilitat al 2016, es va aprovar per unanimitat de 
tots els grups la compra de l'antiga fàbrica tèxtil Can Torroella, o més coneguda ara per Can 60. 
Incloure també els immobles del carrer Riereta, números 18, 20 i 22, que la conformen en el Catàleg 
de Patrimoni de Barcelona. 

Can 60, al 2016 es va comprar per un import de 6 milions d'euros. Això, com deia, va passar al 
setembre del 2016, i era l'esperança de conservar aquest llegat per a la ciutat, convertint-lo així en un 
símbol de resistència i de lluita col·lectiva. Al pressupost del 2021, també, com a Esquerra 
Republicana, vam acordar amb vostès, el Govern municipal, 745.000 euros per tal d'iniciar les obres 
de construcció de l'espai per a joves a la planta baixa. També, des del moment de la compra, es van 
comprometre a fer l'habitatge social i també mantenir els artesans que hi són, tant vostès, com a 
grups municipals, com nosaltres, posant-nos al costat dels inquilins, i també del Govern, en aquest 
cas, vam acordar això. Nosaltres com a Esquerra, no ho podem executar, per això avui els tornem a 
reclamar per enèsima vegada que compleixin amb els acords que es van prendre en el seu dia. Que 
demostrin, encara que sigui ara, a final de mandat, que tenen paraula.  

Els joves som un dels col·lectius oblidats de la ciutat, un dels col·lectius que més patim problemes 
socials, econòmics, entre molts altres. Els joves no trobem espais de trobada, com abans veiem, no?, 
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amb el cau, que tenen l'espai de l’esplai, però encara falten molts altres espais. Espais de trobada, de 
socialització. La pandèmia tampoc ha ajudat. Hem canviat les maneres de socialitzar, inclús de tenir 
oci, i l'Ajuntament té la responsabilitat i el deure d'atendre aquestes necessitats dels seus ciutadans, 
perquè els joves també som ciutadans. Si tenim deures, també tenim drets.  

Per això, creiem que la falta d'espais per a joves, i pensats per als joves, és un gran problema al nostre 
districte. L'Espai de Joves Can 60 pot ser una oportunitat, i havia de ser una realitat fa molt temps, 
però un cop més, els joves ens quedem sense espais; un cop més, els joves som el col·lectiu oblidat. 
Hem parlat moltes vegades del que s'havia de fer. Arribem a acords, arribem, lluitem junts per l'espai, 
i poc més els puc dir, que no compleixen amb la seva paraula. Per tant, avui els demano que si 
acordem una cosa, que ho facin.  

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

En su momento ya votamos a favor del plan para rehabilitar la antigua fábrica para albergar vivienda 
social y equipamiento comunitario. Es una vergüenza que no se haya hecho nada y que el proyecto 
siga paralizado por este Gobierno municipal que, al parecer, tiene otras prioridades. Por eso, nuestro 
voto es a favor. Gracias.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. Bé, afegir-me als grups que m'han precedit a què es pugui desenvolupar el que diu 
aquesta proposta. Intentaré, en aquests temps que queden, no esgotar massa el temps, perquè crec 
que hi ha un punt important al final, i no fer allargar més del necessari el que és el plenari. Hi votarem 
a favor. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Sí, votarem a favor de la seva proposició, ja que igual que vostès, volem la reforma completa de Can 
60. Perquè els espais per a joves i habitatge social, i els espais perquè els artesans es quedin, siguin 
realitat com abans, millor. Però com ja sap, o potser hauria de saber, ja que estan en govern, han 
estat en govern, aquesta obra, per la seva complexitat i la mida de l'edifici, té un pressupost ben alt, 
que en aquest mandat, amb tota la despesa i inversió extra derivada de la pandèmia, no ha sigut 
possible dotar-ho.  

En tot cas, contràriament a allò de complir la paraula donada, és una vergonya, les paraules tan gran 
grandiloqüents que han dit i que han afirmat, que sembla que no volguéssim fer les coses, però que ja 
els estic dient que hi ha un problema, i ho saben perfectament perquè governen i coneixen aquesta 
ciutat i les dificultats de fer pressupostos i d’atorgar pressupostos, diguem-ne, a l'acció. Sí hem fet i 
seguirem fent millores significatives a l'edifici durant aquests anys, el que en diem nosaltres «el 
mentrestant no es comença l’obra».  

Els faig un petit detall. Es va fer una actuació en millorar l'estanquitat de l'aigua a tot el conjunt 
edificat, mitjançant la reparació de les cobertes, aturant la degradació de la casa fàbrica, que anava 
tenint per l'entrada d'aigua. Aquesta intervenció també va incloure l’enderroc d'alguns bordons que 
s'han d'anar fent. Es va iniciar el febrer el dia 22 i està previst acabar-la aquesta primavera. El cost 
total van ser 400.000 euros.  
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S’ha fet el trasllat de l'estació transformadora de Can 60. L'actuació, que és operació diguem-ne 
definitiva, consisteix en el trasllat de l'estació situada al passatge interior al local de la planta baixa. 
Aquesta permet que després no tinguem, diguem-ne, passos d'electricitat dins del passatge i dins de 
l'edifici. L’execució d'aquesta obra es va acabar el juliol passat, i el cost va ser 285.000 euros. 

L'actuació important, la que en breu ha de començar, ja s'estan licitant les obres, és una intervenció 
per proveir el conjunt de la casa-fàbrica, tant l’equipament com el bloc d'habitatges, de seguretat 
estructural. Això és el més important, fer els reforços estructurals. I, per altra banda, també la 
reforma de les naus patrimonials situades a la planta baixa, per poder iniciar l'equipament de joves, 
per fer una primera ocupació de l'edifici, perquè es puguin començar a desenvolupar les activitats.  

Iniciar aquestes obres, ja li dic, està en fase de licitació, serà aquest juliol i, en principi, la durada és 
d’un any, amb un cost total de l'actuació, que ja està proveïda, aquests diners, de 2,45 milions 
d'euros, és a dir, 2.450.000 euros. Gràcies. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Gràcies. Senyor Ibarra, vostè i jo sabem que són coses de prioritats, que sempre estan posant excuses 
per tot. En un barri com el del Raval, que és on hi ha amb taxes de vulnerabilitat més altes, que espais 
com els de la casa-fàbrica Can 60 podrien ser transformadors. Són prioritats. Si prioritzen súper illes, 
prioritzin això.  

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

O sigui, amb tota la inversió que hi ha hagut en el Raval en aquest mandat, amb el Pla de Barris i més 
inversions que quedi que no prioritzem el Raval és agosarat, en tot cas. Gràcies. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

No és només una qüestió de prioritzar el Raval, és una qüestió de prioritzar els joves.  

El president dona per aprovada la proposta per unanimitat. 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè,  
- atès que el solar del passeig Lluís Companys, abandonat des del 2017, i tot i que la Generalitat 
té previst construir l’audiència provincial en aquest lloc, no ha presentat cap projecte i no ho té 
previst en un futur pròxim; 
- atesa la necessitat d’equipaments i d’espais lliures al barri; 
- atès el despropòsit que suposa mantenir un solar d’aquestes dimensions tancat i sense ús al 
centre de la ciutat, 
el Govern Municipal de Ciutat Vella: 

- reclami a la Generalitat l’ús provisional del solar del passeig Lluís Companys per a la realització 
d’activitats de caràcter lúdic, cultural, mentre no es decideixi el destí definitiu d’aquest solar; 
- estudiï destinar aquest solar o una part d’ell a equipament sociosanitari, allotjament 
dotacional, i d’altres usos que es considerin adequats i necessaris en aquest emplaçament. 
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El president dona pas al següent punt, la tercera proposta, on hi ha una petició d’intervenció del 
públic, amb el senyor Arcadi Martín Rodríguez. Anuncia que intervindran primer els grups i després 
ho farà ell.  

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Nuestro distrito tiene la oportunidad única de contar con un solar desde cero, el solar de los juzgados, 
ubicado en el Passeig Lluís Companys. Es un lienzo en blanco. Con él, tenemos la oportunidad de dar 
un rostro nuevo al distrito. Los vecinos de Sant Pere tienen una opinión muy formada y estudiada del 
tema. Entre ellos se plantean grandes ideas para su uso, que habría que escuchar y valorar 
seriamente.  

El solar se encuentra abandonado desde el 2017. Aunque la Generalitat tiene previsto construir la 
Audiencia Provincial, a fecha de hoy no ha presentado ningún proyecto, y no lo tiene previsto en un 
futuro próximo. Si a esto sumamos que en el barrio se necesita más equipamientos y espacios libres, 
resulta un despropósito mantener un solar de estas dimensiones cerrado y sin ningún uso en el centro 
de la ciudad.  

Es por todo esto que exigimos al Gobierno municipal de Ciutat Vella reclamar a la Generalitat el uso 
provisional del solar del Passeig Lluís Companys, para la realización de actividades de carácter lúdico 
y cultural, mientras no se decida el destino definitivo de este solar. Estudiar destinar este solar, o una 
parte de él, a equipamiento sociosanitario, alojamiento dotacional y otros usos que se consideren 
adecuados y necesarios en este emplazamiento. Gracias. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Gràcies. Bé, aquesta demanda ja és recurrent, tant per part del veïnat com també pels grups del 
consistori, que ja han portat diverses iniciatives en aquest sentit. Avui a vostès, senyors de Ciutadans, 
els hi volem dir que un partit històric com el vostre, que promouen polítiques liberalitzadores amb 
l'habitatge, i que l'habitatge social no està a la seva agenda de prioritats, se'ns fa bastant estrany que 
ara vinguin a demanar que un solar, que saben vostès que té un ús definit, un solar per encabir els 
jutjats, que vostès el reclamin per fer habitatge i equipaments socials, em sembla estrany. Però clar, 
han sentit soroll mediàtic contra la Generalitat i, clar, com no tirar-se de cap?  

Ara bé, ens agradaria que també posessin el mateix èmfasi en el cúmul de solars i d'edificis que té 
l'Estat espanyol a Barcelona, molts d'ells infrautilitzats o ocupats amb usos que ja no tenen sentit, o 
inclús sentit repressiu, que poden destinar a habitatge i/o equipaments. Alguns, com poden ser 
comissaria de Via Laietana, les Aduanes, el Banc d'Espanya, etcètera, etcètera, etcètera. Edificis que 
arriben fins a un valor de 327 milions d'euros.  

Com ja els hem dit, el solar que avui reclamen està destinat a equipaments judicials, més 
concretament a la futura Audiència Provincial, i és públic i notori que aquest solar pertany a 
l'Ajuntament i que està cedit a la Generalitat mentre s'hi desenvolupin usos judicials. La Generalitat 
fa uns anys que va començar l'enderroc amb celeritat, per netejar aquesta zona. Llavors, la troballa 
de restes d'una antiga necròpoli va endarrerir aquesta tasca.  

Al solar en qüestió hi ha prevista la construcció de l'Audiència Provincial de Barcelona, que 
actualment aquesta institució està disseminada per manca d'espai entre dependències situades, 
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entre altres, a la Via Laietana o a Roger de Llúria, i altres edificis que ocupa el Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya. Sabem que els jutjats són totalment necessaris, però com també sabem que el 
solar no pot estar eternament buit, esperant mentre el barri i el districte necessiten espai per a 
equipaments socials, com pot ser el CAP del Casc Antic o habitatge social, votarem a favor i 
treballarem perquè es desencalli, però també és necessari que l'Ajuntament ajudi a trobar nous 
espais per als jutjats, i el solar que pugui retornar a la ciutat.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. Bé, crec que s'ha exposat, i a la proposició ho posa ben clar. L'espai porta buit molt 
de temps. Espais a Ciutat Vella i a Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera, trobar espais no és fàcil, que 
siguin a prop dels veïns i les veïnes, i els jutjats, segur, segur, que es poden trobar en múltiples edificis 
alternatius. Per tant, nosaltres hi estem d'acord i hi votarem a favor.  

El regidor 

Senyors de Ciutadans, van tard. Els usos temporals ja han passat a la història. No pot haver usos 
temporals en un espai de 25.000 metres quadrats. El que necessitem és que s'hi faci alguna cosa. 
Nosaltres hem fet els estudis corresponents, i ho hem explicat a bastament. Ens hem posat en 
contacte amb el Departament de Salut de la Generalitat, perquè aquell és un espai en el que pot 
cabre el CAP del Casc Antic; 2.500 metres quadrats construïts sobre 25.000 metres quadrats. I la 
resposta d'Esquerra Republicana és que hi han d'anar als jutjats sí o sí? 50.000 metres quadrats, i el 
que ha de fer és anar als jutjats? No hi ha 2.000 metres quadrats per posar allò que diu el Pla 
d'Equipaments de Salut de la ciutat, firmat amb la Generalitat de Catalunya, que diu que s'ha de fer el 
nou CAP del Casc Antic?  

I el CAP del Casc Antic no cap enlloc més, perquè ho hem estudiat, perquè ho hem compartit amb el 
Consorci, perquè ho hem fet amb el CatSalut, perquè aquest és el lloc en què la secretària general de 
Salut diu que pot anar al CAP del casc antic. No necessitem usos temporals per al solar del Casc Antic, 
necessitem usos definitius, com a mínim un CAP, 2.000 metres, o 2.500 metres quadrats, sobre 25.000 
de sostre edificable. De debò que estem en contra que es pugui utilitzar per a necessitats del barri, 
que a més a més està firmat en el Pla d'Equipaments de Salut? No, no, aquesta proposició la votarem 
en contra, perquè en el mandat passat ja parlàvem de la possibilitat dels usos temporals, i vam dir: 
«Usos temporals, ok, endavant.» Però és que han passat 7 anys, no hi ha projecte d'Audiència 
Pública, no hi ha pressupost. Per tant, no es farà durant molts anys.  

Només demanem, i potser hauríem de demanar més, però seré molt conservador, sobre els 25.000 
metres quadrats que hi ha, per favor, 2.500 per al CAP, i en la resta jo crec que hi hauria d'haver 
habitatge públic, altres equipaments que necessita el barri i espai públic, places públiques. Però si 
finalment es vol fer l'Audiència Provincial, de debò l'Audiència Provincial ha d'estar en el centre de 
Barcelona i ha d’ocupar 25.000 metres de sostre edificable? No hi ha altres llocs a la ciutat de 
Barcelona per poder lo fer? Sí, n'hi ha, se'ls han comentat altres espais.  

Per tant, no, votarem en contra de la possibilitat dels usos temporals. Els usos han de ser, sí o sí 
definitius, perquè sabem que els usos temporals s'eternitzen i, com a mínim –com a mínim– escoltin 
els veïns i les veïnes del Casc Antic, i d'aquests 25.000 metres de sostre edificable, 2.500 per a un CAP, 
que és un servei públic prioritari i necessari.  
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El Sr. Arcadi Martín 

Bona tarda, aniré molt ràpid. Jo soc veí del Casc Antic i formo part de la plataforma Rescatem el 
Solar, però avui principalment vinc com a veí.  

Bé, el cas del solar destinat a ús judicial, en general, els veïns i les veïnes estem d'acord amb reclamar 
alternatives a aquest projecte, perquè entenem que un edifici judicial és una cosa inert, que no 
interactua amb el barri ni amb la ciutat, i no n’aporta gaire cosa. De fet, l'Audiència Provincial es 
podria ubicar fora de Barcelona, trobo que és una bona oportunitat per descentralitzar, o fins i tot en 
qualsevol altre edifici buit que tenim al districte, que s'està caient.  

Hi ha moltes opinions, tantes com veïns i veïnes. Molts. Jo m'incloc en aquesta opinió, pensem que 
seria una llàstima desaprofitar l'oportunitat i parcel·lar aquest solar una mica per acontentar tothom. 
Per exemple, fer un trosset de CAP, quan el CAP es podria ampliar en el mateix edifici on és, que ja 
pertanyia a Salut anys enrere. Llavors, bé, jo crec que és un solar únic a la ciutat, que és una 
oportunitat per donar exemple al món d'un urbanisme a llarg termini en clau de canvi climàtic, on no 
totes les solucions passen per edificar.  

De totes maneres, els veïns hem organitzat el proper dia 29, a les 6 de la tarda, en el Born Centre de 
Cultura i Memòria, una taula rodona en forma de debat obert, on hem convidat urbanistes i 
arquitectes molt importants, de molt renom, amb la idea de fer un brainstorming, perquè aquí 
tothom puguem opinar de «Jo penso un CAP, jo penso...» Doncs, bé, hem convidat a experts, a 
urbanistes de renom, perquè facin un brainstorming i llancin les seves idees. Esteu tots convidats i 
convidades.  

I la meva pregunta és, bé, una mica ja m'ha respost. Volia saber quin és l'estatus oficial actual 
d'aquest solar. O sigui, com sembla... Jo també penso que les coses haurien de ser no provisionals, 
però han passat 7 anys i allò està tancat, i potser podria haver-hi nens jugant. Llavors, mentre no es 
decideix alguna cosa, potser sí que seria una alternativa, i volia preguntar al regidor quin és l'estatus 
actual, si hi ha projecte, no hi ha projecte. Una mica ja contestat abans. Gràcies.  

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Gràcies, president. Dos cosas. El uso temporal es para que no esté vacío el espacio. Después de que se 
haga o se determine un proyecto definitivo, evidentemente ese espacio quedaría a disposición. En 
este sentido, tenemos el antecedente del uso de la plaza circular, la que estuvo prestando servicios al 
barrio per actividades de tipo lúdico, hasta que se decidió la construcción del edificio actual. No hubo 
ningún problema durante ni después del uso temporal del espacio. De hecho, si lee la propuesta, en el 
segundo punto nosotros explicamos que queremos que se construya un espacio definitivo. Y, como 
dicen, hay muchas versiones y visiones de los vecinos que hay que considerar. Y también hay que 
dejar una parte libre de este solar, evidentemente. Pero el uso temporal en un espacio que pertenece 
al Ayuntamiento, es viable. Gracias.  

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bé, regidor, només li diré dues paraules. La primera és que ja porta fent campanya electoral als 
quatre consells de barri, per tant, veig que no perd ni una oportunitat, però millor deixar la campanya 
electoral per al carrer. I per altra banda, també dir-li que no posi paraules a la meva boca, perquè jo li 
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he dit que votàvem a favor i que treballaríem perquè es desencalli. No li he dit que allà anirà els 
jutjats o anirà el que anirà, jo li he dit que és desencallarà. Per tant, no posi paraules a la meva boca 
dient que jo he dit que allà només pot anar l'Audiència Provincial sí o sí. Li demano això, si us plau. I 
que la campanya la deixi per al carrer.  

El regidor 

Si, també per contestar a l'Arcadi. El dia que feu l'activitat també vindrem per escoltar, perquè, 
evidentment, el coneixement no està només aquí, sinó que està amb els veïns i les veïnes. Però 
governar és també prendre decisions, i en aquest solar hi ha d'haver un CAP, hi hauria d'haver el 
trasllat del cas, hi ha d'haver habitatge públic, i convido a la Generalitat a què faci alguna cosa 
d'habitatge públic, . per exemple, al centre de Barcelona. Hi ha d'haver pistes esportives per a gent 
jove, espais per a gent gran, llocs d'estada. I seria un autèntic despropòsit en aquests 5.500 metres 
quadrats fer-hi res per a usos temporals. Són 5.500 metres quadrats, hem de desencallar el CAP sí o 
sí. El Departament de Salut de la Generalitat ha vist els nostres informes, en els que hem analitzat 
tots els espais del Casc Antic, que és on està el CAP del Casc Antic, perquè hi hagi el CAP, i desestima 
la possibilitat d'ampliar-lo cap amunt.  

Per tant, si els que en saben de fer CAPs desestimen pujar-lo cap amunt, doncs bé, serà per alguna 
cosa. I hem convingut tots que el millor lloc és aquest. Per tant, no hi ha d'haver usos temporals, és un 
despropòsit que hi hagi usos temporals, i del que hem de prendre la decisió és què fem de manera 
definitiva. De manera definitiva hi ha el que he comentat, i el que hem de fer, i això també ens toca, 
és buscar alternatives per a aquesta Audiència Provincial que, segurament, parlant de la província de 
Barcelona, podria estar fora de la ciutat de Barcelona, per dinamitzar també altres municipis. Però si 
ha de ser a la ciutat de Barcelona, hi ha llocs a la ciutat on podrien ser-hi.  

Per tant, per això votem en contra. Votem en contra perquè la pantalla dels usos temporals ja ha 
passat. Aquesta pantalla va ser fa més de 5 anys. No hi va haver manera. I el que ara necessitem és 
tancar un acord per als usos definitius, i que aquí hi hagi un CAP per als veïns i les veïnes del Casc 
Antic.  

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Bueno, entonces, en definitiva, vota en contra de estudiar destinar este solar o una parte de él al 
equipamiento sociosanitario. Perfecto. Gracias.  

El president anuncia que la proposta no s’aprova, amb els vots a favor de Ciutadans, Esquerra 
Republicana i Junts per Catalunya, i el vots en contra del Govern.  

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  
- atès que la Carta Municipal de Barcelona assenyala que el primer instrument del sistema de 
planificació de l'Ajuntament de Barcelona és el Programa d'Actuació Municipal (Art. 56, del 
Capítol IV); 
- atès que el PAM comprèn els objectius i polítiques que es preveu portar a terme en els 
quatre anys del mandat electoral en les diferents activitats i serveis realitzats per l'Ajuntament 
de Barcelona i les seves entitats i societats mercantils dependents; 
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- atès que dins el PAM es troba el PAD, (Programes d'Actuació dels Districtes) que són els 
documents que elaboren els 10 districtes de la Ciutat i que contenen els objectius i les 
polítiques a desenvolupar a cadascun dels districtes al llarg del mandat; 
- atès que el PAD és el full de ruta del govern del districte que orienta quin model volem per a 
la nostra ciutat, fruit d'un procés de participació ciutadana per construir, pensar i debatre les 
actuacions i prioritats d'aquest mandat, 
el govern del districte ens faciliti un informe del grau de compliment del PAD del districte de 
Ciutat Vella (2020-2023) i se’ns faciliti el grau de compliment dels precs i proposicions que els 
grups municipals de l’oposició, Junts, ERC i C’s han dut a terme en el mandat municipal (2019-
2023). 

El president dona pas al següent punt de l’ordre del dia, proposició del Grup Municipal de Junts per 
Catalunya. 

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. Atès que la Carta Municipal de Barcelona assenyala que el primer instrument del 
sistema de planificació de l'Ajuntament de Barcelona és el Programa d'Actuació Municipal, article 56 
del capítol IV; atès que el PAM comprèn els objectius i polítiques que es preveu portar a terme en els 
quatre anys del mandat electoral, en les diferents activitats i serveis realitzats per l'Ajuntament de 
Barcelona i les seves entitats i societats mercantils dependents; atès que dins del PAM es troba el 
PAD, Programes d'Actuació dels Districte, que són els documents que elaboren els 10 districtes de la 
ciutat que contenen els objectius i les polítiques a desenvolupar a cadascun dels districtes al llarg del 
mandat; atès que el pacte és el full de ruta del Govern del districte, que orienta quin model volem per 
a la nostra ciutat, fruit del procés de participació ciutadana per construir, pensar i debatre les 
actuacions i prioritats d'aquest mandat, demanem al Govern municipal que el Govern de Districte ens 
faciliti un informe del grau de compliment del Pla d'Actuació del Districte del Districte de Ciutat Vella 
2020/2023.  

Reclamem també que se'ns faciliti el grau de compliment dels precs i proposicions que els grups 
municipals hem presentat i hem dut a terme el mandat municipal 2019/2023. Aquí hi ha hagut una 
transacció, a petició d'Esquerra i Ciutadans, per tal que s'ampliï a la totalitat dels grups aquesta 
petició.  

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Gràcies, president. El Consell Plenari de Ciutat Vella és l'òrgan de participació ciutadana del Districte 
de Ciutat Vella, i les propostes que s'hi presenten han de ser debatudes i aprovades en el marc de les 
seves competències. Això significa que, en la mesura que estiguin dins de les seves competències, les 
propostes són vinculants per als òrgans municipals que han de prendre decisions en les relacions amb 
elles. 

Del Programa d'Actuació del Districte, PAD, d'aquesta legislatura, hem comptabilitzat que, de 195 
propostes i precs, hem portat a terme només 108. Us ficaré un clar exemple d'un incompliment, com 
ha comentat la meva companya Laura a l'informe del Regidor. A l'anterior plenari de Ciutat Vella, us 
vam instar a què convoqueu dos consells d'Habitatge abans d'acabar el mandat, i pengeu les actes 
del Consell d'Habitatge del 10 de desembre del 2019, del 26 de febrer del 2020 i del 7 d'octubre del 
2021, i ens ho vau acceptar. I que en tinguem coneixement, només s'ha convocat un, i encara no s'ha 
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penjat cap acta ni documentació, tot i que comença a sospitar que el que no és normal és que, 
malgrat tenir les competències i les diferents iniciatives aprovades, acaben per executar-se, ficant els 
nostres veïns i veïnes en una posició de desídia total, amb aquest Govern esgotant i esgotats 
d'escoltar mesures que semblen mai ser vinculants ni executables.  

En resum, les seves propostes, que s'aproven al Consell Plenari, són vinculants, en la mesura que 
estiguin dins de les seves competències i siguin aprovades. Gràcies.  

La Sra. Míriam Bernarda González Tamayo 

Debiera ser una obligación del Gobierno el rendir cuentas de cumplimiento del Plan de Actuación 
Programa, al final de su mandato, por respeto no sólo a los grupos municipales sino sobre todo a los 
ciudadanos y, en especial, a su propio electorado. Por todo ello, votamos a favor.  

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez  

Sí, gràcies, president. Votem a favor de la proposició i, de fet ens felicitem perquè crec que és una de 
les primeres proposicions que es resol abans d'arribar al plenari. Hem facilitat a tots els grups durant 
aquesta setmana el document de compliment d'iniciatives, i també li hem facilitat al conseller Molons 
el document de l'informe de compliment del PAM, que té dades de ciutat i dades de Ciutat Vella i la 
resta de districtes, així com pressupostos participatius, etcètera, on Ciutat Vella té un 95 per cent de 
compliment. De les 370 iniciatives-projectes, s'han portat a terme ja 344, i encara estan en 
desenvolupament 26, i estem a la mitjana de compliment del grau de ciutat.  

No entraré en detalls. Em sembla interessant compartir amb tothom que aquest informe, un mapa 
interactiu, i interactiu i recursos, etcètera, estan disponibles al web 
Ajuntament.Barcelona.cat/actuacionsmunicipals2019-2023. Ho dic perquè, bé, és transparència i 
estan allà penjades. I sense més.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, consellera. Abans he llegit, i no he donat les gràcies perquè no sabia si havia d'ampliar o no 
ampliar, eh?, perquè encara estem en pràctiques.  

Gràcies, perquè és així. Aquesta tarda m'ha facilitat aquest enllaç, i el David ens va ens va facilitar..., 
també ens heu facilitat l’Excel amb tot el seguiment. Per tant, agrair-vos. Una mica la demanda 
també anava d'això, eh?, d’un tema de transparència. Estem a final de mandat i exposar això, que a 
vegades també, per fer la feina d'oposició, necessitem una informació que ens heu de donar al 
Govern, i que la transparència, doncs, pugui ser el màxim possible. Moltes gràcies. 

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Que sapigueu que no heu complit ni la meitat de propostes ni precs aprovades en aquesta legislatura. 
Apel·lo al conseller Pequeño a revisar de nou l'Excel que va enviar a tots els grups municipals. Gràcies.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Reiterar les gràcies i ja està. 
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El president dona el punt per aprovat per unanimitat.  

b) Precs 

10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  
- atès el decés de la Presidenta del Consell Municipal de Districte de Ciutat Vella, Marina 
Gassol i Ventura; 
- atès que va ser una gran lluitadora del barri Gòtic, el districte de Ciutat Vella i la ciutat de 
Barcelona; 
- atès que va ser una de les impulsores del Borsí pel barri; 
- atès que ja hi ha hagut demandes ciutadanes per honorar la memòria de la regidora i 
presidenta, 
el Govern del Districte de Ciutat Vella posi una placa commemorativa en honor de la 
presidenta Marina Gassol i Ventura a l’entrada del Borsí situat a la plaça de la Verònica i una 
vegada acabades les obres i rehabilitació de l’equipament municipal, es doni el nom de 
Marina Gassol i Ventura a una de les sales. 

El president passa al punt dels precs, i anuncia que es farà primer el punt número 10.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes  

Bé, aquesta tarda tinc l'honor de presentar aquest prec, i ho vull fer molt més enllà del que 
l’estimàvem i del que representava per a nosaltres, perquè si no, no podré fer-ho.  

Avui hem parlat molt de nomenclàtor i de dones, i us preguntareu per què. La resposta és clara: 
perquè la memòria és imprescindible per recordar els moments de la història, i en el cas de les dones 
està totalment infrarrepresentada. I per què la Marina? Doncs per molts motius: la Marina va ser una 
dona lluitadora, una dona valenta. Va lluitar amb perseverança per un barri que existeix, el Gòtic, el 
seu estimat barri, per una escola pública de qualitat, amb un bon pati escolar. Va lluitar des de l'AFA 
Àngel Baixeres, una tasca més que fan moltes mares i que està molt poc reconeguda. El moviment 
d'associacions de famílies, i que tan important és, per la seva feina comunitària. Va lluitar pels 
equipaments públics, com el Borsí. Quin orgull que tenia cada vegada que deia Borsí, quina lluita 
titànica per l'espai dels veïns i veïnes del Gòtic. I es va lluitar sobretot per deixar un país més just, una 
Catalunya republicana i lliure. I ho va fer d'una manera transversal i des del carrer, i des de qui ho 
deixem, perquè com sempre ella deia quan pujàvem aquestes escales, no per parlar més, es diuen 
més coses. Gràcies.  

La Sra. Patricia Martínez i Àlvarez 

Des del Govern del Districte de Ciutat Vella, votem a favor del prec d'Esquerra Republicana de 
Catalunya. Jo, que soc de les que sempre diu que la política, si no és en primera persona no és política, 
avui voldria que aquest fos un plenari del tot impersonal, però no ho és, així que demano, regidor, al 
meu grup municipal, aquesta llicència per respondre sobretot des de mi.  

La presidenta d'aquest districte, la Marina Gassol Ventura i jo, discutíem sempre per tot. De tant en 
tant, em deia allò de: «T’he de preguntar coses de feminismes, que he de pensar no sé què.» Però no 
m'escoltava gaire, la veritat. Ens discutíem sempre quan parlàvem de les polítiques i de la realitat del 
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districte, però ens fugien de sobte els arguments i els tons elevats quan gaudíem juntes, que ho fèiem 
molt, que ho hem fet molt en els darrers anys, dels carrers, del barri, de conèixer i caminar aquesta 
Ciutat Vella. Per això, i malgrat el dolor d'haver d'agafar avui la paraula per respondre políticament 
tan i tan en primera persona, he volgut fer-ho per parlar de l'amor.  

Si la Marina va ser una gran lluitadora del barri, no us ho diré jo avui aquí, en aquesta resposta, però 
sí que us diré que va ser una gran, una grandíssima amant del Barri Gòtic i de Ciutat Vella. Al cap i a 
la fi, és això la política en primera persona, fer dels amors que una té, possibilitats de transformació. 
Dir que no us ho diré jo, que la Marina va ser una lluitadora, perquè des que no és aquí amb 
nosaltres, que miro de pensar com ens ho farem perquè no quedi d'ella una memòria buida de 
contingut ni estereotipada. Lluitar és molt fàcil, estimar amb el verb amor ja no ho és tant.  

I sí, l'escola Baixeras i de seguida el Borsí, van ser alguns dels primers espais de política on la 
presidenta d'aquest districte, la Marina Gassol Ventura, va posar nom i forma, i hores de feina i de 
convivència, el seu amor al Barri Gòtic de Ciutat Vella, d'aquesta ciutat que, almenys a mi, m'ha 
quedat tan gran des de fa unes setmanes. M'agradarà veure el nom de la Marina al Borsí.  

(Aplaudiments.) 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Donar les gràcies per aprovar el prec, i deixar dit que tots la recordarem molt, i que hem de lluitar per 
tindre un barri millor i un districte millor, i una Barcelona millor.  

El president 

Molt bé. Doncs jo sí que voldria afegir, com a president, més enllà del que ja he dit a l'inici del prec, jo 
crec que en nom de tots nosaltres, i molt especialment del meu grup municipal, un agraïment molt 
gran a tots els companys i companyes de l'Ajuntament i del Districte, que heu estat a l'alçada de les 
circumstàncies amb escreix. Moltes gràcies. 

5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  
- atès que les Zones Acústiques Tensionades en Horari Nocturn són una eina que ens permet 
garantir el descans del veïnat;  
- atès que Ciutat Vella és un dels districtes que pateix més problemes de soroll, incivisme i 
convivència; 
- atès que el veïnat ha demanat reiteradament l’ampliació de les ZATHN; 
- atès que considerem que en cas de ser possible hi ha espais que tenen una major prioritat, 
el govern municipal estudiï i apliqui l’ampliació de les Zones ZATHN als següents carrers: carrer 
dels Àngels, passeig Joan de Borbó, carrer Ample i passeig del BornEl president passa al següent 
prec.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Bé, farem el que puguem. Avui els tornem a presentar un prec en pro del descans del veïnat del nostre 
districte. Els demanem que estudiïn, i en cas de ser possible, ampliïn les zones acústiques tensionades 
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en horari nocturn al carrer dels Àngels, al Passeig Joan de Borbó, el carrer Ample i al Passeig del Born. 
I bé, ja seguiré després, que m’eixugo els mocs.  

El regidor 

Si, doncs acceptem el prec, perquè eviten moltes reunions, moltes trobades, que considero que la 
política de les zones acústiques tensionades en horari nocturn és una bona política, és una política 
inèdita i innovadora. Que és a Ciutat Vella on hem presentat algunes de les accions més agosarades, i 
sense cap mena de dubte, hem de continuar. Jo crec que bona part a Ciutat Vella, si no tot, és una 
zona acústica tensionada en horari nocturn i, per tant, hem de veure de quina manera ho podem 
encaixar.  

Vull recordar que ara mateix n'hi ha dues ja implementades des de fa uns mesos, a Joaquim Costa i 
entorns, i a George Orwell i Escudellers i entorns, que afecten a més de 300 activitats, i que hi ha unes 
mesures que s'estan complint, que tenen a veure amb la reducció dels horaris de les terrasses, els 
horaris de restaurants, dels locals de restauració, i dels supermercats. Tot això complementat amb 
una acció d'agents cívics i de Guàrdia Urbana.  

Per tant, doncs, crec que és una bona eina, i l'hem de seguir desenvolupant, amb els dos compromisos 
que ja vam assumir, que és per Miquel Pedrola I Allada Vermell. Tenim a tocar la reducció horària 
també de Joan de Borbó, i n'haurem de fer més sense cap mena de dubte. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bé, agrair el prec i res, dir-los que seguirem treballant en aquesta línia. I bé, ja que Esquerra 
Republicana vam ser els que vam impulsar les zones acústiques estacionades en horari nocturn i, per 
tant, com saben, seguirem demanant totes les zones que calgui, perquè sabem que demanar que 
Ciutat Vella al complet sigui una zona ZATHN és complicat, però hauria de ser així. Però bé, seguirem 
carrer per carrer, i tros de districte a tros de districte.  

 6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè,  
- atès el constant augment de delictes en diversos locals del Districtede Ciutat Vella; 
- atès que en les últimes setmanes els delictes de sang amb armes de foc i tall-punxant 
s’han utilitzat en reiterades ocasions a diferents punts del districte; 
- atès que Ciutat Vella és el cor de la ciutat, concentra un alt nombre de comerç i 
visitants, els quals estan sent presa constant de delinqüents habituals, 
el govern municipal reforci la seguretat en les zones més conflictives del districte, com són: 
el Pou de la Figuera, Folch i Torres, els Jardins de Sant Pau, la Maquinista, amb major 
presència i permanència policial amb recorreguts a peu en aquestes i d’altres zones del 
districte. 

El president passa al següent prec. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

 Gràcies, president. El aumento de delitos en diversos locales del distrito de Ciutat Vella, entre otros, 
en la última semana, los delitos de sangre con armas de fuego y armes blanques. No olvidemos que 
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Ciutat Vella es el corazón de Barcelona, en donde hay más comercios y visitantes, los cuales están 
siendo presa constante de delincuentes.  

Exigimos al Gobierno municipal reforzar la seguridad en las zonas más conflictivas del distrito, como 
por ejemplo el Pou de la Figuera, Folch i Torres, els Jardins de Sant Pau, La Maquinista. Exigimos 
mayor presencia policial en estas zonas, y otras zonas de distrito. Gracias.  

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Acceptem el prec, de fet, perquè portem mesos i portem durant l'últim mandat reforçant el combat 
de la delinqüència a nivell policial, augmentant el cos de la comissaria de la Guàrdia Urbana al 
districte, amb una nova comissaria, dotant-la de millors condicions i treballant el lligam de la 
coordinació amb el Cos de Mossos d'Esquadra que, com s'ha dit a totes les taules de seguretat i s'ha 
agraït per part de totes les veïnes, estem pràcticament en un moment que no s'havia viscut abans en 
aquest sentit, la relació entre els cossos i de treball intensiu. 

Amb relació als quatre espais que comentaves específicament, que comentàveu específicament, en 
tots quatre hi ha una monitorització habitual, i durant els últims mesos, en tots quatre, per diferents 
dinàmiques, s'ha reforçat amb diferents dispositius, alguns més intensius o més específics que 
d'altres.  

En aquest sentit, la plaça Folch i Torres i Jardins de Sant Pau del Camp, en els dos casos es fan punts 
de control i patrullatges habituals. A Folch i Torres, a més, hi ha com un punt específic a primera hora 
del matí, que té a veure també amb les entrades a l'institut. I després, durant el dia, hi ha diferents 
punts de control que han millorat bastant la situació, en comparació amb finals de l'any passat.  

A Jardins de Sant Pau del Camp la dinàmica és similar, tot i que la intensitat i els punts s'organitzen de 
manera diferent. De fet, des que s'ha incorporat, s’ha obert la comissaria, també hi ha un vincle més 
especial amb aquell espai. I la valoració de les entitats i els agents que tenen una acció més important 
en aquell espai són positives. De fet, s'està veient que les activitats de lleure i la resta d'activitats a 
l'espai s'estan normalitzant, i convidaria a tothom, aprofitant l'avinentesa, al concert del dia 29 de 
l'Institut Milà i Fontanals que fan allà, amb el Banc de Recursos Mancomunats, com, per exemple, 
una de les coses que està passant allà, dimecres vinent. I a La Maquinista acabem de començar un 
operatiu. Ho deixo aquí.  

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gracias por aceptar, y creemos que es la única vía para garantizar que los vecinos y vecinas se 
puedan quedar o puedan vivir una vida tranquila. Eso sí que es cierto, lo que lo que acaba de decir, 
que sí que hay presencia policial. El problema es cuando no hay presencia policial, que los 
delincuentes se aprovecha. Pero gracias.  

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè,  
- atès a què els problemes de salubritat al districte són una de les queixes permanents dels 
veïns als últims consells de barri; 
- atès a què moltes places amb alta concentració de persones hi queden restes de menjar i 
altres residus directament al carrer, i això atrau diferents plagues que s’estenen a la zona i als 
voltants; 



 
 
 Districte de Ciutat Vella 
 
 
 

 
  60 

 
 
 
 

- atès que s’ha detectat una proliferació de rates en zones com la Barceloneta, Casc Antic, 
Raval i Gòtic, 
es faci una desratització i control de plagues als carrers Sidé i voltants, plaça Vila de Madrid, 
plaça de la Mercè, plaça de la Maquinista i entorns del CAS Baluard al Raval, i places d’alta 
concentració: la Garduña, Terenci Moix. 

El president dona pas al següent prec. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gràcies, president. Los problemas de salud de los vecinos y vecinas de nuestro distrito han ido 
aumentando día tras día. Detectamos que muchas de les plazas son aglomeraciones de personas. 
Estas dejan los restos de comida y otros residuos tirados de manera directa a la calle, acción que 
atrae a diferentes plagas, que se extiende en la zona y los alrededores.  

Asimismo, se ha detectado una proliferación de ratas en todos los barrios del distrito. La asociación 
de empresas de control de plagas de Cataluña ha informado que el año 2022 ha experimentado un 
aumento de proliferación de ratas, cucarachas y chinches en camas. Por esto solicitamos la 
desratización y control de plagues en la calle  Sidé y aledañas plazas Vila de Madrid, plaza de la 
Mercè, plaza de La Maquinista y entornos al CAS Baluard, en el Raval, y la plaza de alta concentración 
la Garduña y Terenci Moix. Gracias.  

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Hola, bona nit. Aceptamos este ruego, ya que desde este consistorio es muy importante erradicar 
todo el tema de las plagas. Ya estamos trabajando con la Agencia de Salud Pública y con la vigilancia 
de controles de plagas urbanas. Estamos trabajando en reforzar diferentes zonas, que ya ha 
mencionado usted.  

En el plan Cuidem Barcelona, hemos reforzado con 31 acciones de nuevo hacer, y que en 11 de 
aquellas han participado los vecinos. Hemos creado una zona de vigilancia en este 2023, donde están 
incluidas la calle Sidé y voltants, la plaça Vila de Madrid, la plaça de la Mercè, la plaça de la 
Maquinista, el CAS Baluard, la plaça Garduña y Terenci Moix. Ya hemos hecho unas inspecciones en la 
zona. De esas inspecciones ya se han generado algunas acciones que han empezado en este mes de 
marzo, y estamos trabajando para que esto sea una realidad y podamos solucionarlo.  

Por lo tanto, aprobamos este ruego.  

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Vale, pues gracias por aceptar, y esperemos que eso sea realidad lo antes posible, porque ya sabemos 
que vamos a entrar en verano y es el momento en que salen más las plagas, las cucarachas. Gracias. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Como hemos comentado, lo aceptamos, trabajaremos para ello, para que sea una realidad para este 
distrito, ya que la salud pública es lo más importante. 

8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  
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- atès que segons s’ha manifestat en els consells de Barri els veïns i veïnes han manifestat que 
una sèrie de cartells a les parets dels establiments, el cablejat de les companyies de serveis i 
altres elements enlletgeixen el paisatge urbà; 
- atès que el districte de Ciutat Vella ha de donar exemple en el bon manteniment i neteja, fet 
que donarà més força alhora de reclamar a tercers; 
- atès que moltes plaques de carrers estan plenes d’enganxines, brutes, trencades, amb les 
lletres esborrades o despintades, les plaques històriques a voltes amagades per diversos 
elements, plaques d’homenatge o recordatori sense manteniment i malmeses... 

 el govern municipal del Districte: 

- faci un pla per mantenir netes les plaques dels noms dels carrers i elements recordatoris. 
- tingui una especial atenció a les plaques de record, per exemple la placa dels Aviadors de la 
República a la plaça Pau Vila.  

El president dona pas al següent prec. 

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, president. Atès que segons s’ha manifestat en els consells de Barri, els veïns i veïnes han 
manifestat que una sèrie de cartells a les parets dels establiments, el cablejat de les companyies de 
serveis i altres elements, enlletgeixen el paisatge urbà; atès que el districte de Ciutat Vella ha de 
donar exemple del bon manteniment i neteja, fet que donarà més força a l’hora de reclamar a 
tercers; atès que moltes plaques de carrers estan plenes d’enganxines, brutes, trencades, amb les 
lletres esborrades o despintades, les plaques històriques a voltes amagades per diversos elements, 
plaques d’homenatge o recordatori sense manteniment i malmeses, demanem al Govern municipal 
del Districte el següent: que faci un pla per mantenir netes les plaques dels noms dels carrers i 
elements recordatoris, amb una especial atenció a les plaques de record, per exemple, la placa dels 
Aviadors de la República a la plaça Pau Vila, que enguany farà 10 anys que es va posar, i està 
certament malmesa.  

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Acceptem aquest prec, ens comprometem a parlar amb la Regidoria de Memòria i Democràcia i amb 
l’ICUB, val?, per començar a treballar tots aquests temes de plaques i demés de memòria del Districte, 
ja que també creiem que és un tema que s’ha de treballar. 

Des del Districte també estem treballant en la detecció d’aquests elements, per començar a treballar 
en la solució, prèviament amb les diferents àrees de responsabilitat. Llavors, és una cosa que 
compartim, que estem treballant en tot això, i acceptem el prec.  

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Moltes gràcies, conseller i Govern, per acceptar el prec. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
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Res a dir. Solament això, que ha sigut un gust treballar amb tots vosaltres en aquest mandat, crec 
que els equips i tot el Govern i els tècnics han fet una feina, i ho deixaria aquí, que és la meva última 
intervenció en aquest plenari. 

9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  
- atès que els veïns i veïnes en els diversos consells s’han queixat que no se’ls escolta o no 
se’ls te en compte; 
- atès que veïns i veïnes del carrer Duc han manifestat que no van ser informats del canvi de 
nom del seu carrer a banda de la disconformitat que han fet arribar al govern del districte i a 
tots els partits de l’oposició. Fet que es pot haver produït en altres canvis de nom de carrers, 
el govern municipal del Districte: 

- quan faci un canvi de nom d’un carrer informi adequadament els veïns i veïnes del carrer i es 
faci una audiència amb ells per informar-los i treballar amb ells el possible canvi de nom; 
- quan en una plaça, carrer, espai públic o similar es faci un canvi important s’informi el 
veïnat, mitjançant cartells, reunions informatives, etc. 

El president passa al següent prec. 

El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies de nou, president. Atès que els veïns i veïnes, en els diversos consells, s’han queixat que no 
se’ls escolta o no se’ls té prou en compte; atès que veïns i veïnes del carrer Duc han manifestat que no 
van ser informats del canvi de nom del seu carrer a banda de la disconformitat que han fet arribar al 
govern del Districte i a tots els partits de l’oposició, fet que es pot haver produït en altres canvis de 
nom de carrers, demanem al Govern municipal del Districte el següent : que quant es faci un canvi de 
nom d’un carrer, s’informi adequadament als veïns i veïnes del carrer, i que es faci una audiència amb 
els mateixos per tal d’informar-los i treballar amb ells el possible canvi de nom; que quant en una 
plaça, carrer, espai públic o similar es faci un canvi important s’informi al veïnat, mitjançant cartells, 
reunions informatives, etc. 

El regidor 

Hi ha diverses vies per fer propostes de modificacions de nom, o d’incorporació de noms en el 
nomenclàtor, tant de l’acció municipal, hi ha grups municipals que presenten a plenari, tant de casa 
gran com d’aquí, propostes, més o menys treballades, cadascú sabrà si ho ha treballat o no; també hi 
ha una bústia en què la ciutadania ho pot demanar; o pot ser a iniciativa de corporacions, entitats, 
etcètera. Hi ha moltíssimes demandes, i després hi ha una altra de les vies, que és a través de 
processos participatius o de demandes pròpies de la ciutadania.  

Per tant, aquesta és una de les maneres d’entrar en la possibilitat d’elevar-se una proposta a la 
ponència del nomenclàtor que ja existeix. Una altra cosa és que s’hagi de fer per absolutament tots 
els canvis de noms, que se’n fan molts, i una política prioritària d’aquest Govern.  

En tot cas, acceptem el prec perquè ho transmetem a la ponència del nomenclàtor, que presideixo, i 
que a partir d’aquí es puguin veure mecanismes. De totes maneres, la informació sempre hi és, una 
vegada hi ha un canvi de nom, posteriorment hi ha un període d’al·legacions, d’exposició pública, de 
cartelleria, d’avís a veïns i veïnes mitjançant cartelleria, i després es procedeix al canvi de nom. 
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El Sr. Alfons Molons i Antius 

Gràcies, regidor, per acceptar el prec. I no era tant per si algú vol canviar el seu nom, sinó que si a 
algú li passa que li volen canviar el nom, doncs que es pugui avisar abans a aquests veïns. A vegades 
tenim molts elements participatius, tenim els consells de barri, audiències, etcètera, però a vegades 
no tothom ho coneix, no tothom hi participa i, per tant, era per reiterar. Però li agraeixo que s’accepti 
aquest prec. Gràcies.  

c) Preguntes 

d) Seguiment de proposició 

e) Seguiment de prec 

11. Seguiment del prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC, acceptat en el 
Ple del 15 de juliol de 2021 pel Govern del Districte de Ciutat, amb el contingut següent:  
«que el Govern del Districte de Ciutat Vella elevi a la Ponència de Nomenclàtor dels Carrers de 
Barcelona, durant la propera reunió d’aquest òrgan, la proposta de donar el nom de  carrer de 
Josefa Vilaret, la Negreta a l’actual carrer del Duc, abans carrer del Duc de la Victòria.» 
 
El president dona pas al seguiment de prec. 

El Sr. Jaume Tomillero Cabot 

Avui els tornem a posar al centre de la taula a Josefa Vilaret. Crec que no cal explicar, per tercera 
vegada, la història d’aquesta dona lluitadora i valenta, del «rebombori del pa», perquè crec que tots 
la sabem de memòria. Però ens agradaria saber com està el procés del canvi de nom del carrer del 
Duc pel del carrer de Josefa Vilaret. És un repte que tenen. Estava previst per al 4 de març fer el canvi 
de placa, entorn als actes del Dia de la dona, i encara ara estem esperant que desaparegui el Duc per 
posar el nom d’una dona. El vet de la ciutat cap a les dones segueix sent molt gran. A finals de l’any 
2022, hi havia 392 dones al nomenclàtor, que suposa un percentatge d’un 8,33 per cent, només un 
8,33 per cent. La bretxa segueix sent gegantina. La ciutat li deu a les dones, i la Josefa Vilaret podria 
formar part, a dia d’avui, dels carrers de la ciutat, i no ho està perquè vostès no tenen voluntat, i ara 
els suposa un problema canviar el carrer del Duc. No és responsabilitat nostra, nosaltres els vam 
proposar una primera opció que no suposava cap problema per a ningú, i vostès ho van descartar, 
encara no sabem per què. Els vam proposar posar el nom d’una plaça que no tenia nom encara, 
situada al carrer de la Rosa, on hi ha un espai buit en forma de plaça, arran l’enderrocament d’un 
edifici, i vostès van decidir que no. Això ja no és un problema per a nosaltres, ara vostès han de 
complir amb la seva paraula, i esperem que sigui abans que s’acabi el mandat.  

El regidor 

La proposta del canvi de nom del Duc per Josefa Vilaret va ser presentada pel vostre grup municipal, 
per Esquerra Republicana, va ser votada, el Govern va votar a favor. Es va passar a la ponència del 
nomenclàtor, es va aprovar, ha passat el període d’al·legacions, no hi ha hagut cap al·legació, 
l’Alcaldessa ha firmat el canvi de nom i, per tant, properament s’esdevindrà el canvi de nom, com tots 
els que encara hi ha pendents, que n’hi ha de pendents, eh? 
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El Sr. Jaume Tomillero Cabot 

Sí. Si es fa, es farà amb retard. Gràcies. Estava previst per al 4 de març.  

E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

12. El 8 de març commemorem el Dia Internacional de les Dones. És una data d’homenatge als 
moviments a favor dels drets de les dones i de reivindicació per continuar fent evidents les 
desigualtats patriarcals que afecten especialment a les dones. Aquesta és una reivindicació que va 
més enllà d’aquesta data i que impregna els 365 dies de l’any i a totes i cadascuna de les persones 
que conformen la nostra societat. 

En els últims anys, sobretot amb la pandèmia, s’ha fet evident l’enorme importància del sector de 
les cures, tradicionalment feminitzat i molt poc reconegut social i econòmicament. Malgrat això, ha 
continuat sent així, no s’ha erradicat, ni la precarietat, ni la manca de reconeixement conjunt, les 
situacions de vulnerabilitat que pateixen les dones s’han agreujat. Segons l’últim informe de 
Govern de la Generalitat, la bretxa salarial entre homes i dones se situa en un 22,2% a Catalunya, 
mentre que al País Valencià, a les Illes i la Catalunya Nord suposa un 21,6%, un 15,9% i un 13%, 
respectivament. Això es tradueix en què les dones cobren de mitjana entre tres i set mil euros 
menys a l’any que els homes; tenen pitjors salaris en tots els nivells formatius; només un 10% de 
dones accedeix als llocs de direcció i gerència; són penalitzades en l’àmbit professional quan són 
mares i pateixen una major precarietat laboral, la qual cosa es tradueix en una feminització de la 
pobresa i en un atemptat contra la seva independència personal. Cal que prenguem consciència 
que és una qüestió fonamental i estructural i que hi hem de dirigir l’acció política.  

A més d’això, el mercat del treball productiu expulsa o precaritza moltes dones pel fet que 
assumeixen majoritàriament les cures familiars. Si volem acabar amb aquesta injustícia, així com 
assegurar que les dones tinguin dret a accedir a totes les feines i gaudir de temps de lleure i 
participació de la mateixa manera que els homes, cal apostar per unes polítiques del temps 
saludables i amables.  

Aquest seria un pas important cap a la coresponsabilitat i la conciliació, però n’hi ha d’altres. Des 
de la Conselleria d’Igualtat i Feminismes s’estan tirant endavant polítiques de conciliació de la vida 
laboral, personal i familiar, i des de l’Ajuntament de Barcelona s’ha impulsat el projecte de 
canguratge municipal, però encara tenim reptes importants, com garantir la implantació d’horaris 
més racionals que permetin cobrir les necessitats socials i personals. El temps també és una 
mesura de llibertat, equitat i benestar. I si parlem de llibertat cal seguir reivindicant el dret de les 
dones a decidir sobre el seu cos i el dret a la maternitat. Això vol dir per exemple garantir el dret 
d’avortar a qualsevol municipi del país de manera lliure, segura i legal. 

Finalment, no podem oblidar que estem immersos en una cultura heteropatriarcal que massa 
sovint es tradueix en actes de violències masclistes. I ho diem en plural perquè la violència sexual, 
la violència econòmica, la violència simbòlica, la violència institucional i la violència vicària són 
diferents expressions de la violència masclista, que pateixen les dones pel simple fet de ser-ho. Les 
hem de combatre fins a erradicar-les. L’any 2022 ha estat especialment cruent amb 12 feminicidis a 
Catalunya.  
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D’acord amb el que estableixen els articles 65 i 73 del Reglament Orgànic Municipal, i de l’article 
34.5 del Reglament intern d’organització i funcionament del Districte de Ciutat Vella formula la 
següent: 

 DECLARACIÓ INSTITUCIONAL 

Per tots aquests motius, per continuar contribuint a una societat més justa i igualitària, avui i cada 
dia de l’any, el consell plenari de Districte de Ciutat Vella acorda:  

1) Posar totes les eines de què disposa l’Ajuntament de Barcelona i del districte de Ciutat 
Vella al servei de la defensa dels drets de les dones i lluitar activament contra qualsevol expressió 
de desigualtat, discriminació i violència, en col·laboració amb les entitats de dones i feministes del 
districte. 

2) Seguir aplicant la perspectiva de gènere i incrementar les unitats de transversalitat de 
gènere a tot l’Ajuntament. 

3) Continuar treballant per l’erradicació de la discriminació i l’assetjament sexual en qualsevol 
espai, fent especial incidència en l’àmbit laboral i els espais d’oci amb la creació de Plans d’Igualtat 
i Protocols de prevenció i abordatge de l’assetjament, en compliment de les lleis catalana i 
espanyola d’igualtat efectiva. 

4) Col·laborar amb les empreses del municipi en l’elaboració de plans d’igualtat que facin 
possible la reducció de la bretxa salarial i l’eliminació del terra enganxós, la paritat de dones i 
homes als càrrecs de decisió, la formació del personal en matèria d’igualtat, i l’adopció de mesures 
que permetin la conciliació de la vida personal, familiar i laboral.  

5) Impulsar accions per reduir la pobresa femenina. En aquest sentit, implementar polítiques 
que ajudin a reduir els casos de pobresa energètica que, de manera molt majoritària, afecten 
dones grans que viuen soles. 

6) Promoure Pactes del Temps en l’àmbit municipal per avançar en el dret a tenir temps i per 
aconseguir que l’any 2025 els horaris de Catalunya s’hagin equiparat als dels països europeus i 
siguin més racionals i saludables. 

7) Donar suport a les mobilitzacions organitzades per les feministes de diferents països del 
món i convocades a Catalunya, Barcelona i al districte de Ciutat Vella pel conjunt del Moviment 
Feminista. 

8) Comunicar aquests acords a totes les associacions, entitats i sobretot a les associacions de 
dones i col·lectius feministes del districte de Ciutat Vella.  

El president passa al següent punt i dona lectura a la declaració institucional, aprovada per tots els 
grups. 

Els acords són els següents: «Posar totes les eines de què disposa l’Ajuntament de Barcelona i del 
Districte de Ciutat Vella al servei de la defensa dels drets de les dones, i lluitar activament contra 
qualsevol expressió de desigualtat, discriminació i violència, en col·laboració amb les entitats de 
dones i feministes del districte; seguir aplicant la perspectiva de gènere i incrementar les unitats de 
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transversalitat de gènere a tot l’Ajuntament; continuar treballant per l'erradicació de la discriminació 
i l’assetjament sexual en qualsevol espai, fent especial incidència en l’àmbit laboral i els espais d’oci, 
amb la creació de Plans d’Igualtat i Protocols de prevenció i abordatge de l’assetjament, en 
compliment de les lleis catalana i espanyola d’igualtat efectiva; col·laborar amb les empreses del 
municipi en l’elaboració de plans d’igualtat que facin possible la reducció de la bretxa salarial i 
l’eliminació del terra enganxós, la paritat de dones i homes als càrrecs de decisió, la formació del 
personal en matèria d’igualtat, i l’adopció de mesures que permetin la conciliació de la vida personal, 
familiar i laboral; impulsar accions per reduir la pobresa femenina; en aquest sentit, implementar 
polítiques que ajudin a reduir els casos de pobresa energètica que, de manera molt majoritària, 
afecten dones grans que viuen soles; promoure Pactes del Temps en l’àmbit municipal per avançar en 
el dret a tenir temps i per aconseguir que, l’any 2025, els horaris de Catalunya s’hagin equiparat als 
dels països europeus i siguin més racionals i saludables; donar suport a les mobilitzacions 
organitzades per les feministes de diferents països del món i convocades a Catalunya, Barcelona i al 
Districte de Ciutat Vella pel conjunt del Moviment Feminista; i finalment, comunicar aquests acords a 
totes les associacions, entitats i sobretot a les associacions de dones i col·lectius feministes del 
districte de Ciutat Vella.» 

El president passa la paraula a dues persones que l’havien demanada, però com que no són a la sala, 
dona per finalitzat l’últim plenari del mandat, i aixeca la sessió. 

(Aplaudiments.) 

 

 

 

 

 

La secretària del Consell 

 

 

 

 

Vist i plau  

El president 
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